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شورایعالی بورس؛ پارلمان بازار سرمایه 
است، به آن اعتماد کنیم

دکتردژپسندوزیراموراقتصادیودارایی:

 بیمه های ایرانی موفق شدند
 از تحریم ها فرصت بسازند

دکترسلیمانیرئیسکلبیمهمرکزی:

 ارتقاء 2 برابری درآمد 
شرکت ملی مس در افق 1404

دکترسعدمحمدیمطرحکرد:
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 حقوق سهامداران
 خط قرمز سازمان بورس

رئیسسازمانبورسواوراقبهادار:

بیمهرادرسایت»بورسوبانک«بخوانید اخباربورس،بانکو
ب��ه اط��اع مخاطب��ان محت��رم ماهنام��ه علم��ی، تحلیل��ی و خب��ری »ب��ورس وبان��ک« و فع��الان بازاره��ای مال��ی م��ی رس��اند   ک��ه س��ایت خب��ری ب��ورس و بان��ک 
ب��ا ه��د  ف انتش��ار جد  ید  تری��ن و ب��ه روزتری��ن اخب��ار و روید  اد  ه��ای بورس،بان��ک و بیم��ه ه��ای کش��ور راه ان��د  ازی ش��د  ه و اخب��ار و گ��زارش ه��ای مرب��وط 
ب��ه ای��ن ح��وزه را ب��ه ص��ورت روزان��ه منتش��ر و د  ر اختی��ار عم��وم عاق��ه من��د  ان ق��رار خواه��د   د  اد  . مد  ی��ران عام��ل محت��رم س��ازمان ه��ا و ش��رکت ه��ا و 
 همچنی��ن مد  ی��ران محت��رم رواب��ط عموم��ی بان��ک ه��ا، بیم��ه ه��ا و ب��ورس م��ی توانند   اخب��ار مه��م مرتبط ب��ا واح��د   متب��وع خ��ود   را ب��رای د  رج د  ر س��ایت خبری
 »بورس وبانک« ارس��ال کنند   تا پس از بررس��ی های معمول نس��بت به انتش��ار آن اقد  ام ش��ود  . عاقمند  ان می توانند   اخبار و گزارش های خود   را به آد  رس تلگرامی
  boursebankmonthly@ ارس��ال و د  ر ص��ورت ل��زوم برای کس��ب اطاعات بیش��تر با ش��ماره تلفن 86073662 تم��اس حاصل فرمایند  . آد  رس س��ایت خبری

 بورس و بانک www.bourse-bank.com است.

 » تارا« محصول
 تحریم  هاست
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واگذاری مدیریت بحران 
 در بازار سرمایه 

سرمقاله 

بازار س��رمایه کش��ورمان طی یک س��ال گذش��ته ب��ه ویژه در 
 نیم��ه دوم س��الجاری روزهای پر ف��راز و نش��یبی را طی کرد.  
رش��د و رونق بازار سرمایه و افزایش تمایل مردم برای حضور در 
این بازار طی س��ال های گذش��ته و نیمه اول سالجاری بر کسی 

پوشیده نیست. 
ای��ن رش��د و رون��ق ب��ه گونه ای ب��ود ک��ه برخی ب��ه صراحت 
اعت��راف کردن��د ک��ه »وضعی��ت اقتص��اد ایران خیل��ی خراب 
اس��ت.« فوق الع��اده  ای��ران  ب��ورس  ام��ا وضعی��ت   اس��ت، 

در شرایطی که کشورمان با تحریم های ظالمانه ای دست وپنجه 
ن��رم می کند و با مش��کلات متعدد داخل��ی و خارجی و تنش ها 
و تکانه های��ی در ش��اخص های کلان اقتص��ادی روبه رو اس��ت؛ 
بازار س��رمایه هم دچار نوس��انات ش��دیدی ش��ده است و حتی 
اس��تعفای دکت��ر ش��اپور محمدی از ریاس��ت س��ازمان بورس 
و اوراق به��ادار و جایگزین��ی دکت��ر حس��ن قالیباف اص��ل نیز 
 نتوانس��ت مان��ع از این نوس��انات ش��دید بازار س��رمایه ش��ود. 
پس از حدود چهار س��ال ریاس��ت دکتر محمدی در س��ازمان 
بورس واوراق بهادار )از تاریخ ۵ مرداد ۹۵ تا ۲۳ فروردین   ماه ۹۹( 
اواخر فروردین  ماه امسال و به دنبال استعفای ایشان؛ شورایعالی 
بورس با جانش��ینی دکتر حسن قالیباف  اصل به عنوان سکاندار 

جدید این سازمان موافقت کرد.
دکت��ر قالیباف اصل به پش��توانه تجارب ارزش��مند و ارتباطات 
خوبی که در بازار س��رمایه داش��ت و حمایت قاطع وزیر اقتصاد 
و اعض��ای ش��ورایعالی بورس؛ خیلی تلاش ک��رد تا بر چالش ها 
و نوس��انات ش��دید بازار سرمایه چیره ش��ود، اما به دلیل عوامل 
متعدد برون زا و تاثیرگذار بر بازار سرمایه؛ توفیق چندانی حاصل 
نک��رد و باره��ا در این دوره ح��دود ده ماهه صحبت از اس��تعفا 
کرد و ش��ایعه خداحافظی ایش��ان به گوش می رسید، اما هر بار 
ایش��ان منصرف می ش��د و به مس��ئولیت در این جایگاه خطیر 
ادامه می داد. اما با نزدیک ش��دن به انتخابات ریاس��ت  جمهوری 
و اوج  گی��ری منازع��ات سیاس��ی و اظهارنظره��ای گوناگون و 
غیرحرف��ه ای ب��ه وی��ژه از س��وی سیاس��یون و غیرمتخصصان 
که البته در س��طوح بالای حاکمتی نیز ق��رار دارند و همچنین 
برخی رخدادهای بین المللی وداخل��ی؛ موجب افزایش تلاطم و 
افت وخیز در بازار س��رمایه و س��قوط روزافزون شاخص بورس و 

 عدم بازگشت آن به اعداد ابتدایی سال و حتی نزدیک به آن شد.
این شرایط برای دکتر قالیباف اصل که از ویژگی  های شخصیتی 
خاص��ی برخوردار اس��ت؛ قابل تحمل نبود و ایش��ان تصمیم به 
کناره  گیری و خداحافظی زودهنگام و واگذاری سکانداری و مدیریت 
 بحران در بازار سرمایه به دکتر محمدعلی دهقان  دهنوی گرفت.
دکتر دهقان  دهنوی که از تحصیلات دانش��گاهی و مدارج علمی 
مرتب��ط و تجارب خوبی به ویژه در معاونت اقتصادی وزارت امور 
اقتصادی ودارایی برخوردار اس��ت و مدیر گروه مالی و بانکداری 
دانش��گاه علامه طباطبایی می باشد؛ از س��وی دکتر دژپسند به 
عنوان رئیس جدید س��ازمان بورس واوراق بهادار به ش��ورایعالی 
بورس معرفی ش��د و این ش��ورا نیز وی را به عنوان دوازدهمین 
سکاندار سازمان بورس برای تصدی این مسئولیت خطیر برگزید.      
دکتر دهقان  دهنوی در برنامه پیش��نهادی خود به ش��ورایعالی 
بورس برای کسب رأی اعتماد اعضای شورا؛ موضوعات مختلفی 
را بیان کرد و آنها را جزو اولویت های کاری خود در کوتاه مدت و 
 میان مدت برش��مرد که از جمله می توان به موارد زیر اشاره کرد:
توس��عه نهادهای مالی به منظور توس��عه جایگاه بازار سرمایه و 
تاثیرگذاری آن در اقتصاد ملی، تسهیل و تسریع در فرآیندهای 
صدور مجوز فعالیت برای نهادهای مالی با تاکید بر حفظ حقوق 
سهامداران، افزایش عرضه های اولیه و انتقال منابع تجمیع   شده 
به س��رمایه گذاری های جدید در اقتصاد، دور  نگه داشتن حقوق 
س��هامداران از دخالت های سیاس��ی و مقررات  گذاری نادرست، 
توس��عه عملیات بازارگردانی برای افزایش س��طح نقدشوندگی 
بازار، توسعه مشارکت ذینفعان و مشورت پذیری در هدایت بازار 
سرمایه و راه اندازی کانون سهامداران خرد و ایجاد تریبون رسمی 

برای آنها. 
در چنی��ن ش��رایطی امید اس��ت دکتر دهقان  دهن��وی با جلب 
حمایت حداکثری نهادها و ارکان نظام تصمیم گیری در کشور و 
برنامه  های کوتاه  مدت و تاثیرگذار بتواند اعتماد عمومی را به بازار 
س��رمایه برگرداند؛ زیرا طی س��الجاری اعتماد مردم به این بازار 
که مهمترین س��رمایه آن بود، به شدت آسیب دید و مادامی که 
این س��رمایه بازنگردد؛ سایر نسخه ها و راهکارها نقش مسکن و 
تاثیرات کوتاه  مدت خواهد داشت و نمی تواند در بلندمدت آرامش 

را به بازار سرمایه برگرداند.

 نعمت اله شهبازی
صاحب امتیاز و مد  یر مسئول



 با استعفای زودهنگام دکتر قالیباف اصل، ریاست سازمان بورس به دکتر دهقان  دهنوی واگذار شد؛

 واگذاری مدیریت بحران در بازار سرمایه



8

99
ن 

هم
- ب

  5
7  

اره
شم

  -
م 

نج
ل پ

سا

مراس�م تکریم دکتر حسن قالیباف  اصل 
و معارفه دکتر محمدعلی دهقان  دهنوی 
رئیس س�ازمان ب�ورس واوراق به�ادار با 
حضور رؤسای ارکان بازار سرمایه، اعضای 
شورایعالی بورس، معاونان و مدیران این 
سازمان در وزارت امور اقتصادی ودارایی 

برگزار شد.
دکتر فرهاد دژپسند وزیر امور اقتصادی ودارایی 
طی سخنانی در این مراسم؛ شورایعالی بورس 
را پارلم��ان ب��ازار س��رمایه دانس��ت و گفت: 
شورایعالی بورس؛ پارلمان بازار سرمایه است، 
به آن اعتماد کنیم.وی در سخنان خود در این 
جلس��ه اظهارداشت: امروز یکی از سخت ترین 
روزها برای من اس��ت؛ زیرا بازار سرمایه مدیر 
توانمندی مانند دکتر قالیباف اصل را از دست 
می دهد.دکت��ر دژپس��ند افزود: اگ��ر اقدامات 
غیرحرفه ای برخی که فضا را س��نگین کردند، 
نبود؛ می توانستیم کماکان دکتر قالیباف اصل 
را برای تداوم حضور در پست ریاست سازمان 
بورس داشته باشیم، اما متاسفانه آنقدر شرایط 
را برای او س��خت کردند ک��ه وی برای بار دوم 
اس��تعفای خود را ابتدا به رسانه ها و سپس به 

شورایعالی بورس برای بررسی ارائه داد.
وزی��ر اقتص��اد تصریح ک��رد: برخ��ی رفتارها، 

دخالت  ها و اظهارنظر های غیرحرفه ای مانع از 
تعادل بخشی به بازار سرمایه شد.

دکتر دژپس��ند ب��ا اش��اره به انتخ��اب دکتر 
محمدعلی دهقان دهنوی معاون س��ابق امور 
اقتصادی وزارت اقتصاد به عنوان رئیس جدید 
س��ازمان بورس و نیز ناراحت��ی خود به خاطر 
رفتن وی از پست پیشین اظهارداشت: زمانی 
که دکتر دهقان دهنوی به وزارت اقتصاد آمد؛ 
من گفتم وی تنها یک معلم دانش��گاه نیست 
و در عرصه سیاس��تگذاری و اجرا نیز س��ابقه 
طولان��ی دارد و ب��رای اقتصاد کش��ور یکی از 

بهترین هاست.
وی افزود: خوش��بختانه دکتر دهقان دهنوی 
ط��ی دو س��ال اخی��ر در تم��ام حوزه ه��ای 
مأموریت��ی معاونت امور اقتص��ادی وزارتخانه 
خوش درخشید و نشان داد که قابلیت اجرایی 
بس��یار بالایی دارد.وزیر اقتصاد ادامه داد: اتفاقا 
یک��ی از عرصه هایی که دکت��ر دهقان دهنوی 
در مدت حض��ور خود در معاون��ت اقتصادی 
وزارتخان��ه ب��ه آن خیلی خ��وب کمک کرد؛ 
عرصه سیاست س��ازی و مقررات  نویسی برای 
بازار س��رمایه بود.  وی با اش��اره به رأی بالای 
اعضای ش��ورایعالی بورس در جلس��ه خود به 
ریاست دکتر دهقان دهنوی گفت: همگان باید 

محکم پشت دکتر دهقان دهنوی بایستیم. وزیر 
اقتص��اد در بخ��ش دیگری از س��خنان خود 
ب��ا قدردان��ی از زحمات و ت��لاش خبرنگاران 
رس��انه  های گروهی برای پوش��ش اخبار بازار 
س��رمایه از آنان خواست گزارش عملکرد ارائه 
شده از سوی رئیس پیش��ین بازار سرمایه در 

جلسه را با دقت و به خوبی انعکاس دهند.
وی تصریح کرد: آمار ارائه شده مبین این است 
که در ای��ن دوره کوتاه چقدر عملکرد متنوع، 
تحول زا و توس��عه آفرین در این حوزه صورت 
گرفت��ه و خیلی از کاره��ای آن تبدیل به الگو 

شده است.
وزی��ر اقتص��اد تصریح  کرد: ارزیاب��ی مدیریت 
بازار س��رمایه باید در عرص��ه ریل گذاری ها و 
نهادس��ازی ها سنجیده ش��ود که آمار موجود 

مبین عملکرد خوبی در این زمینه است.
وی افزود: امروز نقدش��وندگی بازار س��رمایه 
مورد تاکید است و پذیرش شرکت ها در بورس 
س��رعت گرفته و حداکث��ر در یک ماه صورت 
می گیرد.دکتر دژپسند با اعلام اینکه در عرصه 
بازارگردانی ظرف دو ماه به اندازه 10 س��ال در 
بازار س��رمایه پیشرفت داش��ته ایم، گفت: این 
نشانه مدیریت خوب بازار سرمایه کشور است.

وی تصریح کرد: تعیین قیمت کار مدیریت بازار 

دکتر دژپسند وزیر اقتصاد در مراسم تودیع و معارفه رؤسای سابق و جدید سازمان بورس واوراق بهادار:

شورایعالی بورس؛ پارلمان بازار 
سرمایه است، به آن اعتماد کنیم
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بورس نیست؛ بلکه این بازار محل کشف قیمت 
است.وزیر اقتصاد یادآورشد: ممکن است در اثر 
تحریم های ظالمانه دشمنان و فشار حداکثری 
آنه��ا دول��ت بخواه��د برخی کالاه��ا را تحت 
حمایت و تنظیمات خاص قیمتی قرار دهد، اما 
باید بدانیم که در بازار س��رمایه این کار ممکن 
نیست.وزیر اقتصاد در ادامه اعلام  کرد: طی10 
ماهه امس��ال تامین مالی در بازار س��رمایه به 

۵00 هزار میلیارد تومان رسیده است. 
وی اف��زود: م��ن ابت��دای ش��روع کار دکت��ر 
قالیباف اصل در بازار سرمایه به او گفتم که باید 
به این رقم در این بازار برس��یم و خوشبختانه 
این رقم طی ده ماه محقق ش��د؛ این در حالی 
اس��ت که طی سال ۹8 مجموع تامین مالی از 
طریق بازار س��رمایه ۲64 هزار میلیارد تومان 
بود.وزیر اقتصاد در ادام��ه گفت: نامه  ای آمده 
که در آن اعتراض ش��ده است که چرا طی حد 
فاصل یکم تیرماه تا ۲۵ مردادماه شرکت های 
حقوق��ی اق��دام به عرض��ه س��هام در بورس 
کرده ان��د؛ در حالی که ای��ن باید باعث افتخار 
باشد که حقوقی ها در دوره افزایش ورود مردم 
ب��ه بورس با این کار خ��ود باعث جلوگیری از 

افزایش حباب قیمت ها شده اند.
مصوبه طلایی

دکت��ر دژپس��ند با اش��اره به تصوی��ب لایحه 
افزای��ش س��هام از محل س��لب حق تقدم در 
ب��ورس توس��ط مجلس شورای اس��لامی؛ این 
مصوب��ه را به نقل از ع��ده ای »طلایی« خواند 
و یادآورش��د: وقتی تقاضا برای فروش س��هام 
افزایش می یابد؛ یک��ی از راه های جلوگیری از 
حباب، افزایش عرضه اولیه و ش��ناوری است و 
وقتی تقاضا در بازار کم اس��ت؛ حقوقی ها باید 
با خرید مانع از ریزش بازار شوند.وی ادامه  داد: 
خوشبختانه قوانین موردنیاز برای هر دو دوره 
مذک��ور از مجلس شورای اس��لامی و نهادهای 
مسئول گرفته ش��ده تا نقش بازار سرمایه در 
اقتص��اد و تامین مالی اقتص��اد و نیز تعیین و 
هدای��ت دارندگان س��رمایه های خ��رد برای 

سرمایه گذاری صحیح دیده شود.
وزی��ر اقتصاد تصریح ک��رد: ارزیاب��ی عملکرد 
مدیران بازار سرمایه باید در این وادی صورت 
بگیرد؛ نه در فضای غبارآلوده سیاسی که عده ای 
می خواهند اب��ری را پراکنده کنند تا عملکرد 
مدیران پنهان شود و دل سرمایه گذاران خرد 
را خالی کنند.وی گفت: باید به این س��ؤالات 
جواب داد که آیا بازار س��رمایه می تواند بدون 
حقوقی ها ش��کل مناسبی داش��ته باشد و آیا 
درست اس��ت که با دلواپس کردن حقیقی ها 
در بازار؛ موجب رفتن سرمایه آنها به بازارهای 

دیگر شد؟
دکتر دژپسند با بیان اینکه امروز بازار سرمایه 
ب��ازاری ۵0 میلی��ون نفری اس��ت، گفت: در 

چنین بازاری »مراقبت«ها باید متفاوت باشد؛ 
به همین خاطر این مطالبه فعالان بازار سرمایه 
را قبول دارم که رئیس سازمان بورس باید در 
خیل��ی از مجام��ع سیاس��تگذاری حضوری 
ثابت داشته باش��د.وزیر امور اقتصادی ودارایی 
در بخش دیگری از س��خنان خود با اش��اره به 
دستور تاریخی مقام معظم رهبری در خصوص 
آزادسازی سهام عدالت و احاله اقدامات مربوط 
به این واگذاری به سازمان بورس واوراق بهادار 
اظهارداش��ت: این موضوع نش��ان می دهد که 
قابلیت های لازم در بازار س��رمایه وجود دارد و 
توس��عه این بازار امری اجتناب ناپذیر، خارج از 

تعارفات مرسوم و کاملا واقعی است. 
دکتر دژپس��ند ب��ا اع��لام اینکه س��ودآوری 
شرکت  های بورسی طی ۹ ماهه امسال نسبت 
به مدت مش��ابه س��ه برابر ش��ده است، گفت: 
این یعنی بازار س��رمایه از نظر ش��اخص های 
اقتصادی از پویایی لازم برخوردار اس��ت.وزیر 
اقتص��اد با بیان اینکه امروز به یمن برنامه های 
اجرا شده در بازار سرمایه این بازار می تواند به 
صور گوناگون تامین  کننده تقاضای دارندگان 
س��رمایه های خرد باش��د، تصریح ک��رد: بازار 
س��رمایه متعلق به دس��تگاه، دول��ت یا حزب 
سیاس��ی خاصی نیست؛ بلکه متعلق به کشور 

و مردم نجیب ماست و همه به آن نیاز داریم.
اتفاق خوبی در حال رخ دادن است

دکتر دژپس��ند اعلام  کرد: خوش��بختانه اتفاق 
خوب��ی در ح��ال رخ دادن اس��ت و مقدمات 
راه  ان��دازی ی��ک ش��رکت ح��دودا 1۵0 هزار 
میلیارد تومانی فراهم ش��ده اس��ت و به زودی 

می توانیم پذیره نویسی آن را شروع کنیم.
وی یادآورش��د: البته راه اندازی و پذیره نویسی 
این ش��رکت به صورت مرحله ای اس��ت و در 
ای��ن مدل  س��هامداران ب��زرگ، صندوق ها و 

پذیره نویسی مردمی وجود خواهد داشت.
وزیر اقتصاد این اقدام را فعالیتی »اساس��ی« و 
»پایدار« عنوان کرد که بس��یار طلایی خواهد 
بود و در بخش دیگری از س��خنان خود اذعان 
کرد که تعادل بخش��ی به این ب��ازار؛ نیازمند 

آرامش فضاست.
وی ب��ا بی��ان اینکه توس��عه بازار س��رمایه با 
»شاخص« سنجیده نمی شود؛ شاخص بورس 
را مبی��ن دو عام��ل »پیرام��ون« و »عملکرد 
شرکت ها« دانس��ت و گفت: بازار سرمایه باید 
قابلیت پیدا کند و شرکت ها باید حضور داشته 
و عرض��ه اولیه ها به هیچوجه متوقف نش��ود. 
س��هامداران نباید نگران نقدش��وندگی سهام 
خ��ود باش��ند. اوراق تبعی بای��د خیلی راحت 
در بازار منتش��ر و معامله شود و بازارگردان ها 
نیز مطاب��ق تعاریف اس��تاندارد ب��ه کار خود 
ادامه دهند.دکتر دژپس��ند با بیان اینکه باید 
بگذاریم بازار س��رمایه به کار خود ادامه دهد، 

تصریح کرد: اگ��ر ما دیدیم ب��ازار ۵0 میلیون 
نفری ما خیلی بزرگ شده و جای خوبی برای 
خیلی چیزهاست؛ نباید بر سر شاخه نشسته و 
بن را ببریم.وی با تشبیه بازار سرمایه به کشتی 
که همگان بر آن س��وار هستیم، افزود: اگر این 
کشتی با بیانات، نامه ها و توئیت   های ما آسیب 

ببیند؛ همه دچار مشکل می شویم.
وزی��ر اقتص��اد با بی��ان اینک��ه مس��یر ما در 
تعادل بخش��ی ب��ه بازار س��رمایه س��خت، اما 
امکانپذی��ر اس��ت، گف��ت: خوش��بختانه این 
بازار س��رمایه عظیم انس��انی همراه خود دارد 
و اف��رادی در آن مش��ارکت فک��ری دارند که 
دیدگاه  هایش��ان بس��یار عمی��ق و مبتنی بر 

تجربیات و دانش بین المللی است. 
وی با تاکید بر اینکه هر کسی باید به نوبه خود 
ب��ه دکتر دهقان  دهنوی در این مس��یر کمک 
کند، تصریح کرد: س��رمایه ذاتا ترس��و اس��ت؛ 
بنابرای��ن با تهدید و ترس��اندن م��ردم در این 

مسیر خواهیم لغزید و ره به  جایی نمی   بریم.
وزی��ر اقتصاد یادآورش��د: البته من از اواس��ط 
خردادم��اه این عبارت را گفته ام که کس��انی 
که وارد بازار س��رمایه می ش��وند؛ باید بدانند 
که تصمیم هایشان نیازمند »مطالعه، مشاوره 
و معامله« اس��ت.  وی افزود: من حتی یک بار 
گفت��ه بودم» دقت، دقت، دقت« و بار دیگر در 
سخنرانی ام در صدا وسیما گفته بودم که مردم 
پرتف��وی خود را چه داخل و چ��ه بیرون بازار 
س��رمایه در یک س��بد نگذارند.دکتر دژپسند 
تاکیدکرد: اینها الزامات بازار س��رمایه است و 
برای ورود و فعالیت در آن حتما باید مش��اوره 

گرفت. 
وزیر اقتصاد توس��عه ب��ازار س��رمایه را راهی 
بدون برگش��ت خواند و گفت: با دیدگاهی که 
ن��زد دولت، مجلس و قوه قضاییه وجود دارد و 
انشاالله توس��عه پیدا خواهد کرد؛ شاهد بودیم 
که در جلسات پیاپی مسائلی را به شورایعالی 
بورس ارجاع دادند و این خیلی مهم اس��ت که 
ما به پارلمان بازار سرمایه اعتماد کنیم و آن را 
مرجع نهایی حل وفصل مسائل این بازار بدانیم.

دکتر دژپسند گفت: زمانی که مقام معظم رهبری 
حل وفصل مساله سهام عدالت را به شورایعالی 
بورس ارجاع دادند؛ من گفتم ایش��ان بس��یار 
درک عمیقی از مسائل دارند که امر را به متولی 
آن ارجاع داده اند. وی افزود: خوش��بختانه این 
امر را هم الان داریم می  بینیم که پشت سر هم 

اتفاق می افتد.
وزی��ر اقتصاد با تاکی��د مجدد ب��ر اینکه بازار 
سرمایه متعلق به هیچ حزب و جناح و دستگاه 
دولتی نیست، یادآور شد: برای تعادل  بخشی به 
این بازار و توسعه و تعمیق آن نیازمند همدلی، 
همیاری و همت جمعی و هم افزایی گس��ترده 

هستیم.
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اس�تعفای دکتر حس�ن قالیباف اصل 
ب�ورس واوراق  س�ازمان  رئی�س 
به�ادار ته�ران تقدی�م وزی�ر ام�ور 

اقتصادی ودارایی شد.
در فروردی��ن م��اه س��الجاری ب��ود ک��ه 
دکتر ش��اپور محمدی از س��مت ریاست 
سازمان بورس اس��تعفا داد و دکتر حسن 
قالیباف  اصل جانش��ین وی ش��د. در دوره 
حضور دکتر قالیباف اصل بازار سرمایه دو 
دوره فراز وف��رود غیرقابل تص��ور را تجربه 
کرد. ریزش چند وق��ت اخیر و اعتراضات 
س��هامداران در نهای��ت منجر به آن ش��د 
که رئیس س��ازمان ب��ورس در آخرین روز 

دی ماه از سمت خود استعفا دهد.

دکتر ش��اپور محمدی از مردادماه 1۳۹۵ 
جانش��ین دکت��ر محمد فطانت ش��د و بر 
صندل��ی ریاس��ت س��ازمان ب��ورس تکیه 
زد و س��کاندار بازار س��رمایه ش��د. وی که 
می توانست با تمدید سی ماهه )در دی ماه 
1۳۹۷( شورایعالی بورس تا پایان تابستان 
1400 در این س��مت بماند؛ با حاشیه های 
ایجاد ش��ده تصمی��م به اس��تعفا گرفت؛ 
استعفایی که با تائید دکتر فرهاد دژپسند 
وزیر اقتصاد همراه شد.ش��ورایعالی بورس 
برای تغییر رئیس س��ازمان ب��ورس واوراق 
بهادار در فروردین ماه ۹۹ جلسه ای  برگزار 
کرد و بعد از آن خبر هایی در فضای مجازی 
منتشر ش��د؛ مبنی بر اینکه با تماس وزیر 

اقتصاد؛ دکتر حسن قالیباف اصل از ریاست 
دانشکده علوم اجتماعی و اقتصادی دانشگاه 
الزهرا )س( خداحافظی کرده اس��ت تا بعد 
از حدود 18 ماه با برگشت به بازار سرمایه، 
س��کاندار سازمان بورس ش��ود؛ خبری که 
توسط یاسر فلاح مدیر وقت روابط عمومی 

سازمان بورس واوراق بهادار تائید شد.
 در جلسه شورایعالی بورس

 چه گذشت؟
در جلس��ه ش��ورایعالی ب��ورس ک��ه ب��ا 
حض��ور دکتر فره��اد دژپس��ند وزیر امور 
اقتصادی ودارای��ی و رئی��س ش��ورایعالی 
بورس برگزار ش��د؛ وی ضمن قدردانی از 
تلاش های دکتر شاپور محمدی در مدت 

دکترقالیبافاصل:

 در سخت ترین شرایط آمدم!
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حضور 4۵ ماهه خود در پست ریاست این 
س��ازمان؛ استعفای وی را پذیرفت و دکتر 
حسن قالیباف اصل را با توجه به حدود سی 
س��ال تجربه به عنوان رئیس این سازمان 
پیشنهاد کرد.این پیشنهاد با اکثریت آرائ 
پذیرفته ش��د و دکتر حسن قالیباف اصل 
برای یک دوره س��ی ماهه به عنوان رئیس 

سازمان بورس واوراق بهادار منصوب شد.
دکتر حسن قالیباف اصل که بود؟

دکت��ر حس��ن قالیباف اص��ل در س��ال 
1۳48 در ش��هر مراغه از شهر های استان 
آذربایجان شرقی متولد شد. وی تحصیلات 
خود را در سه مقطع کارشناسی مدیریت 
بازرگان��ی در دانش��گاه ته��ران 1۳۷1، 
کارشناس��ی ارش��د مدیری��ت بازرگان��ی 
دانش��گاه تهران 1۳۷۳و دکترای مدیریت 

مالی دانشگاه تهران 1۳81 گذراند.
از جمله س��وابق دکتر حسن قالیباف  اصل 
در گذشته؛ می توان به مدیرعاملی و عضو 
هیات مدیره شرکت مدیریت سرمایه گذاری 
امی��د، مدیرعامل��ی و عض��و هیات مدیره 
شرکت س��رمایه گذاری ایرانیان، مدیریت 
س��رمایه گذاری  شرکت  س��رمایه گذاری 
بوعلی، کارش��ناس سرمایه گذاری شرکت 
سرمایه گذاری تدبیر، کارشناس اعتبارات 
خارج��ی بانک توس��عه ص��ادرات ایران، 
کارشناس صادرات شرکت سیمان فارس و 
خوزستان و عضو هیات مدیره شرکت های 
تامین س��رمایه امین، تراکتورسازی ایران 
و س��رمایه گذاری سپه اش��اره کرد.شایان 
ذکر اس��ت که دکتر قالیباف اصل 1۲ سال 
مدیرعام��ل ش��رکت ب��ورس اوراق بهادار 

تهران بود.
دکتر قالیباف اصل استعفا داد

در حال��ی ک��ه ق��رار ب��ود دکتر حس��ن 
قالیباف اص��ل ب��رای ی��ک دوره ۳0 ماهه 
رئیس س��ازمان بورس باش��د؛ با توجه به 
حواشی پیش آمده، وی در کمتر از 11 ماه 
آخرین روز دی ماه از س��مت خود استعفا 
داد.دکت��ر قالیباف اص��ل رئیس س��ازمان 
بورس واوراق بهادار اس��تعفای دوباره خود 
را به دلیل فراهم نشدن شرایط اعلامی؛ به 

وزیر امور اقتصادی ودارایی ارائه کرد.
این اس��تعفا در حالی اس��ت ک��ه در دوره 
ریاست وی بر سازمان بورس؛ بازار سرمایه 
دو دوره صع��ود و اف��ول وحش��تناکی را 
تجربه کرد.در دوره افول انتقادات بسیاری 
متوجه س��ازمان بورس بود؛ به گونه ای که 

س��هامداران معترض و خش��مگین برای 
چندمین ب��ار در مقابل تالار س��عادت آباد 
تجم��ع کردن��د و پرچم س��ازمان بورس 
را پایین کش��یدند.دکتر فرهاد دژپس��ند 
وزیر اقتصاد نیز در واکنش به قرمزپوش��ی 
پی در پی بازار سرمایه طی گفتگویی گفت: 
همه تلاش مدیران بازار سرمایه این است 

که به پایداری سریعتر برسیم.
انتقاد رئیس مجلس از وضعیت بورس

راس��تا  همی��ن  در  اس��ت  گفتن��ی 
مجلس شورای اسلامی نیز جلسه ای را برای 
شرایط پیش آمده برای بازار سرمایه برگزار 
کرد. در این جلسه دکتر محمدباقر قالیباف 
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: مجلس 
نمی تواند نس��بت به اینگون��ه ضرروزیان 
گس��ترده مردم در بورس بی تفاوت باشد؛ 
بنابرای��ن وزی��ر اقتصاد و رئیس س��ازمان 
ب��ورس به کمیس��یون اقتص��ادی احضار 
شده اند و در صورتی که سوء مدیریت آنها 
برای نمایندگان مردم احراز شود؛ مجلس 
با آنها قاطعانه برخورد خواهد کرد و دولت 
باید هرچه س��ریعتر س��رمایه اجتماعی و 

اعتماد مردم به بازار سرمایه را احیاء کند.
به نظر می رس��د این احض��ار وزیر اقتصاد 
و رئی��س س��ازمان بورس به کمیس��یون 
اقتص��ادی مجلس برای پاس��خگویی؛ در 
نهایت منجر به استعفا دکتر قالیباف  اصل 
ش��د.حالا باید منتظر ماند و دید آیا قطار 
این اس��تعفا به ایس��تگاه دکتر دژپس��ند 
وزیر اقتص��اد هم خواهد رس��ید یا خیر؟ 
ناگفته نمان��د که در دوره ریاس��ت دکتر 
قالیباف اص��ل ش��اهد آزادس��ازی س��هام 
 ETF عدال��ت، پذیره نویس��ی دو صندوق
دولت��ی و حض��ور آحاد جامع��ه به دعوت 

مسئولان در بورس بودیم.
 حاشیه عجیب یک استعفا

 در تالار شیشه  ای!
در حالی که همه ش��واهد بیانگر استعفای 
دکت��ر قالیباف اص��ل بود؛ دوب��اره خبری 
منتش��ر شد مبنی بر اینکه رئیس سازمان 
ب��ورس اس��تعفای خود را تکذی��ب کرده 
است. در این خبر دکتر قالیباف اصل عنوان 
کرده بود: »استعفا نداده ام و نمی دانم خبر 
استعفای مرا چه کسی منتشر کرده است؟ 
شاید مرا بر کنار کنند، اما استعفا نداده ام. 
اطلاع ندارم چه کس��ی این خبر را و با چه 

هدفی منتشر کرده است؟«
در همین راستا اما بلافاصله خبری دوباره 

از قول سیاوش وکیلی مدیر روابط عمومی 
س��ازمان بورس واوراق بهادار منتش��ر شد 
مبنی بر اینکه خبر استعفای دکتر حسن 
قالیباف اصل از پس��ت ریاس��ت س��ازمان 
بورس درست اس��ت و در تارنمای رسمی 
س��ازمان بورس نیز منتش��ر ش��ده است. 
وی افزود: اخباری که اس��تعفای ایشان را 

تکذیب کرده؛ فیک است.

جناب آقای دکتر دژپسند
وزیر محترم امور اقتصادی ودارایی و 
رئیس شورایعالی بورس واوراق بهادار

با سلام و عرض احترام
م   ۳1۲/1۲8۲ ش��ماره  نام��ه  پی��رو 
م��ورخ 08/10 /۹۹ خطاب به ریاس��ت  
محترم جمهور و درخواس��ت استعفای 
اینجانب ب��ه تاری��خ 1۳۹۹/0۹/04 به 
دلی��ل فراهم نش��دن ش��رایط اعلامی 
برای حمایت از صنایع، بازار س��رمایه و 
سرمایه گذاران؛ بدینوسیله استعفا خود 
را از عضویت در هیأت مدیره و ریاس��ت 
س��ازمان ب��ورس واوراق به��ادار مجددا 
اع��لام می نمایم، ل��ذا اس��تدعا دارد در 
اجرای م��اده 11 قانون بازار اوراق بهادار 
جمهوری اس��لامی ایران دس��تور اقدام 
ص��ادر فرمائی��د. لازم به ذکر اس��ت که 
بنده در س��خت ترین ش��رایط که مردم 
دع��وت عمومی به بازار س��رمایه ش��ده 
بودند، آزادسازی سهام عدالت و فروش 
صندوق های س��هام دولتی )ETF ها( 
در بورس در حال انجام بود؛ این وظیفه 
خطیر را بر عهده گرفتم و در طول چند 
ماه خدمت در دش��وارترین ش��رایط به 
دنبال توسعه بازار، تأمین مالی، ابزارها و 
نهادهای مالی بودم که در کمترین زمان 
بزرگترین کارها در بازار سرمایه انجام شد، 
اما متأسفانه به واسطه اقدامات سیاسی و 
ورود غیرحرفه ای و بیش از حد اشخاص 
و مس��ئولان به مباحث بازار س��رمایه و 
بروز افت وخیز شدید شاخص کل بورس 
ته��ران؛ هیچوقت دیده نش��د.از درگاه 
خداوند منان برای حضرتعالی و تمامی 
مدیران جمهوری اسلامی ایران که برای 
عاقبت به خیری کشورمان ایران تلاش 

می کنند؛ آرزوی توفیق روزافزون دارم.

با تقدیم احترام مجدد
دکتر حسن قالیباف اصل

۳0 دیماه 1۳۹۹
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پس از پذیرش استعفای دکتر حسن قالیباف اصل؛ شورایعالی 
بورس »دکت�ر محمدعلی دهقان دهنوی« را به  عنوان رئیس 
جدید س�ازمان بورس انتخاب ک�رد. دکتر دهقان را می توان 
دوازدهمین سکاندار سازمان بورس دانست که دکترای علوم 
اقتصادی از دانش�گاه تربیت مدرس را دارد و پیش از این به  
عنوان معاون وزیر اقتص�اد در وزارت امور اقتصادی ودارایی 
مشغول به فعالیت بود. وی همچنین عضویت در هیات علمی 
گ�روه مالی و بانکداری دانش�گاه علامه طباطبایی و معاونت 
آموزشی مؤسسه عالی آموزش بانکداری ایران را در سوابق 

کاری خود دارد.
سکاندار جدید بورس

محور اصلی جلسه اخیر شورایعالی بورس؛ بررسی استعفای دکتر حسن 
قالیباف اصل پس 10 ماه حضور در پست ریاست سازمان بورس واوراق 
بهادار بود. در این نشست با جانشینی دکتر محمدعلی دهقان  دهنوی 
با اکثریت آراء به  عنوان سکاندار جدید این سازمان موافقت شد. دکتر 
دهنوی را می توان دوازدهمین س��کاندار س��ازمان بورس دانس��ت که 

دکترای علوم اقتصادی از دانشگاه تربیت مدرس دارد. 
وی پی��ش از این عضو هیات مدیره بانک مس��کن ب��ود و هم اکنون به 
 عن��وان معاون وزیر اقتصاد در وزارت امور اقتصادی ودارایی مش��غول 
به فعالیت اس��ت. وی همچنین عضویت در هیات  علمی گروه مالی و 
بانکداری دانش��گاه علامه طباطبایی و معاونت آموزشی مؤسسه عالی 

آموزش بانکداری ایران را در سوابق کاری خود دارد.

از دیگر موارد کارنامه ش��غلی دکتر دهقان دهنوی می توان به مش��اور 
اقتصادی معاونت مالی واداری قوه  قضائیه، مشاور اقتصادی وبرنامه ریزی 
بانک قوامین، مش��اور اقتصادی ومالی بانک مش��ترک ایران و ونزوئلا، 
مشاور مدیرعامل بانک قرض الحس��نه مهر ایران و مشاور مدل سازی 
و محصولات جدید بانک مس��کن اشاره کرد. دکتر قالیباف اصل اواخر 
فروردین س��الجاری )10 ماه( به  عنوان رئیس سازمان بورس انتخاب 
ش��د و پس از فرازوفرود پر مقدار ش��اخص کل در این س��ال با هجمه 

انتقادات مواجه شد و در نهایت نخستین روز دی  ماه استعفا داد.
 وی در متن اس��تعفانامه خ��ود عنوان کرده بود که در س��خت ترین 
شرایط که مردم به بازار سرمایه دعوت عمومی شده بودند و آزادسازی 
س��هام عدالت و فروش صندوق های سهام دولتی )ETFها( در بورس 
در حال انجام بود؛ این وظیفه خطیر را به عهده گرفت و در دشوارترین 
ش��رایط به دنبال توسعه بازار، تامین مالی، ابزارها و نهادهای مالی بود 
که در کمترین زمان بزرگترین کارها در بازار س��رمایه انجام ش��د، اما 
متاسفانه به  واسطه اقدامات سیاسی و ورود غیرحرفه ای و بیش از حد 
اشخاص و مس��ئولان به مباحث بازار سرمایه و بروز افت وخیز شدید 
ش��اخص کل بورس تهران؛ هیچوقت دیده نش��د.  مدیرعامل پیشین 
سازمان بورس دکترای مدیریت مالی از دانشگاه تهران را دارد و پیش 
از این رئیس دانش��کده علوم اجتماعی و اقتصادی دانشگاه الزهرا بود. 
دکتر قالیباف اص��ل در رزومه خود عناوین مختلفی چون مدیرعاملی 
شرکت بورس اوراق بهادار تهران به مدت 10 سال و مدیرعاملی برخی 

شرکت های سرمایه گذاری از جمله ایرانیان و امید را داشت.

پس از پذیرش استعفای دکتر حسن قالیباف اصل؛

 دکتر دهقان  دهنوی
دوازدهمین سکاندار سازمان بورس 



13

99
ن 

هم
- ب

  5
7  

اره
شم

  -
م 

نج
ل پ

سا

دکتر محمدعلی دهقان  دهنوی به عنوان پنجمین رئیس 
سازمان بورس واوراق بهادار انتخاب شد. او در حالی سکان 
را در دس�ت می گیرد که دکتر حسن قالیباف اصل رئیس 
پیشین س�ازمان بورس با وجود تمامی سوابق بورسی که 
داش�ت؛ نتوانست در تندباد حوادث پس از 19 مرداد دوام 

بیاورد و عطای ریاست را به لقایش بخشید.
دکتر فرهاد دژپسند وزیر امور اقتصادی ودارایی پس از این استعفا 
به سبک برخی مدیران شروع به جمع آوری پیشنهادها کرد؛ از 
متخصصان و پیشکسوتان بازار سرمایه گرفته تا اقتصاددانان و 
صاحب نظران. چهره  های زیادی به دکتر دژپس��ند معرفی شد. 
پیشکسوتان بازار به دنبال فردی بودند که اقتدار داشته باشد و 
بتواند با وزیر و وکیل مس��تقیم ارتباط برقرار کند و متخصصان 
به او چهره هایی را معرفی می کردند که دانش حوزه مالی داشته 
باش��ند. اما در دورانی که آفتاب دولت امید رو به غروب است و 
ش��اخص بورس در مسیر سقوط؛ پیدا کردن چنین چهره  هایی 

سخت است. 
ش��نیده می  ش��ود در رقابت با رضا راعی، امی��ر هامونی و چند 
نفر دیگر؛ دکتر دژپس��ند ترجیح داد س��کان بورس را به معاون 
اقتصادی خود بسپارد. فردی که پایان بهار سال قبل جایگزین 
حسین میرش��جاعیان در معاونت اقتصادی وزارت اقتصاد شد. 
سابقه دوس��تی او و دکتر دژپسند به دوران حضور وزیر کنونی 
اقتصاد در یکی از شرکت  های زیرمجموعه بانک توسعه صادرات 
باز می گردد. به نظر می رس��د این سابقه و دوستی دلیل اصلی 
سپردن سکان بورس به دهقان باشد؛ زیرا رئیس جدید در میان 
تم��ام چهره های رقیبش اعتماد وزیر را دارد، اما آیا اعتماد وزیر 

می تواند گارانتی برای اعتماد بازار به او باشد؟
 دکتر دهقان دهنوی 

رئیس جدید سازمان بورس کیست؟
۳0 دی ۹۹ بود که دکتر حس��ن قالیباف اصل از ریاست سازمان 
بورس اس��تعفا داد. روز بعد ش��ورایعالی بورس با اس��تعفای وی 
موافقت کرد و پ��س از چند روز دکتر محمدعلی دهقان دهنوی 
به عنوان رئیس سازمان بورس  واوراق بهادار انتخاب شد.فروردین 
ماه س��الجاری بود که با استعفای دکتر شاپور محمدی از ریاست 
سازمان بورس موافقت شد و دکتر حسن قالیباف اصل از مدیران 

سابق بورس به این سمت منصوب شد.
بورس بعد از یک دوره صعود ش��ارپی از 1۹ مرداد ماه سالجاری 
وارد ف��از اصلاح ش��د و این اصلاح س��ه ماه به ط��ول انجامید و 
انتقادات بس��یاری متوجه ریاست س��ازمان بورس شد؛ هر چند 
که ش��اید س��ازمان بورس آخرین مقصر در وضعی��ت به وجود 

آمده بود.س��رانجام ۳0 دی ماه ۹۹ دکتر حس��ن قالیباف اصل از 
سمت ریاست سازمان بورس استعفا داد و شورایعالی بورس طی 

جلسه ای با استعفای وی موافقت کرد.   
دکتر محمدعلی دهقان دهنوی در جلسه ۷ بهمن ۹۹ شورایعالی 

بورس؛ جایگزین دکتر حسن قالیباف اصل شد.
دکت��ر دهقان دهن��وی که دکت��رای علوم اقتصادی از دانش��گاه 
تربیت مدرس دارد؛ پیش از این عضو هیات مدیره بانک مس��کن 
ب��ود و هم  اکن��ون به عنوان مع��اون وزیر اقتص��اد در وزارت امور 
اقتصادی ودارایی مش��غول به فعالیت است.  دکتر دهقان دهنوی 
همچنین عضویت در هیات علمی گروه مالی و بانکداری دانشگاه 
علام��ه طباطبایی و معاونت آموزش��ی مؤسس��ه عالی آموزش 

بانکداری ایران را در سوابق کاری خود دارد.
دکت��ر حس��ن قالیباف  اصل که در موقعیت دش��وار آزادس��ازی 
 )ETF( س��هام عدالت و ف��روش صندوق های س��هام دولت��ی
ریاست سازمان بورس واوراق بهادار را پذیرفته بود؛ اواخر دی ماه 
اس��تعفای خود را به دلیل محقق نش��دن شرایط اعلامی به وزیر 

امور اقتصادی ودارایی ارائه کرده بود.

یک پژوهشگر بانکی رئیس بازار سهام

سکان بورس به که سپرده شد؟
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در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت بررسی شد؛

 برنامه های دولت
 برای تقویت بازار سرمایه

س�تاد هماهنگی اقتصادی دولت در دویست ویکمین جلسه خود 
به ریاس�ت دکتر حسن روحانی ریاست جمهوری؛ موضوع لایحه 
بودجه س�ال آینده کل کش�ور و همچنین طرح ه�ا و برنامه های 

دولت برای تقویت بازار سرمایه را بررسی کرد.
دکتر حس��ن روحانی در این جلس��ه با اش��اره به گزارش های ارائه شده 
در خصوص تغییرات انجام ش��ده در لایحه بودجه دولت در کمیس��یون 
تلفی��ق مجلس شورای اس��لامی و تاثیرات منفی این تغیی��رات بر اقتصاد 
کش��ور گفت: بارها از س��وی دولت بر ضرورت حفظ ارکان اصلی لایحه 
بودجه تاکید ش��ده و مواردی نظیر مب��ارزه با رانت، کاهش تورم، تقویت 
ارزش پ��ول ملی و حمایت از معیش��ت مردم و تامین کالاهای اساس��ی 
در این لایحه مورد اهتمام جدی دولت بوده اس��ت.رئیس جمهور با بیان 
اینکه لایحه بودجه 1400 برای مدیریت اقتصاد کش��ور در شرایط جنگ 
اقتصادی و برای مدیریت مس��یر توسعه تدوین شده است، افزود: از نظر 
دولت تغییر در ش��اکله و محورهای اصلی لایحه بودجه 1400 می تواند 
صدمات جدی به معیشت مردم و مسیر توسعه و مدیریت اقتصاد کشور 
وارد کند.وی گفت: جریان تأمین ارز کالاهای اساسی و دارو نیز به شکل 
مس��تمر توسط دولت ادامه داشته و این روند با جدیت دنبال می شود تا 
مردم دغدغه ای برای تامین دارو و کالاهای اساسی نداشته باشند. باید از 
هم  اکنون برنامه ریزی های لازم برای ایام پایانی سال و شب عید نیز انجام 
شود تا مردم نسبت به تامین کالاهای اساسی در این ایام اطمینان  خاطر 

داشته باشند.
جنگ اقتصادی دشمن، شکست   خورده و رو به پایان است

دکتر روحانی همچنین با تاکید بر اینکه جنگ اقتصادی دشمن شکست 
خورده و رو به پایان اس��ت، اظهارداشت: آن جنایتکار شرور و آزاردهنده 
م��ردم اکنون رفته اس��ت و امروز ش��رایط ایران اس��لامی برای تحولات 
اقتص��ادی کاملا با یک ماه پیش متفاوت اس��ت.رئیس جمهور در جلس��ه 
هیات  دول��ت تاکیدک��رد: دنیا با صدای واحد از آمری��کا می خواهد که به 
تعهداتش بازگردد و ما نیز پیوس��ته اعلام کرده ایم که هر زمان ش��ما به 

تعهداتتان برگردید؛ ساعتی دیگر ما نیز به همه تعهداتمان بر می گردیم.
دکتر روحانی در بخش ابتدایی س��خنان خود با اشاره به فرا رسیدن ایام 
پیروزی انقلاب اس��لامی گفت: در ایام مبارزات انقلاب هر گاه احس��اس 
می کردیم که س��ختی های مبارزه زیاد ش��ده است؛ خداوند گشایشی در 
مس��یر مبارزه ایجاد می کرد. انقلاب  اس��لامی در ش��رایطی پیروز شد که 

آمریکا و اروپا به حفظ رژیم پهلوی امید داشتند.
ریاس��ت  جمهوری با اشاره به اینکه امسال به دلیل شرایط ناشی از شیوع 
کرونا شکل مراسم گرامیداشت سالروز پیروزی انقلاب  اسلامی متفاوت از 
س��ال های گذشته است، اظهارداش��ت: امروز از جنبه ای دیگر نیز جشن 
پیروزی انقلاب  اسلامی با چند سال گذشته متفاوت است. امسال کسانی 
که طی چند سال گذشته می خواستند با تروریسم و جنگ اقتصادی این 
انقلاب را به زانو درآورند؛ دیگر نیستند.وی تصریح  کرد: امروز مطمئن تر از 
هر زمان دیگری هستیم که جنگ اقتصادی دشمن به شکست انجامیده 
و به روزهای پایانی اش رسیده است. این روزها به غیر از چند کشور؛ همه 
دنی��ا یکپارچه از آمریکا می خواهند که ب��ه تعهداتش در برجام بازگردد. 
تعام��ل طرف های تجاری ایران در منطقه نیز کاملا تغییر کرده اس��ت و 
همه عرصه های اقتصادی کش��ور نس��بت به یکی دو ماه گذشته شرایط 
بهتری دارند.دکتر روحانی با اش��اره به برخی آمارها از وضعیت واردات و 
ترخیص کالا در گمرکات کش��ور و نیز الکترونیکی شدن بخش عمده ای 
از تش��ریفات گمرکی اضافه کرد: افزایش پهنای باند اینترنت امروز علاوه 
بر گشایش در عرصه اقتصاد؛ به فضای تنفس مردم در شرایط همه گیری 
کرونا تبدیل شده است که این یکی از خدمات عظیم و ماندگار دولت بوده 
و بن��ده از وزرای ارتباطات دولت یازدهم و دوازدهم بابت تلاش هایش��ان 

سپاسگزاری می کنم.
رئیس  جمه��ور تصریح  کرد: به حجم طرح هایی ک��ه در این روزها افتتاح 
می ش��وند، نگاه کنید؛ این طرح ها در سخت ترین شرایط اقتصادی ناشی 
از تحریم ها و جنگ اقتصادی تمام  عیار و در شرایطی که همه گیری کرونا 

وضعیت را سخت تر کرده بود؛ انجام شده و در حال افتتاح هستند.
دکتر روحانی با اش��اره به برخی آمار و اطلاعات از پروژه های افتتاح شده 
و آم��اده افتتاح دولت خاطرنش��ان کرد: هر چه متحدتر باش��یم؛ دوران 
تروریس��م و جنگ اقتص��ادی تمام  عیار کوتاهتر خواهد ش��د. در عوض 
هر چه اختلافات بیش��تر باشد و بیش��تر با حیثیت یکدیگر بازی کنیم؛ 
سختی های جنگ اقتصادی طولانی تر خواهد بود. درست است که امروز 
توپ در زمین واش��نگتن است، اما اگر خودمان در داخل یکصدا نباشیم؛ 
زمان پایان یافتن جنگ اقتصادی طولانی تر خواهد ش��د.وی در ادامه از 
وزرای دولت خواس��ت همزمان با آغاز بررسی لایحه بودجه سال ۹۹ در 
مجلس   شورای  اسلامی برای مردم توضیح دهند که چه تغییراتی در لایحه 
دولت ایجاد شده است. این حق مردم است که از این مسائل اطلاع داشته 
باشند. اگر شاکله بودجه بهم نخورد؛ می توانیم با مجلس همکاری کنیم، 
اما اگر به همین ش��کل جلو برود؛ ممکن است با مشکلاتی مواجه شویم 

که امیدوارم اینچنین نشود.
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دکتر پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس مطرح  کرد:

 ارتقاء  توانمندی های اقتصادی
 با ورود شرکت های بنیاد به بازار سرمایه

رئیس کمیس�یون اقتصادی مجلس گفت: پذی�رش بنگاه های 
بنیاد بهره وری موقوفات آستان قدس رضوی در بورس؛ توانایی 

اقتصادی این بنگاه ها را افزایش می دهد.
اقتص��ادی  رئی��س کمیس��یون  پورابراهیمی  داوران��ی  دکت��ر محمدرض��ا 
مجلس شورای اس��لامی در نشس��ت مدیران  عامل مؤسس��ات و ش��رکت های 
تابع��ه بنیاد به��ره  وری موقوفات آس��تان قدس رض��وی گف��ت: در این دوره 
مجلس شورای اس��لامی به ص��ورت جدی برای اصلاح س��اختار بودجه تلاش 
می شود. ظرفیت های اقتصادی بسیاری در کشور وجود دارد. به طور مثال یکی 
از راهکارهای اصلاح س��اختار بودجه مربوط به حوزه مالیاتی است؛ چراکه در 

این حوزه عملکرد مناسبی نداشته ایم.
توجه به درآمدهای مالیاتی به معنای افزایش نرخ مالیات نیست

دکتر پورابراهیم��ی در ادامه افزود: توجه به افزایش درآمدهای مالیاتی 
به معنای افزایش نرخ مالیات نیس��ت. از سال آینده نرخ مالیات بنگاه ها 
۵ درصد نی��ز کاهش می یابد؛ بنابراین می توان با جلوگیری از فرارهای 
مالیاتی به اقتصاد کش��ور کمک کرد.وی با اشاره به لزوم توجه به طرح 
جامع نظ��ام مالیاتی افزود: رص��د دقیق جریان مب��ادلات اقتصادی و 
تراکنش های بانکی باید مبنای س��ازمان مالیاتی باش��د. با وجود ابلاغ 
قانون مربوط به پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان، اما در این زمینه 
می توان گفت که در اجرا اقدامات مطلوبی صورت نگرفته است. به طور 
مثال در کشور دستگاه پایانه های فروشگاهی بسیاری وجود دارد که بر 
اس��اس گزارش ها تعداد قابل توجهی از صاحبان پایانه های فروشگاهی 
فوت کرده اند؛ بنابراین باید پذیرفت که در این رابطه شفاف سازی دقیقی 
صورت نگرفته اس��ت و معمولا دولت های مختلف به دلیل اینکه کمی 
دش��واری در این زمینه ها وج��ود دارد؛ اقدامات جدی انجام نمی  دهند.
این نماینده م��ردم در مجلس یازدهم افزود: ن��رخ بازدهی دارایی های 
وقفی از دارایی های غیروقفی کمتر است. در حال حاضر بخش عمده ای 
از ش��رکت های بنیاد در حوزه بورس نیستند.وی ادامه داد: باید به این 
موضوع توجه ش��ود که توسعه فعالیت های اقتصادی در بازار اولیه باید 
م��ورد توجه قرار گیرد. دول��ت در زمینه راه انداختن بازار اولیه عملکرد 
مناسبی نداشته اس��ت؛ بنابراین باید اجرای پروژه های بزرگ اقتصادی 
از طری��ق بازار اولیه در اولویت باش��د. به طور مث��ال با وجود تحریم ها 
فرآورده های نفتی به راحتی صادر می شود و نقش پالایشگاه خلیج  فارس 

در این زمینه ملموس است و با مشکل تامین بنزین روبه رو نشدیم.
وی ادام��ه داد: از مجموعه اقتصادی آس��تان قدس  رضوی می خواهم که 
ش��رکت های زیرمجموعه خود را به بورس بی��اورد؛ چراکه این کار باعث 
چابکی بیش��تر آنها می ش��ود. البته در این رابطه باید با دولت  توافق هایی 
انجام ش��ود تا بنگاه های بزرگ ایجاد ش��ود.رئیس کمیس��یون اقتصادی 
مجلس شورای اس��لامی با بیان اینکه پذیرش بنگاه ه��ای بنیاد موقوفات 
آس��تان قدس  رضوی در بورس ب��رای افزای��ش توانمندی های اقتصادی 
ضرورت دارد، افزود: باید بر اساس فرمایشات مقام معظم رهبری زمینه رفع 
مشکلات اقتصادی را فراهم کرد و از تمام ظرفیت ها استفاده بهینه شود.

ناترازی موجود در اقتصاد کشور باید مدیریت شود
وی با بیان اینکه ناترازی موجود در اقتصاد کشور باید مورد رسیدگی 
ق��رار گیرد، ادامه داد: در بررس��ی بودجه میزان فروش نفت به لحاظ 
مقداری کاهش یافته اس��ت. نکته دیگر اینکه باید توجه شود بخشی 
از مش��کلات اقتصادی ناش��ی از تحریم هاس��ت، اما نکته مهمی که 
باید به آن توجه ش��ود؛ نحوه مدیریت اقتصاد اس��ت که اگر بر مبنای 
کارشناسی و اس��تفاده از ظرفیت ها باشد؛ در مهار تورم مؤثر خواهد 
بود.دکت��ر پورابراهیمی ادامه  داد: با توجه ب��ه اقدامات صورت گرفته؛ 
پایه های مالیات��ی جدید مانند مالیات بر خانه های خالی و همچنین 
اخذ مالی��ات از خانه ها و خودروهای لوکس م��ورد توجه قرار گرفته 
اس��ت.نماینده مردم کرمان وراور در مجلس شورای اسلامی ادامه  داد: 
بخش��ی از مس��ائل بودجه ای مربوط به این دولت اس��ت و بخشی از 
مس��ائل بودجه ای مربوط به دولت آینده خواهد بود؛ چراکه در سال 
1400 انتخابات ریاست  جمهوری را پیش رو داریم؛ بنابراین امیدواریم 
دولتمردان متخصص، انقلابی و ولایتمدار بتوانند زمینه توسعه بیشتر 
کش��ور را فراهم کنند.وی ادامه داد: در حال حاضر بین اعضای دولت 
اختلافاتی وجود دارد و حت��ی درباره یک موضوع واحد اقتصادی در 
تیم دولت نظرها متفاوت است.رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با 
اش��اره به ضرورت اختصاص ارز ترجیح��ی برای دارو گفت: در زمینه 
کالاهای اساس��ی با وجود تخصیص ارز ترجیحی هیچ سنخیتی بین 
قیمت های بازار و قیمت هایی که باید بر اساس ارز مذکور باشد، وجود 
ن��دارد؛ بنابراین ما در نحوه تخصیص ارز ترجیحی با دولت مش��کل 
داریم؛ چراکه با وجود تخصیص ارز ترجیحی هم مصرف  کننده و هم 
تولیدکننده متضرر ش��ده اند.دکتر پورابراهیمی با تأکید بر حمایت از 
بنگاه های اقتصادی افزود: در حوزه اقتصاد وقف باید کارهای بیشتری 
انجام ش��ود؛ چراکه در ح��ال حاضر نرخ بازده��ی دارایی های وقفی 
مطلوب نیس��ت. حتی در کش��ورهای دیگر که رویک��رد منابع وقفی 

وجود دارد؛ بازدهی  مناسبی صورت گرفته است.
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کارشناسانوصاحبنظرانبازارسرمایهمطرحکردند:

۱۰ اولویت سکاندار جدید بورس
ابرنوس�ان های صع�ودی و نزولی ش�اخص 
ک�ه  ش�رایطی  در  س�الجاری  در  س�هام 
س�رمایه گذاران تازه وارد بس�یاری در این 
س�ال به خانواده بورس اضافه ش�ده بودند؛ 
س�بب افزای�ش اعتراض�ات چه از س�وی 
کارشناسان و چه بورس بازان شد. شرایطی 
که به دنبال آن دکتر حسن قالیباف اصل که 
یازدهمین سکاندار بازار سرمایه کشور بود؛ 
پس از گذشت ریاستی 9 ماهه استعفا داد و 
مقرر ش�د که رئیس�ی جدید برای این بازار 

برگزیده شود.
اما رئیس بعدی این س��ازمان عری��ض و طویل که 
اکنون خانواده ای ۵0 میلیون نفری شده است؛ چه 
ویژگی هایی باید داشته باشد؟ چه اولویت هایی لازم 
اس��ت در ص��در برنامه های س��کاندار بعدی بورس 
قرار گیرد؟ انتظار کارشناس��ان و فعالان بازار از وی 
چیست؟ کارشناس��ان بازار سهام طی گفت وگویی 
ب��ا »دنیای اقتصاد« 10 اولوی��ت برای رئیس بعدی 
سازمان بورس مطرح کرده اند که می تواند این بازار 
را به س��مت بازاری کارآ هدایت کند. به اعتقاد این 
فعالان بورسی؛ س��کاندار بورس باید از جنس بازار 
سرمایه و آشنا به مکانیزم بازار باشد.رئیس سازمان 
بورس نباید خود را مسئول پاسخگویی در خصوص 
روند شاخص کل بداند. وی لازم است نقدشوندگی، 
کارآیی و شفافیت اطلاعاتی بازار سرمایه را تضمین 
کند. تلاش برای ح��ذف محدودیت هایی همچون 
دامنه نوس��ان که خود متهم اصلی ابرنوسان سهام 
اس��ت؛ یک��ی از مهمترین راه های رس��یدن به یک 
بازار کارآمد اس��ت. بورس لازم است با دیگر ارکان 
اقتصادی همچ��ون وزارتخانه های صمت و اقتصاد 
تعامل لازم داش��ته باش��د و جلوی اعمال سلیقه بر 
بازار را بگیرد. از س��وی دیگر باید سیس��تم نظارتی 
ب��ازار س��رمایه را تقویت کن��د؛ از اج��رای قوانین 
خلق الس��اعه بپرهیزد و پیگیر تش��کیل سندیکای 

سهامداران حقیقی باشد.
 رئیس سازمان بورس؛ 

مسئول عدد شاخص  نیست
ش�روین شهریاری: اولویت جدید رئیس سازمان 
بورس از نظر من حذف قبول مس��ئولیت نوس��ان 
ش��اخص اس��ت. در آنچ��ه از نمونه ه��ای جهانی 
می شناس��یم؛ رئیس بورس هیچ نوع پاسخگویی یا 
وظیفه ای در خصوص رشد قیمت سهام یا افت آن 
ندارد؛ بلکه صرفا مس��ئول شفافیت، کارآیی، تقارن 

اطلاعاتی و جلوگیری از تخلفات ناشران و بازیگران 
بازار س��رمایه بر اساس قانون مصوب است. در ایران 
متاس��فانه این تصور عمومی وجود دارد که رئیس 
س��ازمان علاوه بر موارد فوق باید از قیمت س��هام 
نیز دفاع و وجود یک بازار س��ودآور و مثبت را برای 
سرمایه گذاران به ویژه سرمایه گذاران خرد تضمین 
کند. این در حالی است که رفتار بازار سهام به  عنوان 
یک��ی از ریس��ک پذیرترین بازاره��ای دارایی؛ تابع 
متغیرهای بی ش��مار اقتصادی و غیر اقتصادی است 
و عملا هرگونه تصور امکان مدیریت قیمت س��هام 
به جز از روش های نامطلوب دس��تکاری و دخالت 
در بازار؛ فرضیه نادرس��تی است. چه خوب خواهد 
بود اگر رئیس جدید سازمان از همان روز اول اعلام 
کند که مسئولیتی در برابر شاخص نخواهد داشت 
و تنها نسبت به اجرای قانون و تضمین نقدشوندگی 
و کارآیی و شفافیت اطلاعاتی اهتمام خواهد ورزید.

تلاش برای حذف دامنه نوسان
محم�د گرجی آرا: افرادی که س��ال های طولانی 
در بازار سرمایه مش��غول فعالیت هستند؛ بهترین 
گزین��ه ب��رای ریاس��ت جدی��د س��ازمان ب��ورس 
محسوب می شوند. طی س��ال های گذشته افرادی 
از بخش های غیرمرتبط به  عنوان رئیس س��ازمان 
ب��ورس فعالیت کردند که تبعات منفی را برای بازار 
سرمایه به دنبال داشت. واقعیت این است تا زمانی 
که بورس را زیرمجموعه وزارت اقتصاد می پندارند و 

وزیر اقتصاد تعیین کننده ریاست این سازمان است؛ 
بعید به نظر می رس��د که اتفاق مطلوبی در راستای 

سروسامان دادن به بازار سرمایه رخ دهد. 
ب��ازار س��رمایه طی ای��ن روزها در م��ورد وضعیت 
ش��اخص تحت  فشار اس��ت؛ این در حالی است که 
مجموعه های حاکمیتی در بورس نباید درگیر روند 
شاخص باشند، اما همه مسئولان از رئیس سازمان 
بورس انتظار بهبود وضعیت شاخص را دارند. این در 
حالی است که سازمان بورس مسئول عدد شاخص 
نیست؛ بنابراین اگر می خواهیم بازار بورس روند رو 
به گسترش فعلی را حفظ کند؛ نباید به دنبال عدد 
و ارقام شاخص باش��یم.خروجی درخواست وزارت 
اقتصاد از رئیس س��ازمان بورس در نهایت منجر به 
اعمال قوانینی همچون محدودیت دامنه نوس��ان و 
س��همیه بندی کردن عرضه وتقاضا خواهد شد. بازار 
س��رمایه زمانی به ثبات و تعادل می رسد که برخی 
قوانین بازنگری یا اصلاح شوند. مهمترین موضوعی 
که ش��جاعت رئیس س��ازمان را ب��رای بازنگری در 
قوانین قدیمی می طلبد؛ حذف دامنه نوسان است. 
رئیس جدید برای بهبود وضعیت نابس��امان بورس 
چاره ای جز حذف دامنه نوسان ندارد که در صنایع 
مختل��ف به مرور با حذف دامنه نوس��ان می توانیم 
شاهد به تعادل رس��یدن بازار باشیم. رئیس جدید 
سازمان بورس باید استقلال بورس کالا را در اولویت 
کاری خ��ود ق��رار دهد؛ چراکه ب��ورس کالا باید به 
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 عنوان یک مکانیزم کش��ف قیمت فعالیت کند؛ نه 
قیمت گذاری.

تعامل بورس با دیگر ارکان اقتصادی
مهدی افنانی: بازار سرمایه به مدیری فراجناحی 
نی��از دارد. دولت و مجل��س روی فرد موردنظر باید 
متفق القول باش��ند. در واقع تفاهم و توافق مجلس 
و دول��ت برای رئیس آینده س��ازمان بورس یکی از 
ارکان حیاتی این بخش محسوب می شود. در حال 
حاضر اقتصاد کشور هم نیاز به ثبات دارد و هم نیاز 
به هماهنگی. از ای��ن رو اگر فردی فراجناحی برای 
این پس��ت بر سر کار بیاید؛ نتیجه بهتری عاید بازار 
می ش��ود. رئیس سازمان بورس باید از قدرت کافی 
بی��ن دولتمردان و نماینده ه��ای مجلس برخوردار 
باش��د و بتواند نقش��ی مهم در تیم اقتصادی دولت 
ایفا کند. فعالان بورسی از رئیس جدید انتظار دارند 
ارتباطات لازم را با نمایندگان کمیسیون اقتصادی 
مجلس داشته باشد تا همواره منفعت سهامداران در 
نظر گرفته شود. بازار س��رمایه در این مقطع نقش 
حساسی در اقتصاد کلان ایفا می کند. رئیس جدید 
وظیفه س��نگینی بر عهده خواهد داش��ت. با توجه 
به شرایط نابس��امان فعلی؛ بازار نیازمند اصلاحات 
اساس��ی در بخش قوانین ومقررات اس��ت. بورس با 
حجم زیادی س��رمایه گذار خرد رو به رو شده است؛ 
بر همین اس��اس برخی از قوانین نیاز به اصلاح و در 
مواردی بازار نیازمند تصویب قوانین جدید است. از 
این رو انتظار می رود که تیم قوی سکان بازار سرمایه 
را در دست بگیرد تا قوانین ومقررات جدیدی تصویب 
شود. فردی که قرار است سکاندار بازار سرمایه شود؛ 
باید با وزارت صمت هماهنگی های لازم را داش��ته 
باشد و برخی ممنوعیت های قدیمی را به روز کند تا 

شاهد رشد صنایع باشیم.
رئیس بورس؛ بورسی باشد

محمد ش�کری: ایده آل تری��ن حالت ممکن برای 
بازار س��رمایه و س��هامداران این اس��ت که رئیس 
سازمان بورس از همین بازار انتخاب شود. بسیاری 
از فعالان اقتصادی گمان می کنند افرادی که سابقه 
فعالی��ت اقتص��ادی دارند؛ برای این پس��ت گزینه 
مناسبی هستند؛ این در حالی است که بازار سرمایه 
با بازارهای موازی تفاوت های بس��یاری دارد. از این 
رو فعالیت طولانی مدت در بازار سرمایه باید یکی از 
آپش��ن های اصلی برای مدیریت این سازمان باشد. 
از اواسط سال گذش��ته بورس با حجم گسترده ای 
از س��هامداران مواجه ش��د، بر همین اساس انتظار 
می رود بازار به ش��یوه ای متفاوت از س��ال های قبل 
مدیریت ش��ود. بس��یاری از قوانینی که تا دو سال 
قبل برای بازار و س��هامداران خللی ایجاد نمی کرد؛ 
هم اکنون دست و پای بازار را بسته است. به همین 
دلیل در این مقطع بازار نیازمند مدیرانی اس��ت که 
بتوانند با اس��تقلال کامل تدابیری حدی برای بازار 
بیندیش��ند و از ش��دت تنش های فعلی بکاهند. با 
توجه به گستردگی بازار سرمایه حتی رئیس جدید 
باید در جلسات هیات  دولت حضور یابد تا از حقوق 
سهامداران در مقابل تصمیمات وزارت اقتصاد و تیم 

اقتصادی دولت صیانت کند. با توجه به اینکه بخش 
زیادی از سهامداران با تبلیغ دولتمردان وارد بورس 
ش��ده اند؛ دولت و مجلس نباید بدون هماهنگی با 
سازمان بورس در مورد صنایع حاضر در بازار سرمایه 

تصمیمات خلق الساعه بگیرند.
جلوی اعمال سلیقه را بگیرد

حمی�د اعرابی: فردی باید در رأس سازمان بورس 
قرار گیرد که بتواند زیرس��اخت های بازار را تقویت 
کن��د و همچنین جلوی اعمال س��لیقه ب��ر بازار را 
بگیرد. متاس��فانه اعمال س��لیقه در بازار زیاد است 
و باید جلوی این رفتار غلط گرفته ش��ود. از س��وی 
دیگر فردی که رئیس سازمان می شود؛ باید در ابتدا 
فرهنگ س��ازی را در اولوی��ت کاری خود قرار دهد. 
طی یک س��ال اخی��ر تعداد زیادی اف��راد وارد بازار 
ش��ده اند، اما در مقابل فرهنگ س��ازی لازم صورت 
نگرفت��ه اس��ت. برخی از ای��ن افراد ت��ازه وارد اصلا 
نمی دانس��تند که بازار سرمایه منفی هم می شود و 
تا این حد بی اطلاع بودند! بنابراین فرهنگ س��ازی 
بسیار مهم است. علاوه بر این رئیس سازمان باید از 
بدنه بازار باشد. نباید کسی انتخاب شود که بخواهد 
از اول شروع کند و به جای درست کردن ابرو؛ چشم 
را هم کور کند. حداقل باید 10 سال در بازار حضور 

داشته باشد و زیروبم بازار را بداند.
برای دامنه نوسان فکری کند

ش�ایان کرمی: امروز ش��رایط ب��ازار خیلی خاص 
است و کسی که رئیس سازمان می شود؛ مسئولیت 
س��ختی بر عهده خواهد داشت. طبیعتا سهامداران 
انتظ��ار دارند تا رئیس جدید ب��ازار را تقویت کند؛ 
در حال��ی که ای��ن کار جزء حوزه رئیس س��ازمان 
نیس��ت و بازار س��رمایه؛ بازار عرضه وتقاضاس��ت. 
یک��ی از مهمترین کارهایی که ف��رد جدید باید در 
دس��تور کار خود قرار دهد؛ مس��اله نظارت است و 
باید بتواند سیس��تم نظارتی بازار سرمایه را تقویت 
کند. همچنین باید دس��تورالعمل ها و قوانینی که 
محدودکننده بازار هس��تند را از سر راه بردارد. این 
روزها بحث دامنه نوس��ان بس��یار مطرح می شود؛ 
بنابراین رئیس جدید ب��ورس باید در این خصوص 

فکری کند و تصمیم جدی بگیرد.
از اجرای قوانین خلق الساعه پرهیز شود

امیرعلی امیرباقری: یکی از مهمترین موضوعاتی 
که از رئیس جدید بورس تقاضا می شود و باید ملزم به 
اجرای آن باشد؛ پرهیز از اجرای قوانین خلق الساعه 
است. متاسفانه طی مدت اخیر همزمان با نزول بازار 
دیدیم که چند مرتبه قوانین و دس��تورالعمل های 
اجرایی بازار تغییر کرد. مثلا موضوع پیش گش��ایی 
چند بار مطرح و سپس لغو شد. این در حالی است 
که مواردی از این دست امنیت سرمایه گذاری را به 
خطر می اندازد و همچنین ریس��ک سرمایه گذاری 
را ب��الا می ب��رد. همچنین انتظار می رود تش��کیل 
سندیکای سهامداران حقیقی را با جدیت بیشتری 
پیگیری کند. رئیس س��ازمان باید بتواند از آبروی 
بازار سرمایه حفاظت کند و اجازه ندهد که هر کسی 
از خ��ارج از بازار س��رمایه در خصوص این بازار نظر 

بدهد؛ چراکه اکثریت این نظرات هم غیرتخصصی 
اس��ت. بنابراین رئیس جدید سازمان باید از طریق 
رواب��ط و تریبون هایی که دارد؛ از حیثیت بازار دفاع 
کند تا کسی نتواند بهره  برداری سیاسی از این بازار 

داشته باشد و دست این افراد از بازار کوتاه شود.
مستقل، پیگیر و تاثیرگذار باشد

عظیم ثابت: رئیس س��ازمان جدید بورس باید از 
جنس بازار س��رمایه باشد و تجربه کافی و تخصص 
کار در بازار را داشته باشد. یعنی هم اهالی بازار او را 
بشناسند و هم در این بازار رشد کرده و مدیر اجرایی 
شده باش��د. در کنار اینها مقبولیت عمومی داشته 
باشد تا اجماع و همگرایی همگی بازار سرمایه اعم از 
نهادها، کانون ها و حتی سهامداران حقیقی و سایر 
ارکان بازار را امکانپذیر کند. ش��خصیت مستقل و 
پیگیر داش��ته باشد تا بتواند منویات بازار سرمایه را 
به سازمان های بالاسری به نحو شایسته ای منتقل 
کند. همچنین استقلال رأی، شخصیت تاثیرگذاری 
و قدرت استدلال بالا و توانایی حل مسائل را داشته 
باشد. کسی که در رأس سازمان قرار می گیرد؛ باید 
بتواند در برابر خواس��ته های نامربوط خارج از بازار 
مقاومت کند و همچنین تعامل عالی با ش��ورایعالی 

بورس و سایر ارکان داشته باشد.
تلاش برای کسب کرسی در هیات  دولت

حمید میرمعینی: فردی که قرار اس��ت به  عنوان 
رئیس س��ازمان ب��ورس انتخاب ش��ود؛ باید برنامه 
جامعی برای بازار س��رمایه داش��ته باش��د که این 
برنامه باید استراتژی رسیدن به این چشم انداز را نیز 
مشخص کند تا بتواند این را در نگاه مسئولان دولتی 
و دیگر مس��ئولان جا بیندازد که هر فردی به خود 
اجازه ندهد برای بازار س��رمایه تعیین تکلیف کند؛ 
چراکه اگر برنامه مش��خصی داشته باشد، هر کسی 
نمی تواند دیدگاه خ��ود را تحمیل کند و نظم بازار 
را بر هم بزند. ع��لاوه بر این باید تلاش کند که یک 
کرسی برای رئیس س��ازمان بورس در هیات  دولت 
بگی��رد تا در تصمیمات هیات  دولت مش��ارکت و از 

حقوق بازار حمایت کند.
آشنا به مکانیزم بازار

پیمان حدادی: رئیس جدید س��ازمان بورس باید 
از فعالان بازار س��رمایه بوده و حتما سابقه و تجربه 
کافی در بازار س��رمایه داشته باشد. یعنی دوستانی 
که در سیس��تم بانکی مشغول بودند؛ برای ریاست 
س��ازمان بورس مناسب نیس��تند. رئیس سازمان 
ب��ورس حتما باید با مکانیزم بازار آش��نا و با فعالان 
ب��ازار در ارتباط باش��د و فعالان نی��ز او را به  عنوان 
ف��رد خوش��نام در بازار بشناس��ند؛ چراک��ه باعث 
می ش��ود تا حدودی اعتمادی که از ب��ازار رفته؛ به 
بازار برگردد. در کنار این ویژگی ها؛ رئیس س��ازمان 
بورس باید استقلال س��ازمان را هم به دولت و هم 
به بانک مرکزی نش��ان دهد و ثابت کند؛ چراکه اگر 
این اتفاق بیفتد؛ تصمیماتی در بانک  مرکزی گرفته 
نمی  شود که به ضرر بازار سرمایه باشد یا هر وزیری 
به خ��ود اجازه نمی دهد که درباره ب��ازار اظهارنظر 

غیرکارشناسی کند.



18

99
ن 

هم
- ب

  5
7  

اره
شم

  -
م 

نج
ل پ

سا

بازار سهام همزمان با نهایی شدن تغییر رئیس 
سازمان بورس واوراق بهادار؛ فضایی آکنده از 
احتیاط داش��ت که طی آن ش��اخص کل به 
لطف رش��د روزهای آغازین هفته؛ افزایش ۲ 
درصدی را ثبت ک��رد. ارزش معاملات خرد 
روزان��ه نیز که طی دو ماه قبل به  طور منظم 
در مح��دوده بیش از 1۵ هزار میلیارد تومان 
قرار داشت؛ بار دیگر عقب نشسته و در سطح 
10 تا 1۲ هزار میلیارد تومان نوسان کرد. در 
طرف تقاضا به رغم شرایط مطلوب متغیرهای 
بنیادی مؤثر بر س��ودآوری شرکت ها؛ قوت و 
جس��ارت بالایی دیده نمی ش��ود؛ در عوض 
فروش��ندگان عمدتا خس��ته، عزم راس��خی 
برای واگذاری و خ��روج دارند. روندی که به 
رغم تزریق بی��ش از ۵0 هزار میلیارد تومان 
پول توسط س��رمایه گذاران حقوقی و خرید 
س��هام به قصد حمایت از زمان شروع سقوط 
بازار؛ مانع از توقف افت قیمت ها نشده است. 
در همین حال مش��اهدات میدانی در شبکه 

کارگزاری و در س��طح صندوق های مشترک 
و سبد گردان ها از کاهش قابل ملاحظه ورود 
نقدینگی جدید توسط افراد حقیقی حکایت 
دارد ک��ه ب��ه نوبه خ��ود در ایج��اد وضعیت 
فرسایشی مؤثر است. به نظر می رسد ترکیب 
فضای تخلیه حباب قیمت ه��ا در کنار عدم 
اطمینان از چش��م انداز متغیرهای اقتصادی 
در کوتاه مدت رکود کنونی را رقم زده است؛ 
ش��رایطی که بیش از هر نوع اقدام مدیریتی 
یا ش��تابزده به صبر و گذر زمان و اجازه دادن 
به مکانی��زم بازار برای تعدیل و پالایش خود 

نیاز دارد.
مسئولیت سقوط بورس با کیست؟

سال ۹۹ در تاریخ بازار سرمایه ایران یک دوره 
استثنایی و بی س��ابقه به لحاظ ابعاد نوسانات 
و درگیر ش��دن بخ��ش بزرگ��ی از جامعه در 
بورس بوده اس��ت. نگاهی به آنچه گذش��ت؛ 
نش��ان می دهد که رشد 8 برابری شاخص کل 
در فاصل��ه مرداد ۹8 تا مرداد ۹۹ از پش��توانه 

و تناس��ب لازم با ابعاد کل اقتصاد و نیز س��ایر 
متغیره��ا نظیر ارزونقدینگی برخ��وردار نبود 
اس��ت و همین مس��اله با فراتر ب��ردن ارزش 
بازار از س��ه برابر نسبت های نقدینگی و تولید 
ناخال��ص داخلی )ب��ه ارزش اس��می( منجر 
به تش��کیل یک��ی از بزرگ تری��ن حباب های 
قیمتی در تاریخ بورس تهران شد. تصمیمات 
دولت و س��هامداران عمده برای عرضه ها نیز 
دیر اتخاذ ش��د و عملا موجب شد تا ترکیدن 
محتوم ای��ن حباب؛ گریبان تع��داد زیادی از 
اف��راد غیرحرفه ای و اصطلاح��ا بورس اولی را 
بگیرد. هر چند ک��ه در غیاب آن عرضه ها هم 
این حباب )مانند هر حباب دیگری( بهانه های 
خود را برای ترکیدن پیدا می کرد و اکنون تنها 

انگشت اتهام به سمت دیگری معطوف بود.
در این میان؛ هم افرادی که به رغم هشدارها 
و ب��دون مطالعه کافی و صرفا بر اس��اس جو 
موجود به س��ودای س��ود بدون دردس��ر ۵ 
درصدی روزانه پول خود را وارد بازار کردند؛ 

نگاه بورس به سکاندار جدید

شروین شهریاری
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مس��ئولیت دارند و هم کارشناس��انی که در 
اوج به دنبال توجیه قیمت های حبابی سهام 
بودند و هم مس��ئولان که به جای احس��اس 
خطر و هش��دار از بزرگ تر شدن ابعاد حباب 
و تبعات ترکیدن آن؛ نسبت به تشویق عموم 

به حضور در بورس مبادرت کردند.
در ه��ر ص��ورت اکن��ون ک��ه بزرگ ترین و 
س��ریع ترین افت تاری��خ بازار س��رمایه رقم 
خورده اس��ت؛ بای��د همه دس��ت اندرکاران 
و فعالان ب��ازار بر چاره جوی��ی آتی متمرکز 
باش��ند که در این میان نقش ریاست جدید 
مهم تلقی می شود. امید است به جای تکرار 
مس��یر قدیمی پذیرش مس��ئولیت نوسان 
شاخص توسط نهاد س��ازمان بورس؛ عمده 
ت��لاش س��کاندار جدید بر ارتقاء ش��فافیت، 
افزایش نقدشوندگی، حفظ تقارن اطلاعاتی 
و سایر مسئولیت های کلان مربوط با اجرای 
قوانین ومقررات متمرکز شود تا از این رهگذر 
نقطه ش��روعی ب��رای تغییر رویکرد س��ایر 
بازیگران بازار سرمایه در راستای بازاندیشی 
و بازتعریف نقش و مسئولیت خود به  عنوان 
س��رمایه گذار، کارش��ناس، مدی��ر و ... برای 
اجتن��اب از تکرار وقایع تل��خ بورس ۹۹ رقم 

بخورد.
 تداوم اعوجاج در ارزشگذاری

 سهام کوچک
یکی از عوارض حباب اخیر بورس؛ رشد چند 
برابری س��هام کوچک نسبت به سهام بزرگ 
بوده است. یک مطالعه اجمالی نشان می دهد 
که سهام شرکت های کوچک از ابتدای رونق 
بورس در س��ال ۹۷ تا پایان س��ال ۹8 بیش 
از دو برابر ش��رکت های بزرگ رشد کرده اند. 
مقایسه نس��بت ش��اخص هم وزن )که وزن 
برابر در بازدهی سهام را در محاسبه شاخص 
لح��اظ می کند( در برابر ش��اخص کل نیز به 

خوبی گویای روند مشابهی است.
نکت��ه جال��ب این اس��ت که به  رغ��م همه 
فرازوفروده��ای ب��ورس ۹۹؛ نس��بت مزبور 
هنوز هم در محدوده پایان س��ال گذش��ته 
در ح��ال معامله اس��ت که ب��ه معنای گران 
بودن س��هام کوچک نسبت به بزرگ ترها در 
سطح حداکثر تاریخی است. مرور ارزش بازار 
بخش مهمی از این ش��رکت های کوچک تر 
در مقایس��ه با ارزش فروش و سودآوری آنها 
نی��ز در نگاه اول حکایت از عدم تقارن ارزش 
س��هام با متغیرهای بنی��ادی دارد. با فرض 
صادق بودن تئوری بازگشت قیمت به سمت 
میانگی��ن دو گمانه مه��م را می توان مطرح 
کرد؛ نخس��ت اینکه س��هام کوچک بازار در 
مسیر اصلاح قیمت احتمالا از آسیب پذیری 
بیشتری نسبت به سهام بزرگ برخوردارند و 
انتظار افت آنها در میان مدت در صورت ثبات 
س��ایر متغیرها زیاد اس��ت. نکته دوم اینکه 
سهام شرکت های بزرگ به ویژه پس از افت 
اخیر هماهنگی بیش��تری با ارزش ذاتی پیدا 
کرده اند و اصلاح احتمالی بیشتر شاخص  کل 
می تواند با محوریت تاثیر گذاری بیشتر سهام 

کوچک تر شکل گیرد.
 ضرورت مراقبت از چشم 

در اصلاح ابرو
طی هفته های اخیر زمزمه هایی از یک طرح 
شنیده می شود که در محافل بازار به مارکت 
ش��هره   )Market Impact( ایمپک��ت 
ش��ده اس��ت. هر چند جزئیات ط��رح مزبور 
مش��خص نیس��ت، اما از قرار معلوم کلیات 
آن در راس��تای جدا ک��ردن بخش بزرگی از 
معاملات سهامداران بزرگ )عمدتا حقوقی( 
از تابل��وی معاملات خرد و انجام آن در قالب 

بازار بلوک اس��ت. هدف طرح آن اس��ت که 
فروش های سرمایه گذاران حقوقی به  عنوان 
یکی از عوامل تاثیرگذار بر رش��د نرخ سهام 
محدود ش��ود و با حذف مانع عرضه حقوقی 

مسیر رونق بازار تسهیل شود.
در این خصوص توجه به دو نکته حائز اهمیت 
است: نخست آنکه فعالیت بازیگران حقوقی و 
سهامداران عمده یکی از عناصر مهم در کشف 
قیمت منصفان��ه بر اس��اس عرضه وتقاضای 
واقعی و تبعی��ت نرخ ها از ارزش اقتصادی آن 
اس��ت. تجربیات تلخ حباب فعلی قیمت ها در 
ب��ازار پایه و نیز جهش هیجانی و فاقد معنای 
قیمت در سهام بورس ها و سقوط شدید بعدی 
)در نهادهایی که سرمایه گذاران حقوقی اجازه 
عرضه نداش��تند(؛ به خوبی نقطه ضعف این 
رویک��رد در زمین��ه نتای��ج ح��ذف بازیگران 
بزرگ تر از مکانیزم طبیع��ی عرضه وتقاضا را 
نش��ان می دهد. نکته دوم، اما به لزوم برقراری 
تساوی حقوق بازیگران و حفظ نقدشوندگی 
دارایی آنها باز می گردد. بر این اس��اس حذف 
اجازه عرضه توس��ط بخشی از سرمایه گذاران 
و س��وق دادن آن به بازار مح��دود بلوک )که 
بنا به تجربه س��هام بورس ه��ا، بازاریابی برای 
آن ب��ا نرخ ه��ای مبن��ای معامله نم��اد خرد 
بس��یار دش��وار اس��ت(؛ عملا حق مالکیت و 
معامله دارایی بخش��ی از س��رمایه گذاران را 
تحت  تاثیر قرار می دهد که اثر آن مس��تقیما 
معطوف ذینفعان این بازیگران )س��هامدار یا 
مالکان آنها( می ش��ود. در خصوص استناد به 
تجربه های جهانی نیز باید توجه داشت؛ بازار 
بلوک برای انجام معاملات بزرگ تر در صورت 
وجود خریدار و فروش��نده مورد استفاده واقع 
می شود و سلب کننده یا جایگزین حق عرضه 
خرد س��هام توسط مالکان نیس��ت. هر چند 
هنوز جزئیات طرح مزبور روش��ن نیست، اما 
امی��د می رود این طرح مهم قبل از اجرا مورد 
ارزیابی و سنجش کافی قرار گیرد تا منجر به 
مشکلات جدید در عرصه عمل نشود.
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در جلسه شورایعالی بورس؛ چهار موضوع مهم به تصویب 
رسید.

دکتر محمدعلی دهقان دهنوی س��خنگوی شورایعالی بورس و 
رئیس سازمان بورس واوراق بهادار با اشاره به اینکه دامنه نوسان 
از اواخ��ر بهمن ماه تغیی��ر می کند، ابراز کرد: بر اس��اس مصوبه 
ش��ورایعالی بورس؛ دامنه نوس��ان خریدوفروش س��هام منفی ۲ 
درصد و مثبت 6 درصد خواهد بود. البته تصمیمات ش��ورایعالی 
بورس پس از ۷۲ ساعت قابلیت اجرا دارد؛ بر همین اساس از ۲۵ 

بهمن ماه این تغییر اعمال خواهد شد.
وی ادامه داد: بر اساس تصمیم شورایعالی بورس؛ تغییرات حجم 
مبنا در اختیارات سازمان بورس قرار گرفت تا متناسب با شرایط 
ب��ازار تغییراتی اعمال ش��ود. همچنین این اختیار به س��ازمان 
بورس واوراق بهادار داده شد که انتشار اوراق اختیار فروش تبعی 

را به ناشران و سهامداران عمده الزام کند.
سخنگوی ش��ورایعالی بورس تصریح کرد: همچنین اعتبار خرید 

کارگزاری  ها به 60 درصد تغییر پیدا کرد.
وی با بیان اینکه رصد بازار س��رمایه وظیفه سازمان بورس واوراق 
بهادار است، اظهارداشت: کاهش دامنه نوسان به منفی ۲ درصد 
به این دلیل است که سرمایه گذاران فرصت بیشتری برای بررسی 
و تحلیل وضعیت سهام خود داشته باشند و ارزش دارایی هایشان 
از بین نرود.دکتر دهقان دهنوی در ادامه با تاکید بر اینکه نظارت 
بر روند بازار نظامند است، افزود: به منظور جلوگیری از رفتارهای 
غیرمنطقی به دنبال ارتقاء سیستم  های خود هستیم و نظارت به 
طور مس��تمر ادامه دارد. هم  اکنون پرونده  های زیادی وجود دارد 

که وارد فرآیند قضایی شده است.
حذف قیمت  گذاری دستوری

رئیس سازمان بورس واوراق بهادار به ماده 18 قانون توسعه ابزارها 
اش��اره کرد و گفت: کالاهایی که در بورس کالا عرضه می ش��وند؛ 
از ش��مول قیمت گ��ذاری خارج می ش��وند و امید م��ی رود که با 
هماهنگی و تعامل دس��تگاه های مختلف شاهد توسعه و تعمیق 

بازار سرمایه باشیم.
کانون سهامداران خرد تشکیل می شود

دکتر دهقان دهنوی با اش��اره به اینکه س��هامداران حقیقی باید 
انتظارات خود را به ص��ورت نظام  مند و در چارچوب های قانونی 
پیگی��ری کنند، گف��ت: اقدامات اولیه به منظور تش��کیل کانون 
س��هامداران حقیقی انجام شده اس��ت که انشاالله به زودی برای 

تشکیل کانون سهامداران حقیقی اقدام خواهد شد.
نهادهای مالی توسعه می یابد

وی با بیان اینکه توسعه بازار سرمایه نیازمند نهادهایی است که 
به عنوان بازاریاب بازار سرمایه را توسعه دهند، خاطرنشان  کرد: 
ای��ن بازاریاب   ها همان نهادهای مالی مانند کارگزاری  ها، تامین 
سرمایه  ها، سبدگردان  ها، مشاوران سرمایه و سایر نهادها هستند. 
به این منظور باید فرآیند صدور مجوزهای نهادهای مالی تسریع 
و تسهیل شود. در همین راس��تا دستورالعمل بازنگری خواهد 
شد تا بستر توس��عه بازار سرمایه فراهم ش��ود.وی در پایان در 
خصوص عرضه سهام شرکت های جدید و آزادسازی بخش سوم 
سهام عدالت گفت: این موضوعات متناسب با شرایط بازار انجام 

خواهد گرفت.

سخنگوی شورایعالی بورس تشریح  کرد:

چهار تصمیم شورایعالی بورس
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دکتراسلامیدبیرکلکانوننهادهایسرمایهگذاریتشریحکرد:

نهاد ناظر بازار سرمایه و چالش های پیش  رو

عض�و ش�ورایعالی بورس معتقد اس�ت 
که بازار س�رمایه فرصت سرمایه  گذاری 
و  سیاس�ی  اخب�ار  ام�ا  دارد،  زی�ادی 
انتظارات ارزی ممکن اس�ت این فرصت 

را در برخی گروه ها از بین ببرد.
دکتر سعید اس��لامی بیدگلی دبیرکل کانون 
نهاده��ای س��رمایه گذاری به مش��کلاتی که 
نهاد ناظر بازار س��رمایه با آن روبه رو اس��ت، 
اش��اره کرد و گفت: همه ما می دانیم که بازار 
س��رمایه طی ۲ س��ال اخی��ر فرازوفرودهای 
زیادی داش��ته و مهمترین موضوع یا تحول 
این بازار هم افزایش ضریب نفوذ در س��طح 

جامعه است.
وی افزود: بازار بس��یار بزرگ شده و نوسانات 
اقتص��ادی کلان کش��ور از مهمترین عوامل 
نوس��انات بازار سرمایه به شمار می رود. البته 
این نوس��انات در اختیار مجموعه ارکان بازار 
س��رمایه و رئیس سازمان بورس واوراق بهادار 
هم نیست؛ اگرچه رئیس سازمان باید بتواند 
ب��ه نفع بازار س��رمایه قوانین ومق��ررات را تا 
جایی که امکان دارد؛ تغییر دهد، اما به طور 
کلی چالش ادامه دار بودن نوسانات اقتصادی 
از جمل��ه مهمتری��ن چالش  ه��ای س��ازمان 
ب��ورس واوراق بهادار، مجموعه بازار س��رمایه 
کشور و سرمایه  گذاران است.عضو شورایعالی 
بورس بیان  کرد: موضوع حائز اهمیت بعدی؛ 
این است که رئیس جدید در دوره ای منصوب 

شد که بازار یک صعود و نزول بسیار بزرگ را 
پشت سر گذاشته و هیجانات روانی هنوز به 
نسبت زیاد است و کنترل این هیجانات نیاز 
به سیاستگذاری در سطح ریزساختار بازار را 

دارد که این امر کار را پیچیده می کند.
دکتر اسلامی بیدگلی با اشاره به نزدیکی زمان 
انتخابات ابرازداش��ت: بازار سرمایه این روزها 
اهمیت ویژه  ای پیدا کرده است؛ از همین رو 
اظهارنظرهای سیاسی گروه  ها و افراد مختلف 
سیاسی را شاهد خواهیم بود. این موضوع یک 
چالش برای رئیس سازمان بورس در راستای 
تدوی��ن قوانین ومقررات اس��ت؛ چراکه طی 
سال  های گذشته معمولا نمایندگان مجلس، 
قوه قضائیه و نهاده��ای مختلف اینگونه ریز 
و جزیی نس��بت به بازار س��رمایه اظهارنظر 
نمی  کردند. باید توجه داش��ت هر اتفاقی که 
منج��ر ش��ود وزن تخصص��ی تصمیم  گیری 
کاهش پیدا کند؛ در بلندمدت حتما به بازار 
سرمایه آسیب جدی وارد می کند.وی با اشاره 
به حساس��یت بالای جامعه در خصوص بازار 
سرمایه تاکیدکرد: باید اقدامات در سه مقطع 
کوتاه م��دت، میان م��دت و بلندم��دت انجام 
گیرد. در کوتاه مدت بازگرداندن آرامش، نگاه 
کارشناسی و توس��عه نگاه بلندمدت به بازار 
سرمایه مساله بسیار کلیدی و حساسی است 
که ش��امل همه ارکان از جمله ش��ورایعالی 
بورس، سازمان بورس واوراق بهادار به عنوان 

نهاد ناظر و .... می شود. در همین راستا لازم 
است به سرمایه گذاران توصیه کنیم که نگاه 

بلندمدتی داشته باشند.
نهاده��ای س��رمایه  گذاری  کانون  دبی��رکل 
در ادام��ه اف��زود: در س��طوح وزارت اقتصاد، 
هیات  دول��ت و رئیس س��ازمان ب��ورس باید 
رایزنی  ه��ا با س��ایر نهاده��ا افزای��ش یابد تا 
قوانین ومق��ررات به نفع بازار س��رمایه تغییر 
کند و نگاه  های سیاس��ی از روی بازار سرمایه 

برداشته شود.
دکتر اسلامی بیدگلی ادامه داد: در میان مدت 
و بلندمدت نیز باید ریزس��اختارهای بازار به 
نفع سرمایه گذاری بلندمدت، غیرمستقیم و 

تحلیلگرانه تغییر کند.
وی ب��ا تاکید بر لزوم توس��عه نهادهای مالی 
ابرازداش��ت: البته ک��ه نهادهای مالی به طور 
ج��دی توس��عه یافتن��د و راه ص��دور مجوز 
س��بدگردان ها هم ب��از ش��د. هم اکنون ۳۳ 
س��بدگردان فعال داریم و ب��الای ۲0 مجوز 
موافقت اصولی هم صادر ش��ده است که در 
انتظار مجوز فعالیتشان هستند. در عین حال 
گروه خدمات بازار سرمایه توسعه یافته است 
و بس��یاری از شرکت ها با این عنوان در حال 

خدمت هستند.
وی خاطرنش��ان  کرد: در بلندمدت حتما باید 
در س��ازوکار تصمیم گیری و سیاس��تگذاری 
حوزه  ه��ای مختلف اقتصادی موض��وع بازار 
س��رمایه به عنوان مهمتری��ن نهاد اقتصادی 

مدنظر باشد.
عضو ش��ورایعالی بورس به سمت وسوی بازار 
س��رمایه تا پایان سالجاری اشاره  کرد و گفت: 
تحلی��ل بازار  و پیش بینی آن کاری دش��وار 
است؛ زیرا بخش��ی از مردم نگاه کوتاه مدتی 
در بازار سرمایه دارند و البته بازار تحت  تاثیر 
اقتصاد کلان و سیاست است. مساله انتظارات 
در مورد نرخ براب��ری ارز و همچنین تکلیف 
نامعل��وم بودجه؛ ب��ازار س��رمایه را در انتظار 
گذاشته است، اما به طور کلی بازار سهم  هایی 
دارد ک��ه ارزش��مند هس��تند و گزارش  های 
مطلوبی از شرکت ها به بازار منعکس می شود. 
در مجموع فرصت س��رمایه گذاری زیادی در 
بازار وجود دارد، اما اخبار سیاسی و انتظارات 
ارزی می تواند در برخ��ی از بخش ها فرصت 

سرمایه گذاری را کمرنگ کند.
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دکتر هامونی مدیرعامل فرابورس ایران اعلام کرد:

 رصد تخلفات بازار سرمایه
 با سامانه های نظارتی هوشمند

مدیرعام�ل فرابورس ای�ران با بیان 
اینک�ه در همه نقاط دنی�ا نظارت بر 
معاملات از اهمیت ویژه ای برخوردار 
اس�ت؛ از رص�د تخلف�ات ب�ازار با 
نظارت�ی  س�امانه های  از  اس�تفاده 

هوشمند و اتوماتیک خبر داد.
دکتر امیر هامونی در تش��ریح وضعیت 
نظارت معاملات و بهره مندی از تکنولوژی 
در کشف تخلفات  گفت: حضور پررنگ 
س��هامداران در بازار سرمایه و اعتماد به 
این بازار طی چند س��ال گذشته موجب 
افزایش چشمگیر نقدشوندگی این بازار 
نس��بت به گذشته ش��ده؛ به طوری که 
پویایی و نش��اط در این ب��ازار دوچندان 
ش��ده اس��ت؛ ضمن  اینکه ای��ن حضور 
اهمیت نظ��ارت بر معاملات را نیز بیش 

از گذشته آشکار می سازد.
دکتر هامونی با اشاره به اینکه در جلسه 
اعضای کمیس��یون اقتصادی مجلس در 
خصوص س��امانه های نظارتی سؤال شد 
که چرا تغییر کردند و بعضا کنار گذاشته 

ش��دند؟ عنوان کرد: برخی س��امانه های 
قدیمی با عنوان »سمپا« و »سمپا پرو« 
در گذشته فعالیت می کردند که مربوط 
به سامانه معاملات قبل از »اتوس« بودند، 
اما با خرید س��امانه معاملات »اتَوس«؛ 
فرانسوی ها برای سامانه نظارتی سامانه 
»آرامی��س« را پیش��نهاد کردند که به 
مرور و با افزای��ش عمق بازار تصمیم بر 
آن ش��د تا در کنار سامانه »آرامیس« از 
تکنولوژی های داخلی نیز استفاده شود.

به گفته وی سامانه های «نهان«، »بیدار« 
و »ب��ی آی« ب��ه عن��وان تکنولوژی های 
داخل��ی در زمینه س��امانه های نظارتی 
م��ورد اس��تفاده ق��رار گرفتن��د و ای��ن 
س��امانه ها در کنار س��امانه »آرامیس« 

توسعه پیدا کردند.
وی ب��ا بی��ان اینکه رصد تخلف��ات بازار 
همانن��د س��ایر بورس ه��ای جه��ان در 
حال حاضر با اس��تفاده از س��امانه های 
می ش��ود،  انج��ام  هوش��مند  نظارت��ی 
توضی��ح داد: س��امانه های نظارتی به دو 

صورت آن��ی )Real-time( یا دوره ای 
کده��ای  و  معام��لات   )Historical(
بورس��ی را نظارت و تحلی��ل می کنند. 
البته نوع و ماهی��ت داده ها می تواند در 

نحوه نظارت تاثیر داشته باشد.
وی با اش��اره به اینکه طی یکی دو سال 
اخی��ر نیز تلاش هایی صورت گرفت تا از 
س��امانه های نظارت خارجی که در دنیا 
معروف هس��تند استفاده شود، ادامه   داد: 
به همی��ن منظور قرارداد خریدی امضاء 
ش��د که کارهای مربوط به آن نیز پیش 
رفت، اما مساله تحریم ها به وجود آمد و 
دیگر نتوانستیم از این سامانه ها استفاده 

کنیم.
ب��ه گفته دکتر هامون��ی در حال حاضر 
س��امانه های نظارتی به صورت هوشمند 
عم��ل کرده و در ص��ورت بروز تخلفات؛ 
این سامانه ها به صورت اتوماتیک تخلف 
را شناس��ایی می کنن��د. در واقع هم در 
فرابورس ای��ران و هم در ب��ورس اوراق 
بهادار تهران این نظارت ها توسط معاونت 



23

99
ن 

هم
- ب

  5
7  

اره
شم

  -
م 

نج
ل پ

سا

نظارت بر بازار و مدیریت های مربوطه به 
شکل مستمر انجام می شود.

دکت��ر هامون��ی همچنی��ن اش��اره  کرد: 
سامانه های داخلی در حال کار هستند و 
در زمینه هوش مصنوعی تلاش هایی نیز 
صورت می گیرد تا از تکنولوژی ماش��ین 
لرنینگ، دیپ لرنینگ و حوزه هایی نظیر 

آن استفاده کنیم.
ای��ران همچنین  فرابورس  مدیرعام��ل 
ب��ه دو چال��ش در ح��وزه س��امانه های 
نظارتی اش��اره کرد و گف��ت: یک آن که 
دسترس��ی به دیتاهای سایر دستگاه ها 
وجود ن��دارد؛ به موجب م��اده 1۹ بازار 
اوراق به��ادار قاعدتاً دس��تگاه های دیگر 
باید دیتا به ما بدهند تا نظارت را قوی تر 
کنیم. دیگ��ر آنکه در خص��وص برخی 
از تخلف��ات که در بازار محرز می ش��ود؛ 
نیازمن��د حمایت های قانونی هس��تیم 
ت��ا به عنوان مث��ال کانال هایی که برای 
منفعت ش��خصی س��یگنال می دهند را 
با مشخصات صاحب کانال اطلاع رسانی 
کنیم ک��ه در این زمینه نیازمند تدوین 

قوانین لازم هستیم.
وی یادآورش��د: به عنوان نمونه نتیجه 
این بررس��ی ها مسدودس��ازی کدهای 
بورسی یا عدم تائید معاملات در برخی 
نماده��ا و در م��وارد پیچیده ت��ر بعضا 
تش��کیل پرونده های قضایی و کیفری 
و مواردی ازین دس��ت است که تخلف 
در عملک��رد برخی کده��ای معاملاتی 

شناسایی شده است.
ش��اخص صک��وک )Sindex( گامی به 
سمت ارزیابی دقیق تر عملکرد شرکت ها

دکت��ر هامون��ی همچنین در اش��اره به 
اه��داف ش��اخص صک��وک فراب��ورس 
ای��ران )Sindex( گفت: ام��کان ایجاد 
صندوق های مبتنی بر ش��اخص، انجام 
تحقیقات علمی ودانشگاهی، ساده کردن 
تحلیل برای س��رمایه گذاران خرد جهت 
تصمیم در مورد س��رمایه گذاری در بازار 
بده��ی و دقیق تر کردن ارزش��گذاری ها 
به کمک تعیین معیاری برای نرخ بازده 
بدون ریسک برخی از این موارد هستند.
وی در آئین رونمایی از بازار تامین مالی 
جمع��ی و ش��اخص صک��وک فرابورس 
ای��ران )Sindex( که ب��ا  حضور معاون 
رئیس  رئیس جمه��ور،  علمی وفن��اوری 
س��ازمان ب��ورس واوراق به��ادار و دیگر 
مدیران ارشد بازار سرمایه برگزار شد؛ به 
تاریخچه راه ان��دازی تامین مالی جمعی 
اش��اره کرد و گفت: از س��ال ۹4 بیش از 
۳0 جلس��ه کارگروه تدوین پیش نویس 
دستورالعمل اجرایی تامین مالی جمعی 
در دفت��ر مدیرکل کارآفرینی وزارت کار 
برگزار ش��د و در سال ۹۷  دستورالعمل 
آن از س��وی سازمان بورس واوراق بهادار 

به تصویب رسید.
دکت��ر هامون��ی در ادام��ه اف��زود: برای 
نخس��تین  ب��ار موافقت اصول��ی به یک 
شرکت با مس��ئولیت محدود داده شده 

است تا از بستر تامین مالی جمعی اقدام 
ب��ه تامین مالی کن��د؛ همچنین به یک 
پلتفرم که در بستر بلاکچین است مجوز 
فعالیت داده شده تا بتواند در این حوزه 

نقش آفرینی کند.
وی اش��اره کرد: درخواس��ت های بررسی 
 ش��ده برای موافقت اصولی به سکوهای 
عام��ل تامی��ن مالی جمعی در س��امانه 
تاکن��ون۷۲   http://www.cf.ifb.ir
مورد و تعداد درخواس��ت های بررس��ی  
ش��ده ۲8 مورد بوده است؛ همچنین به 
۷ متقاض��ی تامین مالی جمعی موافقت 
اصولی داده ش��ده و 4 مجوز فعالیت به 
ش��رکت های آتنا، کارن، پارس فاندینگ 

و فاینتک اعطا شده است.
مدیرعام��ل فرابورس ای��ران در ادامه به 
معرفی ش��اخص صکوک فرابورس ایران 
)Sindex( پرداخ��ت و ب��ا بی��ان اینکه 
این ش��اخص، معی��اری ب��رای نمایش 
بازدهی و ریس��ک ب��ازار اوراق بدهی در 
فرابورس ایران اس��ت، گفت: ش��اخص 
صکوک فرابورس ای��ران علاوه بر اینکه 
امکان مقایسه بازارهای مالی مختلف را 
فراه��م می کند؛ با ارائه  داده از روند کلی 
بازار بدهی به تحلیل  س��رمایه گذاران و 
سیاستگذاران کمک می کند؛ همچنین 
ایجاد زیرس��اخت برای تولی��د ابزارهای 
پوشش ریسک در بازار بدهی مانند آتی 
شاخص و اختیار خرید و فروش شاخص 

از دیگر مزیت های این شاخص است.



24

99
ن 

هم
- ب

  5
7  

اره
شم

  -
م 

نج
ل پ

عزمفولادیبرایحمایتازحقوقمیلیونهاسهامدارسا

 رئیس سازمان بورس واوراق بهادار: 

 حقوق سهامداران
 خط قرمز سازمان بورس

 تاکید بر دفاع از
 منافع سهامداران 

دکت��ر محمدعل��ی دهقان  دهن��وی رئیس 
س��ازمان بورس واوراق بهادار در نشس��ت با 
مدیران فولادی کش��ور گفت: شما مدیران 
صنعت فولاد کشور وکیل میلیون  ها سهامدار 
عدالت هستید و باید از حقوق آنها دفاع کنید 
که خوش��بختانه ای��ن اراده و رویکرد برقرار 
شده است.رئیس سازمان بورس واوراق بهادار 

در ادامه تاکیدکرد: تقریبا ۹0 درصد جمعیت 
کشور به طور مستقیم و غیرمستقیم با سهام 
عدالت در ارتباط هستند و قطعا باید از منافع 
آنه��ا دفاع کرد.وی همچنین افزود: از ش��ما 
تولیدکنندگان فولاد کش��ور می خواهیم که 
در راه توسعه بازار سرمایه و ایجاد رقابت در 
بازار به ما کمک کنید؛ چراکه قطعا شفافیت 
و رقابت به توسعه ش��ما نیز کمک می کند. 
از سوی دیگر شما وکیل میلیون ها سهامدار 
هس��تید تا حق آنها اجحاف نش��ود که این 
مسئولیت سنگینی است.دکتر دهقان  دهنوی 
اظهارداشت: ما به عنوان متولیان بازار سرمایه 
از شما تولیدکنندگان می خواهیم که افق های 
پیش روی تولید و توسعه شرکت خود را برای 
س��هامداران شفاف س��ازی کنید تا ارزندگی 
شرکت های فولادی برای سهامداران نمایان 

ش��ود.به گفته وی برنامه های اصلی سازمان 
بورس واوراق به��ادار برای تکمی��ل فرآیندها 
و بوروکراس��ی های صنعت��ی این اس��ت که 
در ابت��دا یک میز ب��رای گروه های معدنی و 
فلزی تش��کیل شود تا فرصت بیشتری برای 
بازنگری و بررسی دستورالعمل ها و مقرارت 
داشته باش��یم و با دید بازتری خواسته ها را 

محقق کنیم.
 عرضه کل زنجیره در بورس کالا

 محقق می شود
دکتر دهقان دهن��وی در ادامه به بورس کالا 
اش��اره کرد و افزود: ب��ورس کالای ایران در 
ماهیت خود یک پلتفرم معاملات است و این 
بس��تر معاملات تعیین  کننده قیمت نیست؛ 
بلکه مکانی را فراهم کرده است که قیمت ها 
بر اس��اس عرضه وتقاضا کشف شود؛ بنابراین 

بورس کالای ایران میزبان گردهمایی رئیس سازمان بورس واوراق بهادار و نماینده وزارت صمت با مدیران شرکت های بزرگ فولادی 
کش�ور بود که در این نشس�ت علاوه بر همدلی و عزم مدیران فولادی برای حمایت از حقوق س�هامداران؛ نماینده وزارت صمت بر 
تعامل همه جانبه این وزارتخانه با بازار س�رمایه تاکید کرد. در پایان این نشس�ت مقرر ش�د بیانیه  ای برای تأمل بیشتر کمیسیون 
صنایع مجلس در طرح فولادی نگارش و به نمایندگان مجلس شورای اسلامی ارسال شود تا بهترین تصمیم ها در این حوزه با تعامل 

بیشتر صنعت فولاد، بازار سرمایه، مجلس و وزارت صمت اتخاذ شود.



ه��ر گونه اعمال دس��توری قیمت در بورس 
کالای ایران یعنی انحراف قیمت و ضربه زدن 
به اقتصاد کش��ور.وی تاکیدک��رد: هر گونه 
دخالت در قیمت کالاه��ا از جمله فولاد در 
بورس؛ شفافیت را کاهش می دهد و عدالت 
را نقض می کند. از این رو س��ازمان بورس بر 
اس��اس قانون؛ اجازه قیمت گذاری دستوری 
را نمی دهد که خوشبختانه در این خصوص 
تعامل بسیار مطلوبی با وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و ش��خص وزیر صمت ایجاد شده 
است.رئیس سازمان بورس با تاکید بر اینکه 
اهداف وزارت صمت و س��ازمان بورس یکی 
اس��ت و همگی ب��ه دنبال توس��عه صنعت 
ف��ولاد و کنار رفتن فضای مه  آلود در اقتصاد 
هستیم، گفت: اخیرا با معاون جدید معدنی 
وزیر صمت به مجلس رفتیم و خوش��بختانه 
مسیری روشن و اتفاق  های مثبتی در حوزه 
ف��ولاد در حال تحق��ق اس��ت.وی در ادامه 
افزود: چش��م انداز بازار فولاد در کشور بسیار 
درخشان است؛ بنابراین به همت تلاش  های 
زیادی که در دست اجراست، تمام اقدامات 
انجام خواهد شد تا تمام زنجیره فولاد کشور 

در بورس کالای ایران عرضه شود.
 مهندس عظیمیان:

 شرایط مطلوب صنعت فولاد  

مهن��دس حمیدرضا عظیمی��ان مدیرعامل 
فولادمبارکه نیز در این نشست با بیان اینکه 
ش��رایط فولادمبارکه اصفهان مطلوب بوده و 
افزایش سرمایه دیگری نیز در دستور کار این 
شرکت اس��ت، گفت: فولادمبارکه پروژه  های 
جدیدی در دست کار دارد که مهمترین آن 
تأسیس 4 هلدینگ مالی و بزرگترین صندوق 
بازارگردانی است که تا پایان امسال راه اندازی 
می شود. البته ۹ پروژه بزرگ این شرکت نیز تا 
سال 1404 راه اندازی خواهد شد.مدیرعامل 
فولادمبارکه با تاکید ب��ر اینکه حال صنعت 
فولاد خوب بوده و برخی مش��کلات در حال 
رفع ش��دن اس��ت، گفت: عرضه محصولات 
ف��ولادی در ب��ورس کالای ای��ران ب��ه نفع 
تولیدکنندگان و سرمایه گذاران و سهامداران 
است؛ بنابراین با ایجاد شرایط رقابتی شاهد 
س��رمایه گذاری های بیش��تری نی��ز در این 
صنعت خواهیم بود.مهندس عظیمیان با بیان 
اینکه در حوزه بازار سهام باید تلاش کنیم تا 
اطمینان میان سهامداران ایجاد شود، افزود: 
ورود مردم به بازار س��هام به جای حضور در 

بازار سکه  و دلار امری مطلوب است، اما باید 
ب��ا تلاش هایی که ص��ورت می گیرد؛ ثبات و 
اطمینان را به بورس برگردانیم تا سهامداران 
نی��ز با رضایت و خش��نودی در بازار س��هام 
فعال باشند.وی افزود: با تعامل مناسب میان 
ش��رکت های فولادی، وزارت صمت و بورس 
کالا؛ روند معاملات بازار به روال منطقی خود 
بر می گردد تا دیگر ریس��کی به سهامداران 
و تولی��د تحمیل نش��ود. به ط��ور قطع طی 
روزهای آینده شرایط برای تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان حوزه فولاد نیز بهتر خواهد 

شد.
 مهندس یزدی زاده:

 زمان حل مشکلات فولادی

مهندس منصور یزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن 
اصفهان نیز در این جلسه گفت: حضور مهندس 
جعفری در ایمیدرو و دکتر س��عدمحمدی در 
وزارت صم��ت جای امی��دواری دارد و به نظر 
می رس��د که مش��کلات به زودی مرتفع شود.

وی در ادام��ه اف��زود: ذوب  آه��ن اصفه��ان در 
تامین مواداولیه همواره مش��کلاتی داشته؛ در 
حالی ک��ه 10 درصد تولید فولاد کش��ور را به 
خود اختصاص داده است که در تلاش هستیم 
این مشکلات به زودی رفع شود. شرایط سهام 
ش��رکت در بورس نیز بهب��ود خواهد یافت؛ به 
طوری که درخواس��ت داریم س��هام  ذوب آهن 
از فراب��ورس به بورس منتقل ش��ود و اقدامات 
لازم در این خصوص انجام خواهد شد.مهندس 
یزدی زاده خاطرنش��ان کرد: سازوکار بورس کالا 
برای ش��رکت های ف��ولادی از جمله ذوب آهن 
طی س��ال های گذشته س��ودآوری را تضمین 
کرده است؛ از این رو باید اجازه داد بورس کالا 
بر اساس رس��الت واقعی خود فعالیت کند که 
در ای��ن راه تعامل وزارتخانه  ها نیاز اس��ت.وی 
ب��ر لزوم تقویت ب��ورس کالا تاکیدکرد و افزود: 
فضای کس��ب وکارها باید س��الم، شفاف و کارا 
باش��د؛ از این رو تولیدکنندگان فولادی کشور 
باید امکان اس��تفاده از ابزارهای مالی را داشته 
باش��ند که این ظرفیت در ب��ورس کالا وجود 
دارد.مهندس ی��زدی زاده ادام��ه داد: ذوب آهن 
تلاش می کند تمامی کالاهای تولیدی  خود را 
در بورس کالا عرضه کند تا از ش��رایط رقابتی 
و شفافیت بورس کالا بهره  مند شود. وی گفت: 
به منظور کمک به صنعت فولاد، سهامداران و 
جلوگیری از دخالت در روند بازار؛ تعامل میان 
بخش های مختلف نیاز است و باید فعالان این 

بخش ها تصمیم های لازم را برای بهبود اوضاع 
اتخاذ کنند.

مهندس تقی زاده: خبرهای خوب 
چادرملو به زودی اعلام می  شود

مهندس ناص��ر تقی زاده مدیرعامل ش��رکت 
معدنی وصنعتی چادرملو نیز در این نشس��ت 
با اعلام این خبر ک��ه چادرملو ۵00 هزار تن 
سنگ آهن برای تامین نیاز واحدهای فولادی 
به ویژه ذوب آهن به صورت حراج باز در بورس 
کالا عرضه خواهد کرد، گفت: ذخایر خوبی در 
حال اکتش��اف داری��م و این خبر را به محض 
اطلاعات بیش��تر در اختیار س��هامداران خود 
قرار خواهیم داد.وی افزود: در تصمیم گیری ها 
باید یک تعامل همه جانبه میان وزارت صمت، 
بورس و شرکت های تولیدکننده شکل بگیرد 

تا مسائل به نحو احسن حل وفصل شود.
مهندس تقی زاده تصریح کرد: برای همکاری 
بیشتر با مجموعه بازار سرمایه و بورس کالا 
آمادگ��ی کامل داریم و از ه��ر گونه اقدامی 
ک��ه ب��ه حمایت از س��رمایه های م��ردم در 
بورس منتهی ش��ود؛ دری��غ نخواهیم کرد.
وی با بی��ان اینکه تولیدات چادرملو فراتر از 
برنامه سالجاری است و تولید شمش شرکت 
نیز ۳0 درص��د افزایش خواهد یافت، گفت: 
تحریم ها نه در توسعه و نه در طرح ها توقفی 
ایجاد نکرده؛ بلکه فقط بخشی از هزینه ها را 
افزایش داده اس��ت. در واقع شرایط صنعت 
فولاد و معدن کش��ور بسیار مطلوب ارزیابی 

می شود.
صباغ: عرضه یک میلیون تن 

سنگ  آهن در بورس

امی��ر صب��اغ مدی��ر اقتصادی و توس��عه 
س��رمایه گذاری ایمیدرو نیز در این جلسه 
نکات��ی را مطرح کرد و در ادامه س��خنان 
مهن��دس تق��ی  زاده گفت: ایمی��درو برای 
عرضه یک میلیون تن سنگ آهن در تالار 
ح��راج باز بورس کالا به منظور تامین نیاز 
واحدهای فولادی ب��ه خصوص ذوب آهن 

آماده است.
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 امیری: همراهی کامل وزارت صمت
 با بازار سرمایه

سیف اله امیری مدیرکل دفتر صنایع معدنی و 
مشاور معاونت امور معادن وصنایع معدنی هم 
در این گردهمایی گفت: دکتر سعدمحمدی 
درخواست ارس��ال نقطه  نظرات انجمن  های 
فع��ال در حوزه زنجیره فولاد را داش��تند تا 
پس از جمع بندی و هماهنگی با واحدها به 
مجلس ارائه شود.وی افزود: از همین تریبون 
اعلام می  کن��م که با مدیریت ه��ای جدید؛ 
مش��کلی میان وزارت صمت و بازار سرمایه 
وجود ندارد و همه اقدامات لازم در راستای 
توسعه صنعت فولاد و حمایت از بازار سرمایه 

انجام خواهد شد.
 خلیفه سلطان:

 فولادی  ها به دنبال بستری شفاف

انجم��ن  دبی��ر  خلیفه  س��لطانی  رس��ول 
تولیدکنن��دگان فولاد نیز در این جلس��ه 

گف��ت: همیش��ه نی��از ب��ه ایجاد ب��ازاری 
متش��کل و س��ازمان یافته برای تقابل آزاد 
عرضه وتقاضا و دس��تیابی به اثرات مثبت 
در کشور احساس شده است و بورس کالا 
توانس��ته  فضایی را به وج��ود آورد که از 

التهابات بازار فولاد کاسته شود.
وی با بیان اینکه بر اس��اس تاکید س��ایر 
مدی��ران فولادی بای��د در تصویب طرح 
تنظیم ف��ولاد در مجلس تأمل ش��ود تا 
این طرح چ��وب لای چرخ صنعت فولاد 
نگذارد، گفت: شفاف  سازی به بازار فولاد 
خیل��ی کمک می کن��د، اما بای��د تاکید 
ش��ود ک��ه فولادی ها به هی��چ عنوان به 
دنبال رانت در زنجیره فولاد نیس��تند و 
تنها خواس��تار کار کارشناس��ی از سوی 
مسئولان هستند؛ بنابراین بهتر است دو 
وزارتخانه اقتصاد و صمت در این راس��تا 

گام هایی بردارند.
 دکتر سلطانی نژاد:

دستورالعمل تضامین اجرا می شود

دکتر حامد سلطانی نژاد مدیرعامل بورس 
کالای ایران هم در این نشس��ت از تلاش 
همه جانبه رئیس سازمان بورس، مدیران 
ف��ولادی و وزارت صم��ت در راس��تای 
بهب��ود فرآیندها در حوزه مب��ادلات بازار 

ف��ولاد قدردان��ی ک��رد.وی با اع��لام این 
خبر که دس��تورالعمل تضامین در بورس 
کالا در حال نهایی ش��دن است، گفت: با 
اجرایی شدن این دس��تورالعمل بسیاری 
از مش��کلات تضامی��ن ش��رکت ها برای 
فعالی��ت در بورس کالا برطرف می ش��ود.
وی همچنی��ن اظهارداش��ت: هدف دکتر 
دهقان از همان ابتدای حضور در سازمان 
بورس؛ هم  افزایی در حوزه فولاد بوده است 
ک��ه قطعا بحث ش��یوه  نامه و اصلاح آن را 
با هماهنگی وزارت صمت نهایی خواهیم 
ک��رد و بای��د اعلام ش��ود ک��ه هم  اکنون 
اختلاف نظری میان بورس و وزارت صمت 
وجود ندارد و شرایط برای ثبات و پایداری 

شرایط بازار مهیاست.
 جمع بندی: بیانه ای برای

 تأمل بیشتر مجلس در طرح فولادی
در این نشس��ت مدیران فولادی کشور هر 
یک نقطه نظرات خود را در راس��تای رفع 
برخی مشکلات در روند تامین مواداولیه، 
ص��ادرات و حمایت از س��هامداران اعلام 
کردند که به اعتقاد آنها برای اتخاذ بهترین 
تصمیم ها؛ به تأمل بیشتر در طرح فولادی 

مجلس نیز نیاز است.
در واق��ع جمع  بندی این نشس��ت نگارش 
یک بیانیه ب��ا امضای همه تولیدکنندگان 
ف��ولاد، متولیان ب��ازار س��رمایه و وزارت 
صمت بود ت��ا با تعامل هر چه بیش��تر با 
اعضای کمیسیون صنایع  مجلس اقداماتی 
در راس��تای حمایت از حقوق سهامداران، 
رفع موانع تولید، تامین مواداولیه، صادرات 

و موارد دیگر اتخاذ شود.
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دکتر بهرام سبحانی رئیس انجمن تولیدکنندگان 
ف�ولاد ایران ط�ی نام�ه ای به دکت�ر محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس شورای اس�لامی؛ خواهان 
تعویق زمان بررسی طرح »توسعه و تولید پایدار 

زنجیره فولاد« شد.
به گزارش روابط  عمومی انجمن تولیدکنندگان فولاد 

در این نامه آمده است:
جناب آقای دکتر قالیباف 

ریاست محترم مجلس شورای اسلامی 
موضوع: درخواست تعویق زمان بررسی طرح »توسعه 

و تولید پایدار زنجیره فولاد«
با سلام و احترام

همانطور که مس��تحضر هستید؛ اکنون صنعت فولاد 
به عنوان یکی از دستاوردهای ارزشمند نظام مقدس  
جمهوری اسلامی ایران محسوب می شود؛ به طوری 
که پس از پیروزی ش��کوهمند انقلاب اسلامی رشد 
تولید آن از کمتر از یک میلیون تن در سال به بیش 
از ۳۲ میلیون تن رسیده است و در حال حاضر ایران 
با بیش��ترین نرخ رش��د تولید فولاد در سطح دنیا به 
عنوان دهمین کش��ور برتر فولادساز جهان شناخته 
می ش��ود. به همین دلیل همواره به ویژه طی سالیان 
اخیر مورد تهاجم و تحریم دشمنان این مرزوبوم واقع 
ش��ده اس��ت؛ به طوری که تقریبا تمامی کارخانجات 
ب��زرگ فولادی کش��ور م��ورد تحریم ه��ای ظالمانه 
آمریکا قرار گرفته اند.صنع��ت فولاد در حال حاضر با 
بیش از ۲00 هزار نفر اش��تغال مستقیم و بیش از ۳ 
میلیون نفر اشتغال غیرمستقیم؛ پتانسیل صادرات و 
ارزآوری بیش از 6 میلیارد یورو را برای کش��ور دارد و 
همچنین در توسعه صنایع پایین دستی نقش مهم و 
استراتژیکی داشته و در بازار سرمایه نیز ۲۳ درصد از 
ارزش بورس اوراق بهادار و بیش از ۳0 درصد سود این 
ب��ازار را به خود اختصاص داده اس��ت؛ لذا مردم و به 
خصوص سهامداران عدالت؛ به عنوان ذینفعان اصلی 

این ش��رکت  ها انتظار حمایت از این صنعت از سوی 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی را دارند.همانطور که 
مس��تحضرید نوسانات و هیجانات مخرب ارزی پیش 
آمده در س��الجاری که بالتبع افزایش مقطعی تقاضا 
در صنایع پایین دستی و بر هم خوردن تعادل در بازار 
محصولات فولادی را به دنبال داشت؛ موجب نگرانی 
نمایندگان مجلس و ارائه طرح »توسعه و تولید پایدار 
زنجیره فولاد با رویکرد اصلاح سیاس��ت های تنظیم 
بازار« شد؛ حال   آنکه روند میان مدت و بلندمدت قیمت 
فولاد نش��ان می دهد که قیم��ت محصولات فولادی 
در داخل کش��ور در هم��ه بازه های زمان��ی کمتر از 
سطوح جهانی بوده و اساسا تدوین مقررات برای بازار 
فولاد باید به صورت ش��ناور و خارج از فضای التهابی 
موقت باشد.حال که این طرح پس از تصویب کلیات 
در صح��ن مجلس؛ ب��رای اصلاح��ات لازم در اختیار 
کمیسیون صنایع ومعادن قرار گرفته است؛ درخواست 
می  ش��ود با عنایت به اهمیت موضوع و لزوم توجه به 
مسائل متعدد اجرایی و فنی برای تنظیم بازار بیش از 
۲00 نوع محص��ول و در نظر گرفتن ملاحظات بازار 
فولاد و بازار سرمایه، توسعه صادرات و ارزآوری، حقوق 
و منافع سهامداران، تامین مالی پروژه های فولادی و 
توسعه زنجیره فولاد، برنامه ر یزی برای تامین مواداولیه 
واحدهای ف��ولادی و همچنین با توج��ه به انتصاب 
مدیران جدید کارآزموده و با س��ابقه در رأس معاونت 
امور معادن و صنایع معدنی وزارت صمت و همچنین 
س��ازمان بورس واوراق بهادار؛ مس��تدعی است ضمن 
اعطای مهلت به مس��ئولان جدید برای ایجاد تعادل 
و آرام��ش در بازار فولاد به گونه  ای که متضمن منافع 
مصرف کنندگان نهایی باشد؛ بررسی طرح مذکور در 
کمیس��یون صنایع ومعادن و صحن علنی مجلس؛ در 
شرایط فعلی به تعویق بیفتد تا برنامه ها و راهکارهای 
مسئولان جدید در تعامل با مجلس به نحو مطلوب و 
مؤثر تهیه ش��د و نسخه اصلاح شده طرح مذکور نیز 

در اختی��ار تولیدکنندگان فولاد ق��رار گیرد تا با ارائه 
نقطه نظرات خود به کمیسیون صنایع ومعادن مجلس 
ب��ه افزایش غنای محتوایی و اجرایی هر چه بیش��تر 
طرح کمک کرده تا با تصویب یک قانون مؤثر؛ زمینه 
توسعه هر چه بیشتر زنجیره فولاد در کنار رفع دغدغه 

نمایندگان برای تامین نیاز داخل فراهم شود.
با تشکر- بهرام سبحانی- رئیس هیات مدیره

سایر امضاءکنندگان : قاطبه تولیدکنندگان فولاد از 
جمله مدیران عامل شرکت های فولادی: 

1-  مجتمع فولادمبارکه اصفهان
 ۲- شرکت سهامی ذوب آهن اصفهان

۳-مجتمع فولاد خوزستان
4- شرکت معدنی وصنعتی گل گهر
۵- شرکت  معدنی وصنعتی چادرملو
6- شرکت فولاد کاوه جنوب کیش

۷- شرکت فولاد خراسان
8- شرکت فولاد هرمزگان

۹- مجتمع جهان فولاد سیرجان
10- شرکت  آهن وفولاد سرمد ابرکوه

11- شرکت فولاد آلیاژی ایران
1۲- شرکت توسعه آهن و فولاد گل گهر

1۳- شرکت فولاد کاوه اروند
14- شرکت آهن وفولاد غدیر ایرانیان

1۵- شرکت نورد فولاد یزد
16- مجتمع جهان فولاد غرب
1۷- شرکت سیما فولاد جهان

18- شرکت لوله واتصالات چدنی کلاچ
1۹- شرکت ذوب آهن بیستون

۲0- مجتمع صنعتی ذوب  آهن پاسارگاد
۲1- شرکت ذوب  آهن فولاد خزر

رونوشت: جناب آقای دکتر دهقان دهنوی رئیس سازمان 
بورس واوراق بهادار جهت استحضار و صدور دستورات مقتضی

نامه جمعی فولادسازان برای تعویق بررسی 
طرح »توسعه و تولید پایدار زنجیره فولاد«
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دکتر همتی رئیس کل بانک مرکزی: 

بانک ها در خدمت تولید هستند
انتظارات از بانک ها باید معقول باشد

رئی�س کل بانک مرکزی گف�ت: تحریم  های 
دو سال گذشته بی  سابقه  ترین تحریم علیه 
ایران بود که تاکنون در مورد هیچ کش�وری 
اعمال نشده و کشور در یک جنگ تمام عیار 

اقتصادی درگیر است. 
دکتر عبدالناصر همتی در شورای گفتگوی دولت 
و بخش خصوصی اس��تان فارس با اشاره به فشار 
بی سابقه تحریم ها طی ۲ سال گذشته گفت: طی 
سال  های اخیر شرایط بسیار سختی را گذراندیم؛ 
بنابرای��ن انتظارات از بانک مرک��زی و نظام بانکی 
کش��ور هم باید متناس��ب با توانایی ها و امکانات 

سیستم بانکی و بانک مرکزی باشد.  
وی در ادامه اف��زود: تحریم های جدید آمریکا که 
از اواخر س��ال ۹6 اعلام ش��ده ب��ود؛ از 1۵ مرداد 
سال ۹۷ و یک هفته پس از اینکه بنده مسئولیت 
بانک مرکزی را بر عهده گرفتم؛ عملیاتی شد و به 
مرور و طی ماه های بعد از آن به اوج خود رس��ید 
که شامل تحریم بانک مرکزی و بانک ها و صادرات 
نفتی و سایر موارد بود و عملا منابع ارزی و اقتصاد 
کشور را تحت تاثیر قرار داد.دکتر همتی ادامه  داد: 
در طول ۲ س��ال گذش��ته بخش زیادی از درآمد 

ارزیمان را از دس��ت دادیم؛ بنابراین دولت طی دو 
سال گذش��ته به شدت تحت فش��ار بود و همان 
مقدار محدود مناب��ع ارزی نیز با هدف حمایت از 
اقشار ضعیف با نرخ 4۲00 تبدیل شد. این فشار به 
حدی بود که حتی بسیاری از کشورهایی که با ما 
روابط دوستانه داشتند؛ منابع ارزی کشور  را بلوکه 

کردند و پول های ما را ندادند.
رئی��س کل بانک مرکزی افزود: س��ال ۹۹ تا آبان و 
آذر بیش��ترین فش��ارها را تحمل کردیم و شرایط 
بسیار سخت ش��د و بسته ش��دن مرزها به دلیل 
ش��یوع کرونا و محدود شدن سیس��تم بانکی نیز 
ش��رایط ویژه ای را برای کشور ایجاد کرده بود که 
بحمدالله از ش��رایط سخت عبور کردیم و دشمن 
علیرغم فشار به طبقات کم درآمد جامعه و ایجاد 
مش��کلات معیش��تی برای آنها به هدف خود که 

فروپاشی اقتصادی کشور بود؛ نرسید.
دکت��ر همتی با بیان اینکه دولت طی س��الجاری 
بیش از 80 هزار میلیارد تومان اوراق منتشر کرده 
که بخ��ش زیادی از آن در چارچوب عملیات بازار 
باز انجام ش��ده اس��ت، افزود: اگر این اقدام انجام 
نمی شد؛ ۵60 هزار میلیارد تومان نقدینگی اضافه 

ایجاد می شد.
وی ادام��ه داد: تورم موجود در کش��ور ناش��ی از 
محدودیت عرضه ارز و انباشت نقدینگی است؛ لذا 
بالا رفتن قیمت ارز به دلیل محدودیت  ها قطعا در 

افزایش قیمت ها و تورم تاثیر زیادی داشته است.
دکتر همتی گفت: در ش��رایط تحریم و با کاهش 
درآمده��ای دولت؛ بخش��ی از ارزه��ای صادراتی 
هم به کش��ور برنگش��ت و البته بخ��ش مهمی  از 
صادرکنندگان هم ارز خود را برگرداندند که جای 
تقدیر و تشکر دارد. لذا باید توجه داشته باشیم که 
وقتی تع��ادل عرضه وتقاضای ارز به هم می خورد؛ 

قیمت ارز نیز افزایش می یابد. 
وی تصریح  ک��رد: اگر بانک  مرکزی مان��ع واردات 
بدون انتقال ارز نمی ش��د و س��ایر محدودیت ها را 
اعمال نمی کرد؛ نرخ ارز می توانس��ت بسیار بالاتر 
رود. دکتر همتی در ادامه به تش��ریح مش��کلات 
نظ��ام بانک��ی پرداخت و گفت: به دلیل مس��ائلی 
اع��م از بدهی های دول��ت و بخش های مختلف به 
بانک ها که از سالیان گذش��ته وجود داشته و نیز 
فش��ار تحریم ها؛ بانک های کش��ور که ۹0 درصد 
تامی��ن مالی کش��ور ب��ر دوش آنهاس��ت؛ دچار 
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مشکل هس��تند.وی ادامه داد: علیرغم این موارد 
در س��الجاری بالغ بر ۷00 هزار فق��ره وام ازدواج 
ب��ه مبلغ ۳۷ هزار میلیارد تومان توس��ط بانک ها 
پرداخت ش��ده؛ ۷۵ ه��زار میلیارد توم��ان برای 
حمایت از اقش��ار و کسب وکارهای آسیب دیده از 
کرونا اختصاص یافته اس��ت که از این میزان ۲8 
هزار میلیارد تومان وام یک میلیونی به سرپرستان 
خانواره��ای یارانه  بگیر بوده ک��ه نقش مهمی در 
حمایت از اقش��ار ضعیف جامعه داشت. همچنین 
طی ۹ ماهه امس��ال  بانک ها 1۲00 هزار میلیارد 
تومان تس��هیلات داده اند ک��ه 60 درصد آن برای 

سرمایه در گردش بود.
رئی��س کل بانک مرک��زی تصریح ک��رد: بنابراین 
انتظ��ارات از بانک ه��ا بای��د معق��ول و مبتنی بر 
واقعیت ها باش��د و اگر تعادل بین منابع ورودی و 
خروجی بانک ها وجود نداشته باشد؛ بانک ها دچار 
مشکلات عدیده ای  خواهند شد که نظام اقتصادی 

کشور را خدشه دار خواهد کرد.
دکتر همتی با تش��کر از حمایت  های قوه قضائیه 
در وصول بخشی از مطالبات بانک ها از بدهکاران 
بانک��ی گف��ت: خوش��بختانه تعام��ل خوبی بین 
بانک مرک��زی و ق��وه قضائیه وج��ود دارد و موارد 
اینچنین��ی در کمیت��ه فرادس��تگاهی پیگی��ری 
می  ش��ود و تلاش  ها برای وصول تم��ام مطالبات 

ادامه دارد.
وی با بیان اینکه وظایف اصلی بانک مرکزی شامل 
سیاستگذاری پولی، سیاستگذاری ارزی، مدیریت 
نظ��ام پرداخت ه��ا، بانکداری دول��ت و نظارت بر 
بانک هاست، افزود: اس��تقلال بانک مرکزی نقش 
مهم��ی در کنترل تورم و انج��ام وظایف آن دارد 
و مفهوم آن عدم ارتب��اط بانک  مرکزی با دولت و 
مجلس نیس��ت؛ بلکه بدین معناست که سیاست 
پولی باید به صورت مس��تقل و بر اس��اس نظرات 

کارشناسی اتخاذ شود.
دکتر همتی با بیان اینکه شفاف  س��ازی و انضباط 
در سیس��تم پولی وبانکی کشور با حمایت و تاکید 
مقام معظم رهبری انجام شده است و ادامه خواهد 
داش��ت، گفت: طی سال های اخیر ایجاد شفافیت 
در نظام های پرداخت و تراکنش های بانکی نقش 
بسزایی در جلوگیری از پولشویی و تخلفات بانکی 
داشت و شاید بخش��ی از فشارها به بانک مرکزی 
و نظ��ام بانکی به دلیل جلوگی��ری از تخلفات در 

تراکنش هاست.
وی اف��زود: قبل از ایجاد س��امانه رفع تعهد ارزی 
واردات در س��ال ۹۷ حدود ۳0 درصد از تعهدات 
اجرا نمی شد، اما در حال حاضر این رقم به حدود 

6 درصد رسیده است.
دکت��ر همتی با تاکید بر اینکه هدف بانک مرکزی 
حمایت از فعالان اقتص��ادی به هر طریق ممکن 
اس��ت، افزود: قص��د ایجاد محدودیت در مس��یر 
فعالیت اقتصادی فع��الان را نداریم و تا جایی که 

امکان داشته باش��د و ظرفیت هایمان اجازه دهد؛ 
مشکلات را تسهیل می کنیم.

دکت��ر همتی با اش��اره به اینک��ه بانک مرکزی از 
کاه��ش ن��رخ ارز قطعا اس��تقبال می کند، گفت: 
مهمترین وظیف��ه بانک مرکزی حف��ظ و تقویت 
ارزش پول ملی اس��ت. از این رو طرح این موضوع 
که بانک مرکزی تمایلی به کاهش نرخ ارز ندارد؛ به 
هیچ عنوان صحیح نیست. افزایش نرخ ارز موجب 
افزایش هزینه های دولت اس��ت و نفعی از افزایش 

نرخ ارز از این منظر متوجه دولت نیست.
وی افزود: س��ال گذش��ته از مجم��وع حدود 1۵ 
میلیارد دلار کالای اساس��ی که وارد کش��ور شد؛ 
هفت میلیارد دلار آن از ذخایر و منابع بانک مرکزی 
تأمین ارز شده است. در سالجاری نیز از 8 میلیارد 
دلار ارز در نظر گرفته ش��ده برای واردات کالاهای 
اساس��ی؛ ۵ میلیارد دلار آن توس��ط بانک مرکزی 
تأمین ش��ده است. عالی ترین مقام بانک مرکزی با 
بی��ان اینکه باید نرخ ارز پای��دار، متعادل و به دور 
از ایجاد نوس��انات و شوک در اقتصاد کاهش یابد، 
عنوان  کرد: اینگونه تولیدکنندگان، صادرکنندگان 
و واردکنن��دگان در فعالیت هایش��ان حداقل افق 

میان   مدتی را لحاظ می کنند. 
دکتر همتی با بیان اینکه بخش��ی از نوسانات نرخ 
ارز روانی اس��ت؛ در خصوص صادرات نفتی کشور 
گف��ت: صادرات نفت ما علیرغم عدم لغو تحریم  ها 
بهبود یافته و صادرات نفت نسبت به پنج  ماه قبل 
بیش از دو برابر شده است. همچنین روند صادرات 
فرآورده هایمان نیز طی دو سه ماه اخیر بهتر شده 
است.رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به آمار عرضه 
ارز در س��امانه نیم��ا گفت: در س��امانه نیما ۲۵0 
میلیون دلار ارز توسط صادرکنندگان عرضه شده 
که امری بی سابقه است؛ لذا روند عرضه ارز نسبت 
به گذشته روان تر شده و صادرات غیرنفتی در حال 
بازگشت به کشور است. امیدوارم با مطلوب شدن 
ش��رایط و ایجاد ثبات طی ماه های آینده ش��اهد 

شرایط بهتری باشیم.
دکتر همتی ضمن تأکید بر توجه بیش از پیش به 
رفاه حال مردم عنوان کرد: معیش��ت مردم به ویژه 
دهک های پایین جامعه طی این دو سال متحمل 
آس��یب هایی شده اس��ت؛ بنابراین ضروری است 
ب��ا همیاری یکدیگر و با وحدت  رویه در راس��تای 
بهبود وضعیت معیش��تی مردم و رفع مش��کلات 
آنان تلاش کنیم.رئیس شورای پول واعتبار ضمن 
تأکید بر افزایش همکاری ها میان اس��تانداری ها 
و ش��بکه بانکی تصریح کرد: بانک  ها باید مباحث 
طرح شده و تصمیمات اخذ شده از سوی »هیات 
خبرگان بانکی اس��تان ها« را ج��دی بگیرند. این 
هیات که متشکل از سه تا پنج نفر است؛ به نوعی 
هیأت تش��خیص مصلحت استان ها در امور بانکی 
محسوب می ش��ود که به موجب قانون تسهیل به 
پیشنهاد استاندار و با حکم رئیس کل بانک مرکزی 

منص��وب می ش��وند. از این رو ضروری اس��ت در 
صورت تخطی بانک  ها از اجرای تصمیمات هیات 
خبرگان بانکی؛ این موارد به بانک مرکزی گزارش 

داده شود. 
دکتر همتی با بیان اینک��ه بانک مرکزی به دنبال 
محدود کردن تولید نیست، گفت: عمده واحدهای 
تملیکی توس��ط بانک ها پیش از تملیک توس��ط 
شبکه بانکی تعطیل و فاقد کارایی بودند؛ از این  رو 
تأکید می  کنم که ش��بکه بانکی به دنبال حمایت 

از تولید است.
وی همچنین با بیان اینکه از دوران س��خت عبور 
خواهیم کرد، گفت: نسبت به بهبود شرایط بسیار 
خوشبین هستم. البته بالاخره اراده ملت در برابر 
فشارهای دش��منان پیروز شد. در این زمینه طی 
شش ماه ابتدایی امسال رشد اقتصادی کشورمان 
مثب��ت بود که ای��ن امر نش��ان از تحقق »جهش 
تولید« مدنظر مقام معظم  هبری دارد. خوشبختانه 
ما در بخش کش��اورزی وضعیت مطلوب و جهش 
داش��تیم، اما در بخش خدمات به دلیل ش��رایط 

مرتبط با ویروس کرونا با افت مواجه بودیم.

اولین طرفدار ارزش پول ملی رئیس کل 
بانک مرکزی است

رئیس کل بانک مرکزی همچنین گفت: من یک  بار 
گفت��م باز هم می گویم که رئیس کل بانک مرکزی 
اولین کسی است که طرفدار ارزش پول ملی است. 
حیثیت و اعتبار رئیس کل بانک مرکزی به تعدیل 

نرخ ارز است؛ نه اینکه نگذارد پایین بیاید.
وی در پاس��خ به این س��ؤال که اخب��ار جدید از 
بازپس گی��ری ارزه��ای مسدودش��ده ای��ران در 
کش��ورهای مختلف چیس��ت؟ گف��ت: در تلاش 
هستیم؛ بخش��ی از این ارزهای مسدود شده، باز 
ش��ده و راه افتاده اس��ت و در حال استفاده از آن 
هستیم. بخش دیگری هم انشاالله با تحولاتی که 
دارد؛ تامین خواهد شد.وی در پاسخ به این پرسش 
که گفته می ش��ود بانک  مرکزی ماب��ه ازای ریالی 
ارزه��ای ایران در کره جنوب��ی را در اختیار دولت 
قرار داده و بازگشت این مبالغ به کشور تاثیری در 
ب��ازار ارز ندارد، تصریح کرد: عمده این پول ها برای 
بانک مرکزی است و قدرت بازارسازی را بالا می برد 
که اتفاقاً چون برای بانک مرکزی است؛ قدرت این 

نهاد را در بازارسازی بالا می برد.
رئی��س کل بانک مرک��زی ادامه داد: س��امانه نیما 
ب��ا بازار تفاوتش در این اس��ت ک��ه در بازار خیلی 
سریع این تحولات رخ می دهد، اما در بازار نیما به 
دلیل اینکه صادرکننده و واردکننده عرضه وخرید 
انجام می دهند و معاملات طول می کشد تا انجام 
شود؛ این روند کندتر است، اما در عین حال روند 
کاهنده اس��ت.دکتر همتی تصریح  ک��رد: فعالان 
اقتص��ادی باید بتوانند خود را ب��ا تحولات همراه 

کنند که این کار یکی دو روزه رخ نمی دهد.
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مدیرعامل ش�رکت ملی صنایع مس ایران 
گف�ت: خوش�بختانه این ش�رکت در حال 
حاض�ر دو میلی�ارد و چهارصد و هش�تاد 
میلی�ون یورو به ع�لاوه 30 ه�زار میلیارد 
تومان در قالب 29 طرح در دست اجرا دارد.

دکتر اردشیر سعدمحمدی در ادامه افزود: امیدوار 
هس��تیم با اج��رای این طرح ها تا س��ال 1404 
شرایط درآمد ش��رکت مس را از ۲ میلیارد دلار 
در ش��رایط فعلی؛ به 4 و نیم میلیارد دلار ارتقاء 
دهی��م و با اجرای این طرح ها جزو 10 ش��رکت 
برتر دنیا در تولید مس قرار بگیریم.وی همچنین 
خاطرنش��ان  کرد: همدلی در ش��رکت ملی مس 
باعث شده است که سال آینده کارخانه کنسانتره 
دره  آلو و دره  زار و فلوتاس��یون س��رباره وارد مدار 
شود. مفهوم این موضوع 400 هزار تن کنسانتره 
اس��ت که ارزش این عدد نیز 800 میلیون دلار 
اس��ت که با ارز ۲۲ هزار تومانی؛ حدود 1۷ هزار 

میلی��ارد تومان می ش��ود.دکتر س��عدمحمدی 
تاکیدک��رد: طرح های ش��رکت ملی صنایع مس 
ایران در مس��یری کاملًا ش��فاف و مشخص و به 
خوبی ریل گذاری ش��ده اس��ت.وی تصریح  کرد: 
پالایشگاه و کارخانه کنسانتره ۳00 هزار تنی به 
همراه اکتش��افی که در سریدون شکل می گیرد 
و همچنین احداث ف��از ۲ تغلیظ میدوک، فاز ۳ 
تغلیظ س��ونگون و کارخانه فلوتاسیون حاصل از 
س��رباره های ذوب خاتون آب��اد؛ بیانگر روند رو به 
جلویی اس��ت که در حال طی کردن هس��تیم و 
نش��ان می دهد که ش��رکت ملی مس می تواند 

حرف های بزرگتری در دنیا بزند.
رشد 101 درصدی سود عملیاتی شرکت 

ملی مس
مدیرعام��ل ش��رکت مل��ی صنایع م��س ایران 
همچنین با اش��اره به انتش��ار گ��زارش ۹ ماهه 
تفسیری مدیریت ش��رکت ملی مس گفت: این 

شرکت طی ۹ ماهه نخست سالجاری مبلغ 86۹ 
ریال برای هر س��هم سود محقق کرده است که 
نسبت به مدت مشابه س��ال گذشته رشد 101 
درصدی داش��ته اش��ت.وی افزود:  در این دوره 
درآمدهای عملیاتی ۷۹ درصد و س��ود ناخالص 
۹4 درصد رشد داشته است.دکتر سعدمحمدی 
با بیان اینکه س��ود عملیاتی در این دوره با رشد 
عالی 101 درصدی به ح��دود 1۷8۲۹ میلیارد 
تومان رسیده اس��ت، اظهارداشت: شرکت ملی 
مس طی ۹ ماهه نخس��ت س��الجاری 1۷۳۷1 

میلیارد تومان سود خالص محقق کرده است.
 رشد 70 درصدی فروش »فملی« 

طی 10 ماهه امسال
دکت��ر س��عدمحمدی در ادامه گفت: در س��ال 
»جه��ش تولی��د« با هم��ت تلاش��گران معدن 
می��دوک رک��ورد تولید و اس��تخراج این معدن 
شکس��ته شد.وی خاطرنش��ان کرد: معدن مس 

دکترسعدمحمدیمدیرعاملشرکتملیصنایعمسایرانمطرحکرد:

 ارتقاء 2 برابری درآمد 
شرکت ملی مس در افق ۱4۰4
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میدوک در دی ماه ۹۹ توانس��ت برای دومین بار 
رکورد مهرماه تولید و اس��تخراج خود را افزایش 
ده��د و رکورد جدیدی را در اس��تخراج و تولید 
موادمعدن��ی و باطله ثب��ت کند.وی اف��زود: در 
دی  م��اه س��الجاری معدن  میدوک  توانس��ت با 
مق��دار ۷6۷/۹۵0/۳ تن این رک��ورد تازه را ثبت 
کند که نسبت به  رکورد قبلی در مهرماه میزان 

۳/0 درصد  افزایش داشته است.
رشد 12،5 درصدی تولید کاتد

دکتر س��عدمحمدی با اشاره به عملکرد تولیدی 
ش��رکت ملی مس از ابتدای س��الجاری تاکنون 
گفت: از ابتدای سالجاری تا پایان دی ماه شرکت 
مل��ی مس ۲۳1 هزار و 181 تن کاتد مس تولید 
کرده است که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
رشد 1۲،۵ درصدی را نشان می دهد.مدیرعامل 
ش��رکت ملی مس افزود: افزون بر این تولید آند 
ش��رکت ملی مس طی ده ماهه امسال نیز نشان 
می دهد که این شرکت در مجموع با تولید ۲۹۲ 
ه��زار و ۷14 ت��ن آند تولید رش��د 10 درصدی 
نس��بت به برنامه امسال را رقم زده است.به گفته 
دکتر سعدمحمدی ش��رکت ملی مس طی این 
بازه زمانی با تولید ۹۹8 هزار و 44۲ تن کنسانتره 
مس رش��د ۵ درصدی را نس��بت به برنامه ثبت 
کرده اس��ت.مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس 
ایران اظهارداش��ت: طی ده ماهۀ ابتدایی امسال 
ای��ن ش��رکت در مجموع ۲41 ه��زار و 8۷۹ تن 
مس محتوی معدنی تولید کرده که در مقایسه با 
برنامه رشد ۳ درصدی داشته است.وی همچنین 
اعلام کرد: تا پایان سالجاری این شرکت با همت 
تمامی پرسنل صنعت مس به رکورد تولید ۲80 

هزار تن دست خواهد یافت.
رشد 70 درصدی فروش »فملی«

مدیرعامل ش��رکت ملی صنایع م��س در ادامه 
گفت: این شرکت طی ده ماهه نخست سالجاری 
در مجم��وع مبل��غ ۳11 ه��زار و ۹14 میلیارد و 
481 میلیون ریال فروش داش��ته که نس��بت به 
فروش شرکت در مدت مشابه سال ۹8 رشد ۷0 
درصدی داش��ته اس��ت.وی با بیان اینکه میزان 
فروش ماهیانه شرکت مس در دی  ماه امسال ۳۲ 
ه��زار و 1۹۲ میلی��ارد و 46۹ میلیون ریال بوده 
است، اظهارداش��ت: مقایسه فروش »فملی« در 
دی ماه ۹۹ با ماه مشابه در سال ۹8 نشان می دهد 
که میزان فروش شرکت 18 درصد افزایش یافته 

است.
دستیابی به رکورد تولید 280 هزار تنی 

کاتد تا پایان امسال
سرپرست معاونت معدنی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت همچنین از افزایش 1۲ درصدی تولید 
مس در مجتمع مس سرچشمه خبر داد و گفت: 
تا پایان سالجاری این ش��رکت به رکورد تولید 
۲80 هزار تن دس��ت خواهد یافت.وی در ادامه 
افزود: سال گذشته در این مجتمع ۲۵0 هزار تن 

مس تولید شد که یک رکورد تاریخی محسوب 
می شد، اما امسال از این رکورد هم عبور خواهیم 
کرد.مدیرعامل ش��رکت ملی صنایع مس ایران 
همچنی��ن اضافه ک��رد: امس��ال تولی��د آند در 
کش��ور 16 درصد رشد خواهد یافت. با توجه به 
سرمایه گذاری جدید دو میلیارد و ۵00 میلیون 
یورویی در این شرکت؛ امیدواریم ظرفیت تولید 
مس در سال 140۳ با بهره  برداری از ۲۹ طرحی 
که آغاز ش��ده اس��ت؛ به ۵۵0 هزار تن در سال 
برسد. به گفته سرپرس��ت معاونت امور معدنی 
وزارت صم��ت س��ال گذش��ته همچنین ۵۲8 
میلی��ون تن ماده معدنی جدید با ارزش درجای 
۵ هزار میلیارد تومان به دارایی مس سرچشمه 
اضافه ش��ده اس��ت و تا پایان امس��ال هم یک 
معدن بزرگ دیگر به دارایی های کش��ور افزوده 
خواهد ش��د و در مجموع رتبه هفت��م ایران به 
لحاظ دارای��ی مس جهان با ۳6 میلیون و ۵00 
هزار تن مس خالص؛ به رتبه شش��م دنیا ارتقاء 
خواهد یافت.مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس 
ای��ران همچنین اف��زود: مس ای��ران از کیفیت 
بسیار مطلوبی برخوردار است و با عیار ۹۹۹/۹۹ 
درصدی در جهان مشتریان خاص خود را دارد. 
امیدواریم با این کیفیت تولیدات بتوانیم جایگاه 
جهان��ی خود را در صنعت مس ارتقاء دهیم.وی 
همچنین با اش��اره به گلایه اهالی معدن کشور 
در مورد فرسوده بودن اکثر تجهیزات و فناوری 
به کار رفته در معادن گفت: این گلایه درس��تی 
است و وزارت صمت برای نوسازی ادوات معدنی 
برنامه ریزی کرده است.سرپرس��ت معاونت امور 
معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت افزود: با 
مذاکراتی که با وزیر صنعت داشتیم؛ امیدواریم 
ب��ه زودی منابع ارزی موردنیاز برای نوس��ازی 
تجهیزات معدنی فراهم شود.دکتر سعدمحمدی 
ادامه داد: در مرحله نخست معادن بزرگ کشور 
تجهیز خواهند ش��د تا به افزایش تولید کمک 
بیش��تری ش��ود و معادن متوسط  و کوچک نیز 
از نظر دور نمانده  اند و مقرر است آنها نیز از این 
منابع برای نوس��ازی تجهیزات خود اس��تفاده 
کنند.وی گفت: کشور نیازمند حرکت و توسعه 
بیشتر در بخش معدن است تا جایگاه معادن در 
تولید ناخالص ملی کش��ور و اقتصاد ملی بهبود 
یابد و توسعه امکانات فنی، آموزش و قوانین پویا 
در دس��تور کار وزارت صنعت، معدن و تجارت 

قرار دارد.
ارزیابی مثبت و رضایت بخشی از اقدامات 

شرکت مس داریم
بر اس��اس این گ��زارش احمدعل��ی موهبتی 
اس��تاندار سیستان وبلوچس��تان در حاش��یه 
نمایش��گاه معدن در زاهدان از سرمایه گذاری 
و عملکرد ش��رکت ملی صنایع مس در توسعه 
صنعت مس اس��تان سیستان وبلوچس��تان به 
 ویژه راه اندازی و توسعه معدن مس چهل  کوره 

قدردان��ی و ابراز رضایت کرد. وی در حاش��یه 
نمایش��گاه بین المللی مع��دن، صنایع معدنی، 
فرآوری موادمعدنی، تجهیزات وماشین آلات و 
تجهیزات وابس��ته که در محل نمایشگاه های 
دائمی زاهدان برگزار ش��د، اظهارداش��ت: در 
حال حاض��ر ارزیابی مثبت و رضایت بخش��ی 
از فعالیت گسترده ش��رکت ملی مس در این 
استان داریم. وی تاکید کرد: با سرمایه گذاری 
مناس��ب ش��رکت ملی صنایع مس در استان 
و  وابس��ته  صنای��ع  سیستان وبلوچس��تان، 
چرخ��ه کامل اس��تخراج و ف��رآوری از معدن 
مس چهل  کوره؛ باعث رش��د، توسعه، اشتغال 
و کاه��ش فقر در ای��ن اس��تان خواهیم بود. 
موهبت��ی با بی��ان اینکه بدون ش��ک حضور 
ش��رکت ملی م��س در ای��ن اس��تان موجب 
توسعه و رونق اقتصادی خواهد شد، بیان  کرد: 
اس��تان سیستان وبلوچستان با دارا بودن پهنه 
وس��یعی از موادمعدنی از جمل��ه طلا و مس 
می تواند بیش��تر مورد توجه سرمایه گذاران از 
جمله شرکت ملی مس باشد. وی تصریح کرد: 
نگاه اس��تان کس��ب بیش��ترین س��ود برای 
س��رمایه گذاران و در کنار آن رش��د، توسعه، 
اشتغال و در نهایت کاهش فقر در جامعه است. 
اس��تاندار سیستان وبلوچستان در ادامه گفت: 
استان خود را موظف به تأمین نیازها و فراهم 
کردن زیرساخت ها برای حضور سرمایه گذاران 
می دان��د و تمام تلاش اس��تانداری مبتنی بر 
ایجاد زیرس��اخت های ارتباطی و مخابراتی و 
دیگر زیرساخت ها برای توسعه صنایع  معدنی 

 در این استان زرخیز است.
شرکت ملی صنایع مس حائز رتبه سوم در 

بین شرکت های برتر ایران شد
بر اساس ارزیابی بیست وسومین دوره جایزه صد 
ش��رکت برتر ایران)IMI-100(  که در س��الن 
همایش های صداوس��یما برگزار ش��د؛ ش��رکت 
ملی صنایع مس ایران به  عنوان ش��رکت پیشرو 
با کس��ب مقام ه��ای ذیل تندی��س و لوح تقدیر 

جشنواره را از آن خود کرد. 
* بیش��ترین س��ودآوری با کس��ب مقام سوم و 

دومین شرکت در گروه فلزات 
* بالاترین ارزش  افزوده با کس��ب مقام س��وم و 

دومین رتبه در بین شرکت های گروه فلزات 
* بیش��ترین ص��ادرات با مقام چهارم با کس��ب 

1،00۳،۳۹6 هزار دلار و اول گروه فلزات 
* بالاتری��ن ارزش بازار با کس��ب مقام پنجم در 

سال ۹8 و دومین شرکت در گروه فلزات 
همچنی��ن ج��زو 10  ش��رکت برتر ای��ران دارای 
بیشترین دارایی و بیشترین اشتغال با جهش فروش 
و کس��ب درآمد است. بر اساس این گزارش در این 
ارزیابی و در مجموع شرکت ملی صنایع مس ایران 
به عنوان سومین شرکت در بین شرکت  های بزرگ 

در رتبه  بندی نهایی جای گرفت. 
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درنشستخبریمدیرانعاملصدرتامینوذوبآهناصفهانمطرحشد:

ذوب آهن اصفهان تنها تولیدکننده 
ریل در غرب آسیا به شمار می رود

مهندس سلیمانی: ذوب آهن اصفهان طلایه دار صنعت ایران است

همزمان ب�ا ای�ام الله دهه مبارک فجر 
نشس�ت خب�ری مهن�دس غلامرضا 
هلدین�گ  مدیرعام�ل  س�لیمانی 
منص�ور  مهن�دس  و  صدرتامی�ن 
ذوب آه�ن  مدیرعام�ل  ی�زدی زاده 
اصفه�ان ب�ا اصح�اب رس�انه در این 

شرکت برگزار شد .
مهن��دس غلامرضا س��لیمانی مدیرعامل 
هلدینگ صدرتامین طی س��خنانی ضمن 
تبریک ایام ده��ه مبارک فجر گفت: آنچه 
در صدر تامین حاصل ش��ده است؛ حاصل 
عملک��رد و تلاش و کوش��ش ۲0 هزار نفر 
کارگر، کارمن��د، مدی��ر و هیات مدیره در 
ش��رکت  های زیرمجموعه ای��ن هلدینگ 
اس��ت. ص��در تامی��ن در واق��ع هلدینگ 
معدنی وصنایع معدنی شستاس��ت و 100 

درصد س��هام ای��ن هلدینگ به س��ازمان 
تامین اجتماعی تعلق دارد. این مجموعه ۲4 
شرکت دارد و به صورت تخصصی در زمینه 

معدن فعالیت می کند .
وی در ادام��ه اف��زود: تولی��د مجموع��ه 
ش��رکت های ما به جزء ذوب آهن اصفهان؛ 
حدود 1/۵ میلیون تن بوده که نس��بت به 

سال گذشته رشد 6 درصدی داشتیم.
مدیرعامل هلدینگ صدرتامین تصریح کرد: 
ذوب آه��ن اصفه��ان نی��ز ط��ی ده ماهه 
س��الجاری حدود  ۲ میلیون و 48 هزار تن 
فولاد خام تولید کرده است که در مقایسه 
با سال گذشته رشد خوبی را شاهد بودیم. 
انش��اا... س��ال آینده با راه اندازی کوره  بلند 
شماره یک؛ »جهش تولید« چشمگیری را 

شاهد باشیم.

این مقام مسئول خاطرنشان کرد: طی 10 
ماهه سالجاری فروش هلدینگ صدرتامین 
به غیر از ذوب آهن اصفهان؛ ۵۲۳۵ میلیارد 
تومان بوده اس��ت که نس��بت به 10 ماهه 
س��ال ۹8 که ۲۷60 میلی��ارد تومان بوده 
اس��ت؛ رش��د ۹0  درصدی را در مجموعه 
داش��تیم و فروش ذوب آهن نی��ز از 8600  
میلیارد توم��ان به 1۵ هزار و 18۵ میلیارد 
تومان رسیده اس��ت و این رشد حدود ۷6 

درصدی در فروش را نشان می دهد.
مهندس سلیمانی بیان کرد: سود مجموعه 
غیر از ذوب آهن اصفهان به 1۷۲0 میلیارد 
تومان رس��یده که نس��بت به ۹ ماهه سال 
گذش��ته که ۷41 میلی��ارد توم��ان بوده 
است؛ رش��د 1۳۲ درصدی را داشتیم. این 
شاخص  ها نشان می  دهد با وجود چالش های 
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مختلف؛ تولید، فروش و س��ود خوبی را در 
مجموعه شرکت های زیرمجموعه هلدینگ 

صدرتامین شاهد بودیم.
وی گف��ت: یکی دیگ��ر از دس��تاوردهای 
هلدینگ صدرتامین؛ اکتشاف معدن طلا 
در استان سیستان وبلوچس��تان بود که با 
ذخیره خ��وب و بعد از پنج س��ال در یک 
اس��تان مرزی؛ گواهی کش��ف آن اخذ شد 
و کارخانه فرآوری آن نیز در دس��ت اقدام 
اس��ت. یکی از ش��رکت  های زیرمجموعه 
هلدینگ صدرتامین؛ ش��رکت زغال پروده 
طبس اس��ت که در بهمن م��اه در بورس 
عرضه ش��د. محص��ول زغال این ش��رکت 
خوراک باتری  های کک  س��ازی ذوب  آهن 
اصفه��ان را تامین می  کند و به محصولات 

دارای ارزش  افزوده بالا تبدیل می  شود.
مهن��دس س��لیمانی ادام��ه داد: ذوب آهن 
اصفهان طلایه دار صنعت ایران اس��ت. در 
اینجا به روح پاک همه شهدای این صنعت 
و بنیانگذاران این کارخانه که هم  اکنون در 

بین ما نیستند؛ درود می  فرستیم.
وی در ادامه افزود: با همت تلاش��گران این 
کارخانه؛ محصولات ساختمانی  و صنعتی 
همچون ریل کش��ور   تامین می شود و در 
کنار این موضوع مدیران و مهندس��ان این 
ش��رکت در ساخت س��ایر صنایع فولادی 

نقشی ماندگار داشته و دارند.
مهندس سلیمانی گفت: ذوب آهن اصفهان 
متولی اکتشافات معدنی در ایران بوده است، 
اما به دلیل سیاس��تگذاری های نادرس��ت 
معادن از کارخانه جدا ش��دند و هم  اکنون 
زنجیره تولید با مش��کل مواجه شده است. 
ذوب  آهن اصفهان به عنوان یک برند جهانی 
با شرایط مش��ابه سایر شرکت  های دنیا در 
حال فعالیت اس��ت و از هیچگونه یارانه  ای 

استفاده نمی کند.
مدیرعام��ل هلدین��گ صدرتامین گفت: 
ذوب  آه��ن اصفه��ان در س��الجاری تنه��ا 
تولیدکنن��ده فولاد ب��ود که ب��دون یارانه 
انرژی موفقیت  های مهمی حاصل کرد. این 
شرکت هم  اکنون نیز تنها تولیدکننده ریل 

در غرب آسیا به شمار می رود.
مهندس یزدی زاده: صنعت فولاد 
کشور برگرفته از تجربه، اندیشه و 

تخصص ذوب آهنی  هاست
مهن��دس منص��ور ی��زدی زاده مدیرعامل 
ش��رکت ذوب آه��ن اصفهان نی��ز در این 
نشست گفت: ذوب آهن اصفهان در بخش 
ارائه خدمات فنی ومهندس��ی به کش��ور، 
اشتغالزایی، مس��ئولیت های اجتماعی و... 
افتخار بزرگی برای کشور محسوب می شود؛ 
به گونه ای که می  توان گفت صنعت فولاد 
کشور برگرفته از تجربه، اندیشه و تخصص 

ذوب آهنی هاست.
وی در ادام��ه افزود: بیش از پنجاه س��ال از 
عمر ذوب  آهن اصفه��ان می  گذرد و تولید 
فولاد امروز در کشور از ۳0 میلیون تن عبور 
کرده است. این صنعت مادر با ناملایماتی 
در طول عمرش مواجه بوده اس��ت که در 
اینجا به برخی از آنها اش��اره می کنم. طرح 
س��با به ذوب آهن تعلق داشت و زمانی که 
این کارخانه دولتی بود و سهام آن را وگذار 
نکرده بودند؛ این طرح از کارخانه جدا شد. 
فولاد خراس��ان را نی��ز ذوب  آهن اصفهان 
س��اختف اما بعد جدا شد. اگر این دو طرح 
بزرگ را از ذوب آهن جدا نکرده بودند؛ امروز 
تولید ما بیش از ۵ میلیون تن بود. متاسفانه 
معادن ه��م از ذوب آهن ج��دا کردند و به 
عنوان آخرین شرکت در بورس عرضه شد.

مدیرعامل ش��رکت ذوب آه��ن اصفهان 
تصریح کرد: با وج��ود این چالش ها؛ امروز 
ذوب آه��ن اصفهان در مس��یر خوبی قرار 
گرفته است. مجموعه افتخاراتی که امروز 
در ذوب آهن اصفهان ش��اهد آن هستیم؛ 
مرهون تلاش و کوش��ش تک تک پرسنل 
در بخش ه��ای مختل��ف، حمایت ه��ای 
هیات مدیره و هلدین��گ صدرتامین بوده 

است.
این مقام مسئول بیان کرد: کوره بلند شماره 
یک بعد از پنج سال توقف با تلاش کارکنان 
مجدد در مدار تولید قرار گرفت و امیدواریم 
انشاا... ش��اهد بهبود تامین مواداولیه برای 

تولید آن باش��یم. پروژه PCI نیز به عنوان 
یک مکمل در کنار کوره بلندها قرار گرفت 
تا پودر زغال در فرآیند تولید جایگزین کک 

متالورژی شود.
مهن��دس ی��زدی زاده گف��ت: ذوب آه��ن 
اصفهان تنها تولیدکننده ریل در غرب  آسیا 
به شمار می رود و به لطف خداوند و تلاش 
کارکنان موفق شد گواهینامه این محصول 
اس��تراتژیک را نیز دریافت کن��د و قرارداد 
صادرات آن نیز به کشور افغانستان منعقد 
شد. وی ادامه داد: ذوب  آهن اصفهان توانایی 
صادرات کل محصولات خود را  دارد و اگر 
مس��ئولان کمتر می توانند به این صنعت 
کمک کنند؛ انتظار اس��ت حداقل بگذارند 

که تولید و صادرات خود را داشته باشد.
مهندس یزدی  زاده گفت: ذوب  آهن اصفهان 
در زمینه بومی  س��ازی نیز دس��تاوردهای 
خوبی داشته است که از آن جمله می توان 
به س��اخت درب های فلکسیبل باتری سه 
کک  س��ازی به تعداد 148 عدد و س��اخت 
دریچه  های کش��ویی پاتیل  ه��ای فولاد بر 
که قبلاً در اختیار شرکت  های اروپایی قرار 

داشت؛ اشاره کرد.
مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان افزود: 
ذوب آهن چندین سال با زیان انباشته مواجه 
بود که خوشبختانه در پایان شش ماهه اول 
سالجاری از زیان انباش��ته خارج شد و در 
پایان ۹ ماه نیز به سودآوری رسید. مهندس 
ی��زدی زاده گفت: ذوب آه��ن اصفهان تنها 
شرکت مصرف کننده سنگ آهن دانه بندی 
است و امیدواریم که مشکل تامین پایدار آن 
نیز برطرف شود. در زمینه تامین زغال نیز 
تملک معادن البرزمرکزی دستاورد بزرگی 
بود که از حمایت های هلدینگ صدرتامین 

در این زمینه تشکر می کنم.
شایان ذکر است در ابتدای این نشست علیرضا 
امیری مدیر روابط  عمومی ذوب   آهن اصفهان 
نیز در گزارش مبسوطی به دستاوردهای این 
شرکت در زمینه مسئولیت های اجتماعی و 
اهمیت اطلاع رسانی دستاوردهای شرکت 

پرداخت.
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بخش�ی از س�هام زغالس�نگ پروده طبس به عنوان بزرگترین 
ش�رکت زغالس�نگی ایران که برای هفت س�ال متوالی برترین 
تولیدکننده زغال در کشور محسوب می شود؛ با نماد »کزغال« 

در بورس عرضه شد.
مهندس رمضان کریتی ثانی مدیرعامل شرکت زغالسنگ پروده طبس 
در نشس��ت خبری که با موضوع »بررس��ی عرضه اولیه س��هام کزغال« 
در هلدینگ شس��تا برگزار ش��د؛ با بیان اینکه این شرکت در دو مرحله 
افزایش س��رمایه داشته است، گفت: طی س��الجاری از 6 میلیون به ۵0 
میلیارد و بعد به ۲00 میلیارد افزایش س��رمایه داشتیم که با این میزان 
افزایش س��رمایه عرضه اولیه را در فرابورس برگ��زار کردیم. وی با بیان 
اینکه سود خالص 10 ماهه شرکت ۵6۷ میلیارد تومان بوده که تا پایان 
سال به ۷00 میلیارد تومان می رسد، تاکیدکرد: این شرکت تولیدکننده 
کنس��انتره اس��ت که مواداولیه تولید کک در کوره بلند و تولید فولاد را 
تامین می کند؛ در همین راس��تا طی سالجاری یک میلیون و ۵00 هزار 

تن محصول در مجموعه تمام مکانیزه تولید شده است. 
مدیرعامل زغالس��نگ پروده طبس با بیان اینک��ه امروزه ظرفیتی بالغ 
بر ۳ میلیون و 400 هزار تن کک س��ازی ایجاد ش��ده اس��ت، گفت: اگر 
بخواهیم برای این ظرفیت کنسانتره زغالسنگ به ازای یک تن کک در 
نظ��ر بگیریم؛ 1400 کیلوگرم نیاز اس��ت که باید 4.۵ میلیون تن تولید 

کنسانتره داش��ته باشیم. در همین خصوص س��ال گذشته حدود یک 
میلی��ون و 6۵0 ه��زار تن از ای��ن میزان را محقق کردی��م که این مهم 

نشاندهنده نیاز بازار است.
مهندس کریتی ثانی میزان تولید سالیانه زغالسنگ خام این مجموعه را 
۵۲0 هزار تن اعلام کرد که از این میزان ۲08 هزار تن کنس��انتره تولید 
می ش��ود و در خصوص طرح های توس��عه این شرکت خاطرنشان کرد: 
طبق مذاکرات انجام ش��ده با بانک صنعت ومعدن در خراس��ان جنوبی؛ 
توافق��ات خوبی برای اختصاص تس��هیلات400 میلیارد تومانی صورت 
گرفته اس��ت که با اختصاص این مبلغ روند توس��عه پروژه ها چشمگیر 
خواهد بود. وی با اش��اره به ورود تجهیزات جدید به معادن یادآور ش��د: 
ش��رکت دو هدف را در کوتاه مدت و بلندم��دت دنبال می کند که برای 
این موضوع افزایش س��رمایه هم انجام شده است. یکی از اهداف اصلاح 
مدار کارخانه زغالشویی است که این برنامه تا پایان نیمه اول 1400 به 
بهره برداری می رسد که نتیجه آن افزایش کنسانتره خواهد بود و حدود 

۲0 درصد فید ورودی کارخانه را افزایش می دهد.
مهندس کریتی ثانی همچنین برنامه بعدی ش��رکت را خرید سیس��تم 
لانگ وال دانست که در تمام کشورهای دنیا دو ست برای تولید مکانیزه 
اس��تفاده می شود؛ به دلیل اینکه س��ت اول بعد از اتمام کار روی زمین 
می آید و اورهال می شود و ست دوم در این مدت شروع به کار می کند.

مهندس رمضان کریتی ثانی مدیرعامل شرکت زغالسنگ پروده طبس  اعلام کرد:

 ۱4۰۰؛ سالی خوش
 برای سهامداران »کزغال«

معصومه صالحی
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مدیرعامل شرکت زغالسنگ پروده طبس گفت: سال 1400 تجهیزات 
لانگ وال را به روی زمین می آوریم که حدود ۳000 تن اس��ت و آبان 
ماه سال آینده اورهال این ست پایان می پذیرد. همچنین یک دستگاه 
ماشین برش به مجموعه اضافه می کنیم که ۲۵0 میلیارد تومان برای 
آن اعتبار در نظر گرفته ش��ده اس��ت. وی با بیان اینکه به دنبال حذف 
چوب هس��تیم، گفت: برای نگهداری از تجهی��زات و معادن به زودی 

چوب را حذف می کنیم.
مهندس کریتی ثان��ی در خصوص پروژه بعدی ش��رکت گفت: پروژه 
بعدی این اس��ت که بتوانیم زغالسنگ منطقه به صورت مخلوط را در 
خود خراسان تهیه و کک مورد استفاده در کوره بلند ذوب آهن اصفهان 

را تامین کنیم.
مدیرعامل ش��رکت زغالس��نگ پروده طبس با اش��اره به بومی سازی 
قطعات مجموعه اظهارداشت: توانس��تیم 14۲۷ قطعه را بومی سازی 

کنیم که تمام استانداردهای روز دنیا در آن رعایت شده است.
مهن��دس کریتی ثانی درب��اره افزایش ذخایر زمین شناس��ی گفت: در 
مزایده ای برنده شدیم که با این اقدام ذخیره زمین شناسی مجموعه به 
140 میلیون تن می رس��د و ۷۵ میلیون تن به ذخیره موجود که الان 

حدود 6۳ میلیون تن است؛ اضافه می شود.
مدیرعامل شرکت زغالسنگ پروده طبس تاکیدکرد: این میزان افزایش 
سرمایه به منظور افزایش کارگاه های نیمه مکانیزه انجام شد تا در زمان 
اورهال مجموعه مکانیزه مش��کلی برای تولید نداشته باشیم. مهندس 
کریتی ثانی با بیان اینکه تمام برنامه سال ۹۹ به صورت 100 درصدی 
محقق شده است، تاکیدکرد: طی 10 ماه سال ۹۹؛ یک میلیون و ۳۵0 
هزار تن تولید زغالس��نگ خام داشتیم و تولید کنسانتره هم به ۵14 
هزار تن رسید. همچنین سود خالص 10 ماهه ۵6۷ میلیارد تومان بوده 

که تا پایان سال به ۷00 میلیارد تومان می رسد.
وی با تاکید بر اینکه بازار زغالسنگ فعلا تهدیدی ندارد، گفت: بازار به 
شدت نیاز به کنسانتره دارد و از آنجایی که تولید فولاد در حال افزایش 

است؛ نیاز به کک دارد که ما این کک را تامین می کنیم.
مدیرعامل شرکت زغالسنگ پروده طبس در پاسخ به سوالی مبنی 
بر اینکه زغالس��نگ طبس چه س��همی در بازار دارد و چه برنامه ای 
برای صادرات دارید، اظهارداست: 40 درصد سهم بازار داخل متعلق 
به این ش��رکت اس��ت و همچنین ۵0 درصد تولید منطقه ای را این 
ش��رکت انجام می دهد. مهندس کریتی ثانی افزود: با توجه به اینکه 
در مزایده ای برنده ش��دیم و ۷۵ میلیون تن ذخیره زمین شناسی به 
مجموعه اضافه می ش��ود؛ میزان تولید کنسانتره که در حال حاضر 
۷۵0 هزار تن است تا ۳00 هزار تن دیگر افزایش می یابد. وی با اشاره 

به بازارهای صادراتی گفت: سال ۹۹ به دلیل ایجاد ارزش افزوده بین 
شرکت های داخلی صادراتی نداشته ایم، اما میزان صادرات در سال 
۹8 به چین حدود ۹6 هزار تن بوده است و در حال حاضر بازارهای 
ترکیه، هند و پاکستان را هم رصد کرده ایم که فعلا بهترین بازار برای 

کک سازی همان چین است.
سهامداران بابت اورهال نگران نباشند؛ تولید کاهش نمی یابد 
شجاعی عضو هیات مدیره زغالسنگ طبس نیز در این نشست با بیان 
اینک��ه بیش از ۳ میلیون و ۷00 هزار نفر در عرضه اولیه این مجموعه 

شرکت کرده اند، اظهارداشت: به هر نفر ۵4 سهم رسید.
وی گفت: ارزش��گذاری که بورس برای س��هام زغالسنگ طبس کرده 
بود؛ چیزی حدود ۲۵00 تومان بود که به ۲000 تومان رس��ید و ۲۵ 

درصد از این مابه التفاوت نسیب سهامداران شد.
ش��جاعی در خص��وص تاثیر ش��یوع ویروس کرونا ب��ر وضعیت تولید 
این ش��رکت به خبرنگار ما گفت: ویروس کرونا در فروردین و اواس��ط 
اردیبهشت ماه باعث شد تعدادی از کارگران به معدن نیایند و همین 
موضوع سبب تعطیلی معدن شد و دلیل آنکه مقداری از فروش شرکت 
کاهش پیدا کرده؛ به همین دلیل اس��ت. از س��وی دیگر نتوانستیم به 
می��زان لازم از مع��ادن همجوار زغال خام خریداری کنیم تا پوش��ش 
روزهای از دست رفته کرونا را داشته باشیم و کسری موجود را جبران 
کنیم.شجاعی با بیان اینکه سهام زغالسنگ طبس بسیار ارزنده است و 
سهامداران با دید کوتاه مدت به آن نگاه نکنند، گفت: با افزایش ظرفیت 
از طریق به مدار آمدن کارخانه زغالش��ویی به ظرفیت تولید کنسانتره 
60 هزار تن اضافه می ش��ود که از این طریق 180 میلیارد تومان رشد 
در درآمدهای شرکت خواهیم داشت؛ بنابراین 40 تا ۵0 درصد حاشیه 

خالص به سود ما اضافه خواهد شد.
عضو هیات مدیره ش��رکت زغالسنگ طبس با اشاره به ورود ست دوم 
لانگوال در اورهال ست اول گفت: با این اقدام سال 140۳ میزان تولید 

کنسانتره به 8۵0 هزار تن می رسد.
ش��جاعی با بیان اینکه در سال ۹۹ س��ود خالص شرکت حدود ۷00 
میلیارد تومان خواهد بود، تاکیدکرد: طبق دستورالعمل ۹0 درصد این 
سود قابل تقسیم است؛ یعنی 600 میلیارد تومان سود تقسیم می شود.
وی ادام��ه داد: س��هامداران بابت اورهال س��ت اول لانگ وال نگران 
نباش��ند؛ چراکه تولید کاه��ش پیدا نخواهد کرد. ب��ا ورود کارخانه 
زغالشویی ظرفیت تولید ۳0  هزار تن بیشتر می شد. همچنین تعداد 
مع��ادن نیم��ه مکانیزه از 6 کارگاه به ۹ کارگاه خواهد رس��ید و از ۳ 
شیفت کار به 4 ش��یف کار می رسیم با این وجود کاهشی در تولید 

نخواهیم داشت.
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در چهل ودومین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی صورت گرفت؛سا

 تحقق ۱۰۳ درصدی اهداف
 طرح احیاء معادن کوچک مقیاس

سال 99 از سوی رهبر معظم انقلاب اسلامی 
با عنوان س�ال »جهش تولی�د« نامگذاری 

شده است.
رهبر معظم انقلاب در پیام نوروزیش��ان با اشاره 
به مساله  رونق تولید؛ اقدامات انجام شده در این 
زمینه را کافی ندانس��ته و خواستار برنامه ریزی 
و ت��لاش حداکث��ری از س��وی مس��ئولان و 
مجموعه های جوان برای بهبود و رشد محسوس 
مس��اله  تولید داخلی ش��دند. با توج��ه به ادامه 
بحران اقتصادی ناش��ی از فشارهای بین المللی 
به ویژه تحریم های ظالمانه آمریکا، عدم تحقق 
پیش بینی فروش نفت و اختلال در تامین بودجه 
موردنیاز کش��ور و تاکی��د مقام معظم رهبری بر 
اهمیت تولید و اشتغال با شعار »جهش تولید«؛ 
در س��الجاری نیز پروژه طرح احیاء، فعالسازی 
و توس��عه مع��ادن کوچک مقی��اس در اولویت 

طرح های اقتصاد مقاومتی قرار گرفت.
به گزارش روابط عمومی ش��رکت تهیه و تولید 
موادمعدن��ی ایران؛ در نشس��تی که  به بهانه فرا 
رس��یدن دهه مبارک فجر با حض��ور مهندس 
س��یدرضا عظیم��ی مدیر اجرایی ط��رح احیاء، 
فعالس��ازی و توس��عه معادن کوچ��ک مقیاس 
برگزار شد؛ اقدامات و دس��تاوردهای این طرح 
تش��ریح ش��د.مهندس عظیمی در این نشست 
گفت: اقدامات اجرایی انجام ش��ده در راس��تای 
اهداف طرح در س��ال ۹۹ ش��امل شناس��ایی و 

اولویت  بندی 81۲  معدن، انجام اقدام  کلینیکی 
بر روی 444 معدن، احیاء، فعالس��ازی و توسعه 
1۲۳ معدن، احیاء، فعا لسازی و توسعه 8۳ معدن 
از طریق انجام پروژه های زیرساخت و حمایت و 
توسعه 1۲ واحد فرآوری است.وی با بیان اینکه 
هدف گذاری طرح در سال ۹۹  احیاء، فعالسازی 
و توس��عه ۲00 معدن  بود، تاکیدکرد: عملکرد 
ط��رح در س��ال ۹۹ خبر از احیاء، فعالس��ازی و 
توسعه ۲06 معدن با اش��تغالزایی ۲60۲ نفر و 
تولید س��الانه 6۹0۲ هزار ت��ن ماده معدنی اعم 
از فلزی، غیرفلزی، سنگ های تزئینی و مصالح 

ساختمانی دارد.
مدیر اجرایی طرح احیاء، فعالس��ازی و توس��عه 
معادن کوچک مقیاس در ادامه خاطرنشان  کرد: 
بر اساس این گزارش اقدامات اجرایی انجام شده 
در راستای اهداف طرح در سال ۹8 شامل احیاء 
و فعالس��ازی 146 مع��دن از برنامه 1۵0 معدن 
ط��رح مذک��ور ) ۹۷٫۳ درصد تحق��ق اهداف(، 
اقدام��ات کلینیک��ی انجام ش��ده ب��رای 10۲0 
معدن، شناسایی 44۹4 معدن غیرفعال، بررسی 
۲1۳0 مع��دن در قالب ۳64 پ��روژه، انعقاد ۳۲ 
تفاهمنامه شامل )16 تفاهمنامه سرمایه گذاری، 
8 تفاهمنامه پژوهشی وآموزش��ی، 6 تفاهمنامه 
تامی��ن مال��ی، ۲ تفاهمنامه مرتبط با توس��عه 
استارت آپ ها( است. وی همچنین گفت: مطرح 
شدن پتانسیل های معدنی به عنوان یکی از منابع 

اقتصاد بدون نفت کشور، شکل گیری هسته طرح 
با حضور اتاق بازرگانی، صنایع، معادن  و کشاورزی 
ای��ران، خانه مع��دن و ایجاد زمینه مش��ارکت و 
هم افزایی تش��کل های بخ��ش خصوصی معدن، 
آمای��ش به روز دقیق و جام��ع از معادن کوچک 
مقیاس کشور به تفکیک استانی، ایجاد شفافیت و 
اطلاع رسانی گسترده تمامی فعالیت ها به منظور 
زمینه س��ازی فرصت برابر برای تمامی بنگاه های 
تولیدی بخش معدن، فراهم شدن زمینه هدایت 
و جذب سرمایه بخش خصوصی در بخش معدن 
و صنایع معدنی و تقویت و تکمیل زنجیره تولید 
موادمعدن��ی در کش��ور از جمله دس��تاوردهای 
این طرح محس��وب می ش��ود.مهندس عظیمی 
در ادامه به دیگر دس��تاوردهای این طرح اش��اره 
کرد و گفت: ایجاد و ارتقاء شبکه تخصصی بخش 
معدن، افزایش ارزش افزوده موادمعدنی و حرکت 
به سمت کاهش خام فروشی موادمعدنی، توسعه 
مناطق روس��تایی ب��ا احیاء مع��ادن در مناطق 
مح��روم و اجرای طرح با اولوی��ت مناطق کمتر 
توس��عه یافته، ایجاد زیرس��اخت های مناسب و 
اطلاع رسانی برای فرهنگ سازی و نحوه پذیرش و 
مراجعه ذینفعان، شناسایی و معرفی فرصت های 
کوچک معدنی برای سرمایه گذاران در بخش های 
مختلف کشور و توسعه و ایجاد اشتغال در مناطق 
کمتر توس��عه  یافته از جمله دستاوردهای طرح 
احیاء، فعالسازی و توسعه معادن کوچک مقیاس 
به ش��مار می رود.مهندس عظیم��ی در پایان در 
پاس��خ به این سؤال که مهمترین دستاورد طرح 
احیاء چه بوده اس��ت، گفت: افزایش ارزش  افزوده 
محصولات معدنی و توسعه شبکه های تخصصی 
بخش معدن را می توان از مهمترین دستاوردهای 

طرح فوق به شمار آورد.
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مهندسربیعیمدیرعاملهلدینگخلیجفارسمطرحکرد:

حضور شرکت های بزرگ خارجی در ایران 
در صورت رفع تحریم ها

مدیرعام�ل هلدین�گ خلیج  فارس با 
تاکید ب�ر اینکه صنعت پتروش�یمی؛ 
صنعتی صادراتی است که فعالان این 
صنعت ه�م باید حض�ور در بازارهای 
جهانی را جدی بگیرند، گفت: با افتخار 
اع�لام می کنی�م صنایع پتروش�یمی 
ایران در شرایط تحریم یکی از منابع 

تامین ارز در کشور بودند.
حاش��یه  در  ربیع��ی  جعف��ر  مهن��دس 
چهاردهمین نمایش��گاه ایران   پلاست با 
ش��عار »کس��ب وکارجهانی«؛ با اشاره به 
اینکه تنوع خوراک در صنعت پتروشیمی 
و س��رمایه انس��انی ماهر از جمله دلایلی 
اس��ت ک��ه صنع��ت پتروش��یمی ایران 
همچنان ب��رای س��رمایه گذاران خارجی 

جذاب اس��ت، گفت: با رفع محدودیت های ناشی از تحریم به طور قطع 
ش��اهد حضور شرکت های بزرگ با سرمایه و  فناوری پیشرفته در ایران 
خواهیم بود.وی در ادامه افزود: اگرچه حضور در بازارهای جهانی و ارتباط 
با بازیگران بزرگ پتروش��یمی همیشه جزو اولویت های نخست صنعت 
پتروش��یمی ایران بوده است، اما به دلیل تحریم ها این ارتباط بسیار کم 
شد.مدیرعامل هلدینگ خلیج  فارس ادامه داد: با این حال تحریم ها سبب 
ش��د که شرکت های ایرانی بسیاری از وابس��تگی های ما در بخش هایی 
مانند خرید تجهیزات، فناوری ها، کاتالیست ها و غیره را کاهش دهند و 

نیاز این صنعت را تامین کنند که این خود یک نقطه اتکاست.
وی بازار پتروش��یمی ایران را بازار بسیار جذابی برای سرمایه گذاران خارجی 
دانس��ت و اف��زود: بی نظیر بودن تنوع خوراک در صنعت پتروش��یمی ایران و 
حضور س��رمایه انسانی بس��یار توانمند در آن سبب شده است تا شرکت های 
بزرگ پتروش��یمی دنیا همیش��ه تمایل داشته باش��ند تا در بازار پتروشیمی 
ای��ران س��رمایه گذاری کنند.مدیرعام��ل هلدینگ خلیج  فارس گف��ت: با رفع 
محدودیت های ناشی از تحریم ها به طور قطع شاهد حضور شرکت های بزرگ 
با فناوری پیش��رفته و سرمایه در ایران خواهیم بود. البته این امر به این معنا 
نیست که عرصه برای صنعتگران ایرانی تنگ شود؛ بلکه فرصت فعالیت بیشتر 
و افزایش س��فارش کار را برای آنها فراهم می کند.مهندس ربیعی با تاکید بر 
اینکه اس��تفاده از توانمندی های داخلی در صنعت پتروش��یمی طی دو سال 
گذش��ته نسبت به چند سال اخیر قابل مقایسه نیست، ادامه  داد: در هلدینگ 
خلیج  فارس هیچ شرکت پتروشیمی را نداریم که کمتر از10 تا 1۵ قرارداد با 
شرکت های داخلی امضاء کرده باشند. حتی بعضی از شرکت های زیرمجموعه 
هلدینگ خلیج  فارس بیش از 100 قرارداد با شرکت های داخلی امضاء کرده اند.
وی س��هم هلدینگ خلیج فارس از افتتاح 1۷ طرح پتروشیمی برای سال ۹۹ 
که تاکنون 10 طرح آن به بهره برداری رسیده است را چهار طرح اعلام کرد و 
گفت: از ابتدای امسال تاکنون شاهد بهره برداری از چهار طرح لردگان، الفین 
ایلام، س��ولفات پتاسیم ارومیه و ابرپروژه بیدبلند خلیج  فارس بوده ایم. در واقع 

ما به تعهدمان در این بخش عمل کردیم.
مدیرعامل هلدینگ خلیج  فارس تأکیدکرد: 
بر اساس برنامه ریزی انجام شده؛ امیدواریم 
س��ه طرح دیگر را تا نیمه نخس��ت س��ال 

1400 وارد مدار تولید کنیم.
عرضه سهام بزرگترین تولیدکننده 

PVC جهان در بورس
مدیرعامل هلدین��گ خلیج  فارس همچنین 
از عرضه س��هام پتروش��یمی اروند به عنوان 
بزرگترین تولیدکننده پی وی سی جهان در 
بورس خبر داد و گفت: پیش از این هلدینگ 
خلیج  ف��ارس 4 مجتم��ع زیرمجموعه خود 
نظیر پتروشیمی پارس، تندگویان، بوعلی و 
آریاساس��ول را در بورس عرضه کرده اس��ت 
و اکنون آمادگی داریم تا س��هام پتروشیمی 
اروند که یکی از شرکت های فعال و مؤثر در صنعت پتروشیمی کشور است را 
در بورس عرضه کنیم. وی با بیان اینکه پتروشیمی اروند به عنوان بزرگترین 
تولیدکننده پی وی سی جهان یکی از افتخارات کشور محسوب می شود، گفت: 
محصول این مجتمع پتروش��یمی تامین کننده مواداولیه و خوراک بسیاری از 
صنایع پایین دس��تی نظیر لوله سازی ها، در و پنجره ساز ها و … است.مهندس 
ربیعی با بیان اینکه پتروش��یمی اروند محصولی راهبردی و استراتژیک تولید 
می کند، گفت: کار پذیرش این شرکت پتروشیمی در بورس تمام شده است و 
اگر شرایط بازار سرمایه مقداری بهتر شود و شرکت بورس به ما اجازه عرضه را 
بدهد؛ آمادگی داریم بلافاصله سهام این پتروشیمی را عرضه کنیم. مدیرعامل 
هلدینگ خلیج فارس با اب��راز امیدواری مبنی بر اینکه در فرصت باقیمانده از 
سالجاری این عرضه انجام شود، گفت: در غیر این صورت در اولین فرصت در 

سال آینده سهام پتروشیمی اروند به مردم عرضه خواهد شد. 
وی درباره عملکرد هلدینگ خلیج فارس در سالجاری نیز گفت: امسال موفق 
شدیم با تولید ۲۲ میلیون تن محصول؛ حدود 86 درصد ظرفیت اسمی خود 
را تولید کنیم و برنامه داریم در سال آینده میزان تولید را به ۲8 میلیون تن و 
۹0 درصد ظرفیت اسمی برسانیم.مهندس ربیعی از احداث دو طرح بزرگ در 
صنعت پتروشیمی خبر داد و افزود: یکی از این طرح ها پتروشیمی هرمز نام 
دارد که با سرمایه گذاری ۵/4 میلیارد دلاری در عسلویه احداث خواهد شد و 
محصولات میانی در صنعت پلاستیک را تولید خواهد کرد.مدیرعامل هلدینگ 
خلیج فارس؛ مجتمع بزرگ پتروشیمی الماس ماهشهر را نیز یکی دیگر از این 
طرح ها عنوان کرد و افزود: پتروش��یمی الماس ماهشهر نیز با سرمایه گذاری 
۵/۲ میلیارد دلاری احداث می ش��ود که با این حساب در مجموع ۷ میلیارد 
دلار س��رمایه  گذاری جدید در صنعت پتروشیمی ایران انجام خواهد شد.وی 
ب��ا بیان اینکه این دو ط��رح در کنار مجتمع های کوچک ومتوس��ط مقیاس 
تحولی در صنعت پتروشیمی کشور ایجاد خواهد کرد، گفت: این مساله نشان 
می دهد در دوران تحریم نه تنها خللی در عملکرد صنعت پتروشیمی کشور 

ایجاد نشده است؛ بلکه از توسعه آن هم غافل نبوده ایم.
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گزارشی از عملکرد ایمیدرو به مناسبت دهه فجر منتشر شد؛ 

برنامه دستیابی به یک میلیارد دلار 
صرفه جویی ارزی در »تولید« و »توسعه«

رشد دسته  جمعی تولیدات معدن و صنایع معدنی طی 9 ماه امسال

مجم�وع س�رمایه گذاری های ایمیدرو، 
ش�رکت های زیرمجموعه و تابعه )تحت 
راهبری( از سال 92 تا پایان سالجاری از 
11.6 میلیارد دلار عبور می  کند. ایمیدرو 
طی این م�دت ظرفیت ه�ای تولید را تا 
بیش از 100 درصد افزایش داده و در عین 
حال برنامه های وس�یعی در اکتش�اف، 
احیاء مع�ادن کوچک مقی�اس و تامین 

مالی پروژه  ها داشته است.
س��ازمان  روابط عموم��ی  گ��زارش  ب��ه 
توسعه ونوس��ازی مع��ادن و صنایع معدن��ی 
ای��ران )ایمیدرو(؛  از ابت��دای دولت یازدهم تا 
پای��ان س��ال ۹8 ارزش س��رمایه گذاری های 
ایمی��درو،  ش��رکت های زیرمجموعه و تابعه 
در بخ��ش معدن و صنایع معدن��ی به بیش از 
۹.4 میلیارد دلار رس��ید که با احتساب ۲.۲ 
میلیارد دلار مجموع س��رمایه گذاری امسال؛ 
رقم س��رمایه گذاری ها به 11 میلیارد و 600 

میلیون دلار می   رسد.همچنین از سال ۹۲ تا 
پایان س��ال گذش��ته میزان اشتغال مستقیم 
ایجاد ش��ده ب��ه ۲1هزار و 600 نفر رس��یده 
است که تا پایان س��الجاری نیز ۳۲00 شغل 

مستقیم به این بخش افزوده می شود.
رشد ظرفیت تولید 

از س��وی دیگر میزان ظرفیت ه��ای تولید در 
زنجیره فولاد، مس و آلومینیوم بین سال های 
۹۲ ت��ا پایان ۹8 ب��ه طور قاب��ل ملاحظه ای 
افزایش یافته اس��ت؛ به ط��وری که ظرفیت 
تولید کنس��انتره س��نگ آهن با دستیابی به 
۵۷.6 میلی��ون ت��ن نزدیک ب��ه 100درصد، 
گندله سنگ آهن با رسیدن به 4۷.6 میلیون 
تن 116.۵درصد، آهن  اس��فنجی با دستیابی 
ب��ه ۳۵.۳ میلیون تن نزدیک ب��ه 80 درصد 
و فولاد خام با رس��یدن ب��ه ۳۷.۵ میلیون تن 
66.6 درصد رش��د پیدا کرده است. همچنین 
ظرفیت تولید کنس��انتره مس با رس��یدن به 

یک میلیون و 1۵0هزار تن؛ ۳۵ درصد و کاتد 
مس با دس��تیابی به 4۵۷ هزار تن؛ ۷۷ درصد 
رشد داشته است. ظرفیت تولید آلومینا بدون 
تغییر ۲4۵ هزار تن اس��ت، اما ظرفیت تولید 
در آلومینیوم با رش��د نزدیک به 80 درصد به 

۷۷0 هزار تن رسیده است.
1400 محدوده امیدبخش در اکتشاف

ایمیدرو با همکاری بخش خصوصی از س��ال 
۹۳ تاکن��ون 6۵0 هزار کیلومت��ر مربع پهنه 
اکتشافی را عملیاتی کرده است. از این میزان، 
فاز شناس��ایی و پی  جویی 480 هزار کیلومتر 
مربع به اتمام رس��یده است و به محدوده  های 
امیدبخ��ش قابل  توجهی دس��ت یافت.با این 
برنامه اکتش��اف 1400 مح��دوده امیدبخش 
ب��ه دس��ت آم��ده و تاکن��ون 1000 محدود 
برای واگ��ذاری به بخش خصوصی در اختیار 
سازمان  های صنعت، معدن و تجارت استان ها 

قرار گرفته است.
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در 400 مح��دوده دیگر نی��ز ایمیدرو پیگیر 
دریافت پروانه اکتشاف برای فازهای عمومی 
و تفصیلی اس��ت. از این تع��داد محدوده؛ ۵۳ 
پروانه اکتش��اف صادر ش��ده است. همچنین 
۵ گواهی کش��ف صادر و از طریق فراخوان به 

بخش خصوصی واگذار شد.
 تولید شرکت  های بزرگ
 معدن و صنایع معدنی

طی ۹ ماهه امس��ال تولید شمش آلومینیوم 
با رش��د 66 درصدی، کنس��انتره سنگ آهن 
با افزای��ش 6 درصدی، گندله س��نگ آهن با 
رشد 11 درصدی، آهن اسفنجی با افزایش ۹ 
درصدی، ش��مش فولادی با رشد 8 درصدی، 
محصولات فولادی با رش��د ۵ درصدی، کاتد 
م��س با افزایش ۹ درصدی و ش��مش طلا  با 
رش��د 1۵ درصدی همراه ش��د. بدین ترتیب 
تولید ش��مش آلومینیوم ب��ه ۳۲۵ هزار تن،  
کنسانتره سنگ آهن ۳۷.۵ میلیون تن، گندله 
س��نگ آهن ۳4.۵ میلیون تن، آهن اسفنجی 
به ۲۳.۳ میلیون تن، ش��مش فولاد به 1۷.1 
میلیون تن، محصولات فولادی 11.۲میلیون 
تن،  کاتد مس ۲0۷ هزار تن و شمش طلا به 

۹۹۵ کیلوگرم رسید.
احیاء 206 معدن کوچک

طرح فعالس��ازی معادن کوچک ومتوسط در 
نقاط مختلف کشور با هدف فعالسازی معادن 
بخش خصوصی که به دلیل شرایط داخلی یا 
بین المللی نیمه فعال و یا تعطیل ش��ده اند؛ از 
آذر ماه سال ۹۷ تعریف و در سال ۹8 عملیاتی 
شده اس��ت. معادن کوچک ومتوسط به دلیل 
گستردگی  )۹8.۳ درصد از تعداد کل معادن 
کش��ور(، اش��تغالزایی و تولید دارای اهمیت 
به سزایی اس��ت و می تواند در ایجاد اشتغال 
پایدار در بخش معدن و توسعه متوازن کشور 
نقش بس��یار مهمی ایفا کن��د. طی مدت 10 
ماه امسال در راستای طرح احیاء، فعالسازی و 
توسعه؛ ۲06 معدن در مناطق مختلف احیاء 
و فعال انجام ش��ده اس��ت. این در حالی است 
که پیش��تر احیاء ۲00 مع��دن و احداث ۲۵ 
واحد فرآوری در س��ال ۹۹ هدفگذاری ش��ده 
بود.از ابتدای س��الجاری تاکنون شناس��ایی 
و اولویت  بن��دی 81۲ معدن انجام ش��ده و بر 
روی 444 معدن اقدام کلینیکی صورت گرفته 
اس��ت. همچنین در سال گذشته 146معدن 

در مناطق کمتر توسعه  یافته احیاء شد. 
تقویت صندوق بیمه سرمایه گذاری 

فعالیت های معدنی
س��رمایه  گذاری  بیم��ه  صن��دوق  تقوی��ت 

فعالیت های معدنی به عنوان یکی از نهادهای 
حمایتی کش��ور )و زیرمجموعه ایمیدرو( به 
منظور توسعه س��رمایه گذاری  های خطرپذیر 
بخش معدن و صنایع معدنی کوچک مقیاس 
یکی از اقدامات مهمی اس��ت که در سال ۹8 
عملیاتی شده است. افزایش سرمایه صندوق 
از 140 میلی��ارد توم��ان ب��ه ۳۵0 میلی��ارد 
تومان در س��ال ۹8 و رسیدن به میزان ۵00 
میلیارد تومان در س��الجاری نتیجه این اقدام 
اس��ت. همچنین حمایت از ارائه تس��هیلات 
با س��ود 4 درصد برای متقاضیان اس��تفاده از 
ماش��ین  آلات معدنی س��اخت داخل توسط 
صن��دوق بیمه انجام ش��ده اس��ت. عملکرد 
صندوق بیمه طی س��ال  های ۹۷ و ۹8 بیش 
از ۵۹0 میلی��ارد تومان اس��ت که معادل ۹0 
درصد کل عملکرد صندوق از ابتدای تاسیس 
تا پایان سال ۹6 است. )6۷0 میلیارد تومان تا 
پایان سال ۹6( همچنین طی 10 ماه امسال 
بیمه نامه هایی ب��ه ارزش ۷۹۲ میلیارد تومان 
آماده صدور است که با احتساب ۳۲۵ میلیارد 
توم��ان بیمه نامه های ص��ادره؛ کل ارزش این 
بیمه نامه ها تا پایان سال ۹۹ به بیش از 1100 

میلیارد تومان می  رسد.
مشارکت با بخش خصوصی

جلب مش��ارکت بخش خصوصی در توس��عه 
مع��ادن و صنایع معدن��ی به گون��ه  ای که 4۲ 
معدن به بخش خصوصی واگذار ش��ده است. 
طرح های الکترودگرافیت��ی و پترولیوم کک 
و تیتانیوم کهنوج، معادن آنومالی  ش��مالی و 
میشدوان و پتاس  خور و بیابانک و شورابه  های 
ترود به شرکت  های بزرگ بخش برای تکمیل 
واگذار شده است. همچنین در سال ۹8 بیش 
از 1۷00 میلیارد توم��ان منابع برای تکمیل 
طرح های توس��عه از بخ��ش خصوصی جذب 

شده است.
ایج��اد کنسرس��یوم های بزرگ با مش��ارکت 
بخ��ش خصوصی و ب��ا هدف توس��عه بخش 
مع��دن و صنایع معدن��ی از جمل��ه ش��رکت 
مدیریت اکتش��اف منابع معدن��ی پایا با هدف 
توسعه اکتشاف با مشارکت بخش خصوصی، 
هلدین��گ س��رمایه  گذاری در منطق��ه ویژه 
خلیج ف��ارس با هدف توس��عه ف��ولاد تا 10 
میلیون تن و کنسرس��یوم س��رمایه  گذاری با 

هدف توسعه فولاد تا س��قف 10 میلیون تن 
در چابهار از جمله آنهاست.

صرفه  جویی ارزی بومی سازی
ایمی��درو از ابت��دای س��الجاری سیاس��ت 
بومی س��ازی و توسعه ساخت داخل را ابلاغ و 
اهداف عملیاتی از شرکت های زیرمجموعه را 
دریافت و پایش می کند. طبق برنامه ریزی های 
انجام ش��ده بومی سازی بیش از ۵00 میلیون 
دلار قطعه و فرآیند تولید در سالجاری انجام 
خواهد شد که با احتس��اب بومی سازی  هایی 
که در »طرح های توسعه« صورت می پذیرد؛ 
در س��الجاری نزدی��ک به یک میلی��ارد دلار 
صرفه جوی��ی ارزی ناش��ی از بومی س��ازی و 

توسعه توان ساخت داخل خواهیم داشت.
 حمایت از پژوهش

 و برگزاری 62 دوره آموزش 
هزینه  های آموزش، پژوهش و توسعه فناوری 
ایمیدرو مش��تمل بر مصوب��ات مربوطه مبلغ  
۲1۳۷81.۳ میلی��ون ری��ال اس��ت. عملکرد 
بخش پژوهش و توسعه فناوری شامل حمایت 
از 1۹ پروژه پژوهشی، ۹ پایان نامه  تحصیلات 
تکمیلی تقاضامحور دریافتی از سامانه ساتع، 
حمای��ت از 6 همایش، کت��اب و تامین اعتبار 
فرآیند حمای��ت از پایان نامه های تحصیلات 
تکمیلی به مبلغ ۵000 میلیون ریال اس��ت. 
در بخ��ش آم��وزش 6۲ دوره آموزش��ی برای 
همکاران ستاد سازمان، کارکنان مجتمع ها، 
شرکت ها و طرح های تابعه برگزار شده است 
که متش��کل بر دوره های حضوری )4 دوره(، 
غیرحض��وری )آفلای��ن( )۳۳دوره( و آنلاین 
)۲۵ دوره( اس��ت؛ به طوری ک��ه این دوره  ها 
بالغ بر ۵۲۲ س��اعت برای 6،866 نفر فراگیر 
با ۵۵1،۵0۹ نفر س��اعت آموزش انجام شده 
اس��ت. برای کارکنان معادن بخش خصوصی 
نی��ز 604 دوره آموزش��ی ب��رای 10۲6۲ نفر 
فراگیر با 1۹۲۲۳0 نفر س��اعت آموزش انجام 

شده است.
رشد 24 درصدی امتیاز ممیزی 

بهداشت، ایمنی،  محیط زیست و انرژی
متوس��ط امتی��از واحدهای ممی��زی حوزه 
بهداش��ت، ایمن��ی، محیط زیس��ت و انرژی 
)HSEE( در س��ال ۹8 به ۲۵4 رسیده است 
که فراتر از هدف برنامه ریزی ش��ده )رشد ۲0 
درصد( بوده و در این زمینه رشد ۲4 درصدی 
داش��ته  ایم؛ این در حالی اس��ت که از ابتدای 
شروع برنامه ممیزی عملکرد HSEE واحدها 
تابعه )سال ۹۵( تاکنون این رشد به ۵1 درصد 

رسیده است.



40

99
ن 

هم
- ب

  5
7  

اره
شم

  -
م 

نج
ل پ

سا

جدیدترین ورق ها، آلیاژها و فرآیند تولید خودرو به نام شاهین ثبت شد 

 تولید 26۱ هزار و 7۰2 دستگاه
 انواع خودرو در سایپا

معصومه صالحی

گروه خودروس�ازی س�ایپا طی 10 ماهه 
منتهی ب�ه دی 99 در مجموع توانس�ت 
261 هزار و 702 دس�تگاه ان�واع خودرو 
تولید و میزان 230 هزار و 848 دستگاه 

انواع خودرو به فروش برساند.
بر اساس گزارش کدال؛ در دوره 10 ماهه مورد 
بررسی؛ گروه صنعتی سایپا در مجموع تعداد 
۲61 ه��زار و ۷0۲ دس��تگاه ان��واع خودرو در 
 ،CS۳۵ گروه پراید، تیبا، سراتو، آریو، چانگاه

شاهین و وانت 1۵1 تولید کرده است.
همچنی��ن در دوره مذکور تع��داد کل فروش 
انواع خودرو در این ش��رکت ب��ه میزان ۲۳0 
هزار و 848  دس��تگاه خودرو گزارش شده که 
درآمد حاصل از ف��روش این تعداد خودرو در 
ش��رکت س��ایپا طی مدت مورد بررسی بیش 

از 108 هزار و ۷۹1 میلیارد ریال بوده است.
این گزارش حاکی اس��ت در می��ان تولیدات 
گروه خودروس��ازی س��ایپا طی مدت مذکور 
حدود ۵0 هزار و 41۳ دس��تگاه خودرو پراید 
تولی��د و بیش از ۵4 هزار و ۵6۳ دس��تگاه به 
فروش رس��ید که درآمد حاصل از فروش این 
خ��ودرو در این مدت ح��دود 16 هزار و 4۲6 
میلی��ارد و ۳8۲ ریال بوده اس��ت. ضمن  آنکه 
میانگین نرخ ف��روش این خودرو حدود ۳01 

میلیون و ۵۳ هزار و 4۹8ریال است.بر همین 
اس��اس این خودرو توانس��ت نزدی��ک به 1۹ 
درص��د از کل تولی��دات و  ۲4 درص��د از کل 
تعداد فروش شرکت سایپا را به خود اختصاص 
دهد که س��هم 181۵درصدی از مبلغ ریالی 
حاصل از فروش محصولات سایپا را از آن خود 

کرده است.
تیبا دیگ��ر دومین خ��ودروی تولی��دی این 
شرکت است که طی دوره مذکور تعداد تولید 
ای��ن نوع خودرو 18۷هزار و ۷۷۷ دس��تگاه و 
تعداد فروش آن ح��دود 1۵۷ هزار و ۵6۳۹1 
دس��تگاه بوده که درآمد حاصل از فروش آن 
در دوره مذکور 8۳ هزار و 4۹ میلیارد و 880 
ریال بوده است. میانگین نرخ فروش خودروی 
تیبا در دوره مورد بررسی حدود ۵۲۷ میلیون 
و 8۹ ه��زار و ۹8۹ ری��ال بوده اس��ت.به این 
ترتیب این خودرو توانس��ت در مدت مذکور 
۷۲ درصد از کل تع��داد تولید و 68 درصد از 
کل تعداد فروش را به خود اختصاص دهد که 
از لحاظ ارزش��ی نیز ۷6 درص��د از کل درآمد 

حاصل از فروش شرکت را شامل می  شود.
بر اس��اس گزارش��ی که س��ایت کدال بورس 
تهران منتشر کرده است؛ طی 10 ماه منتهی 
به پای��ان دی ماه تعداد 10 دس��تگاه خودرو 

سراتو تولید و تعداد 80 دستگاه از این خودرو 
به فروش رس��ید که درآم��د حاصل از فروش 
این خودرو در دوره مورد بررس��ی حدود 1۷4 
میلیارد و 4۷۲ ریال بوده است. بر همین اساس 
میانگی��ن نرخ فروش خودرو س��راتو در مدت 
مورد اشاره مبلغ  ۲ میلیارد و 180 هزار و ۹00 
میلیون ریال گزارش شده است. بر اساس این 
گزارش شرکت سایپا در این مدت توانست۵0 
دس��تگاه خودروی چانگان cs۳۵ تولید و  61 
دستگاه خودرو به متقاضیان تحویل دهد که 
درآم��د حاص��ل از فروش این تع��داد خودرو 
در دوره مورد بررس��ی ۹0 هزار میلیارد ریال 
بوده و میانگی��ن نرخ فروش این خودرو مبلغ 
1 میلی��ارد و 48۵ میلی��ون و 4۵۹ هزار ریال 
گزارش شده اس��ت.این گزارش می افزاید: در 
م��دت فوق الذکر گروه خودروس��ازی س��ایپا 
توانست حدود 1۲4 دستگاه آریو تولید و 16۲ 
دستگاه خودرو فروش داشته باشد که درآمد 
حاصل از فروش این خ��ودرو 1۳۲ میلیارد و 
۲6۷ ب��وده و میانگی��ن نرخ ف��روش آن 816 
میلیون و 46۲ هزار و ۹6۳ ریال گزارش شده 

است.
بر اساس این گزارش گروه خودروسازی سایپا 
۲۳ ه��زار و ۲۲1 دس��تگاه وانت 1۵1 تولید و 
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جد  ول تولید   و فروش محصولات سایپا

از ابتد  ای سال مالی تا پايان مورخ 99/10/30شرح

 مقد  ارنام محصول
تعد  اد   تولید  

 مقد  ار
تعد  اد   فروش

نرخ فروش 
)ریال(

مبلغ فروش 
)میلیون ریال(

 سهم از کل
 تعد  اد   تولید  

 سهم از کل
 تعد  اد   فروش

 سهم از کل
 مبلغ فروش

۲۳,۲۲۱۱۸,۴۱۹۴۸۴,۱۸۰,۱۴۰۸,۹۱۸,۱۱۴۸,۸7۳7,۹7۹۸,۱۹7وانت ۱۵۱ 

۱۲۴۱۶۲۸۱۶,۴۶۲,۹۶۳۱۳۲,۲۶7۰,۰۴7۰,۰7۰۰,۱۲۲آريو 

 cs۳۵ ۵۰۶۱۱,۴۸۵,۴۵۹,۰۱۶۹۰,۶۱۳۰,۰۱۹۰,۰۲۶۰,۰۸۳چانگان

۱۰۸۰۲,۱۸۰,۹۰۰,۰۰۰۱7۴,۴7۲۰,۰۰۴۰,۰۳۵۰,۱۶۰سراتو 

۱۸7,777۱۵7,۵۶۳۵۲7,۰۸۹,۹۸۹۸۳,۰۴۹,۸۸۰7۱,7۵۲۶۸,۲۵۴7۶,۳۳۸خانواده تيبا 

۵۰,۴۱۳۵۴,۵۶۳۳۰۱,۰۵۳,۴۹۸۱۶,۴۲۶,۳۸۲۱۹,۲۶۴۲۳,۶۳۶۱۵,۰۹۹خانواده پرايد 

۱۰7۰۰۰,۰۴۱۰,۰۰۰۰,۰۰۰شاهين 

۲۶۱,7۰۲۲۳۰,۸۴۸۵,7۹۵,۱۴۵,۶۰۶۱۰۸,7۹۱,7۲۸۱۰۰۱۰۰۱۰۰جمع 

18 هزار و 41۹ دس��تگاه فروخته اس��ت که 
درآمد حاصل از فروش این خودرو 8 میلیارد 
و ۹18 میلی��ون و 114ه��زار ریال و میانگین 
نرخ ف��روش آن  484میلیارد و 180  میلیون 
و 140هزار ریال گزارش ش��ده اس��ت.به این 
ترتیب این خودرو توانس��ت در مدت مذکور 
۹ درص��د از کل تعداد تولید و 8 درصد از کل 
تعداد ف��روش را به خود اختصاص دهد که از 
لحاظ ارزشی نیز 8 درصد از کل درآمد حاصل 

از فروش شرکت را شامل می  شود. 
 ارتقاء فناوری تولید خودرو
 به واسطه حضور شاهین

بر اساس این گزارش گروه خودروسازی سایپا 
مدتی اس��ت تولید »ش��اهین« را در کارخانه 
تهران خود آغاز کرده است و به واسطه حضور 
این س��دان جدید؛ فرآینده��ا و فناوری های 
جدیدی برای تولید خودرو در صنعت کش��ور 
تعریف ش��ده اس��ت.در حال حاض��ر فرآیند 
بدنه سازی شاهین با ورق هایی انجام می شود 
که تا چندی پیش اس��تفاده از این آلیاژها در 
صنعت خودروی کش��ور مرسوم نبوده است. 
حضور ورق های جدید برای تولید بدنه و سازه 
شاسی باعث شده است که فرآیند پرِِس کاری 
و اتصال اجزای بدنه در شاهین نسبت به سایر 

محصولات تولیدی ارتقاء پیدا کند.
با توجه به نوع آلیاژ استفاده شده در ورق های 
ای��ن خودرو؛ نقاط جوش ش��اهین متفاوت از 
س��ایر محصولات تولیدی در خودروس��ازان 
کشور اس��ت. همچنین زمان تولید یک بدنه 
و اتاق ش��اهین از مرحله پرس کاری تا اتصال 
اجزاء توس��ط ربات ها و نیروی انسانی به دلیل 
س��اختار متفاوت این خودرو بیش��تر از سایر 
محصولات داخلی است؛ بنابراین در امر کیفی 

نیز سازه شاهین بالاتر از رقبا قرار می گیرد.
اس��تفاده از فناوری تولید ب��ه  روز و آلیاژهای 
جدید در ش��اهین باعث ش��ده است که  این 
محص��ول ب��ه عن��وان ایمن ترین خ��ودروی 
ملی ش��ناخته شود؛ از س��وی دیگر بتواند از 

تست های تصادف ECE سربلند بیرون آید.
حضور ش��اهین در صنعت خودروی کش��ور 
باعث شده است پیشرفت مناسبی در فرآیند 

تولید پدید آید و س��طح کیفی��ت تولید اتاق 
خودروه��ا در کش��ور ارتقاء پیدا کن��د. امروز 
بدنه و اتاق س��ایپا شاهین به واسطه استفاده 
از ورق های آلیاژی متف��اوت؛ به باارزش ترین 
خودرو با بیش��ترین هزینه تولی��د در مرحله 
بدنه س��ازی تبدیل ش��ده است.سایپا شاهین 
به عنوان یک س��دان مدرن کلاس C در بازار 
کشور حضور دارد و توانس��ته استانداردهای 
8۵گان��ه را با اعتبارنامه های ECE  اخذ کند. 
این خودرو اولین محصول ملی در کش��ور به 
حساب می آید که پلتفرم آن توسط مهندسان 
ایرانی طراحی ش��ده اس��ت.در ح��ال حاضر 
ش��اهین به پیش��رانه 1.۵ لیتری توربو مجهز 
 ۵F18 اس��ت و جعبه دنده ۵ س��رعته دستی
توان آن را ب��ه چرخ  های جلو منتقل می کند. 
ح��دود 110 اس��ب بخ��ار و 16۵ نیوتن متر؛ 
قدرتی است که پیش��رانه کم مصرف شاهین 
تولید می کند.یکی از مزایای ش��اهین انتقال 
حداکثر گش��تاور تولیدی در دور موتور پایین 
است که در رقبای این خودرو دیده نمی شود.
سانروف، استارت دکمه ای، چراغ روز، سنسور 
نور، س��امانه پایش باد تایرها، آینه های تاشو 
برقی، نمایشگر لمسی، کنترل سیستم صوتی 
از روی فرمان، فرمان برقی، سنس��ور پارک و 
دوربین عقب، ترمزهای دیس��کی جلو و عقب 
با ABS و EBD و BAS، س��امانه مدیریت 
BCM، نمایشگر تعویض دنده GSI، رینگ 
آلومینیوم��ی و... از جمل��ه امکانات ش��اهین 

دنده ای به شمار می رود.
 شکست پروژه تحریم 

صنعت خودرو ایران
در همین راستا مهندس سیدجواد سلیمانی 
مدیرعامل گروه خودروس��ازی سایپا پیش از 
این با اشاره به بیانات اخیر مقام معظم رهبری 
در خص��وص »جهش تولید« خ��ودرو گفته 
بود: فرامین رهبر معظم انقلاب در زمینه رشد 
تولی��د خودرو را با تکیه بر توان قطعه س��ازان 
داخلی محقق خواهیم کرد.وی در ادامه افزود: 
طی دو س��ال گذشته گروه س��ایپا با تکیه بر 
ظرفیت ه��ای موجود در داخل و شناس��ایی 
توان ش��رکت ها و مجموعه ه��ای دانش بنیان 

داخلی توانسته ضمن ارتقاء کیفیت و معرفی 
محصولات جدید؛ رونق تولید را هم رقم بزند.
وی با اش��اره به شکست پروژه تحریم صنعت 
خودرو ایران ادامه داد: با تکیه بر توان موجود 
در کش��ور و بی  نیاز از شرکای بدعهد خارجی؛ 
دش��من را در دستیابی به اهداف تحریم ناکام 
گذاش��ته و محص��ولات جدیدی را ب��ر پایه 
مگاپلت فرم ملی س��ایپا )اس پی100( به بازار 

عرضه کردیم.
صرفنظر کردن از سهم 50 درصدی 

پراید از ظرفیت تولید
مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا همچنین 
بی��ان کرد: گام مهم دیگر توقف تولید پراید و 
حذف این محصول پرتیراژ از سبد محصولات 
س��ایپا بود که با توجه به ظرفیت ۵0 درصدی 
آن از کل ظرفیت تولید سایپا؛ یک خلأ بسیار 
بزرگ محسوب می شد، اما سایپا با برنامه ریزی 
دقیق و همکاری قطعه سازان این خلأ جدی را 
پر کرد و توانس��ت در سال »جهش تولید« به 

ارتقاء کیفیت هم توجه داشته باشد.
وی با بیان اینکه راهبرد سایپا توسعه همکاری 
با صنایع دفاعی و شرکت  های دانش بنیان در 
حوزه داخلی سازی قطعات است، تصریح کرد: 
در حال  حاضر بیش  از 80 قطعه از محصولات 
خ��ود را ب��ا هم��کاری وزارت دف��اع، نیروی 
هوافضای س��پاه پاس��داران و نی��روی هوایی 
ارتش در دست س��اخت و بومی سازی داریم 
و پیش��تر نیز بخش زی��ادی از قطعات مورد 
نی��از را با کم��ک ش��رکت های دانش بنیان و 

استارتاپ های ایرانی داخلی سازی کرده ایم.
دکتر سلیمانی »جهش تولید« با ادامه استفاده 
از ظرفیت ه��ای موج��ود و هم��گام با جهش 
تکنولوژی را هدف امس��ال سایپا عنوان کرد 
و گفت: توس��عه همکاری با همه قطعه سازان 
داخلی به  ویژه نیروهای مس��لح و شرکت های 

دانش بنیان را با قدرت پیش می بریم.
مدیرعامل گروه خودروس��ازی سایپا در پایان 
گفت: برنامه های جدیدی در زمینه س��اخت 
قطعات بسیار پیش��رفته خودرویی با تکیه بر 
توان داخلی به اج��را در آورده ایم که جزئیات 

آن  را در آینده اعلام خواهیم کرد.
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» تارا« محصول تحریم  هاست
۳۰ درصد از محصولات ایران خودرو در سال آینده جدید خواهد بود

مهندس مقیمی مدیرعامل ایران  خودرو در مراسم افتتاح خطوط تولید قطعات »تارا«:

خطوط تولی�د انب�وه برخی دیگ�ر از قطعات 
و مجموعه ه�ای محص�ول »ت�ارا« ب�ا حضور 
مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو و تعدادی 
از مقامات اس�تان البرز افتتاح شد تا گام مهم 
دیگری در تحقق خودکفایی این محصول ملی 

برداشته شود. 
مهندس فرش��اد مقیمی مدیرعام��ل گروه صنعتی 
ایران  خودرو در این مراس��م ب��ا بیان اینکه محصول 
»ت��ارا« نم��اد خودکفایی در صنعت خودروس��ازی 
کش��ور به ش��مار می رود، گفت: حتی در صورت باز 
شدن مرزهای کشور؛ قطعات را از سازندگان داخلی 
تامی��ن می کنیم و از سیاس��ت من��ع واردات برای 
قطعاتی که امکان تولید آن در داخل کش��ور وجود 

دارد؛ هرگز عدول نخواهیم کرد.
وی زم��ان آغاز اج��رای تعهدات این خ��ودرو را تیر 
ماه س��ال آینده عنوان کرد و گف��ت: در حال حاضر 
مراحل تائید کیفیت محصول را پشت سر می گذاریم 

و »تارا« ب��ه زودی وارد مرحله تولی��د انبوه خواهد 
شد.وی تاخیر در ایفای تعهدات »تارا« را خط قرمز 
ایران  خودرو خواند و گفت: این آمادگی در مجموعه 
س��ازندگان و ایران  خودرو ایجاد شده است که حتی 
زودتر از موعد تحویل؛ خودرو را به دس��ت مشتریان 
برسانیم. »تارا« اعتبار و جایگاه اصلی ایران خودرو را 

در اذهان مشتریان و جامعه احیاء خواهد کرد.
مدیرعام��ل گروه صنعت��ی ایران  خ��ودرو ادامه  داد: 
اقدام��ات مجموعه س��ازندگان و زنجیره تامین طی 
س��ال های ۹8 و ۹۹ و در ش��رایط سخت تحریم ها؛ 
ی��ک گام جلوتر از ایثار ب��وده و ایران خودرو قدردان 

این همراهی و همدلی است.
وی تولید بیش از 1۲0 هزار دستگاه خودرو در پایان 
بهمن امس��ال نسبت به مدت مشابه سال گذشته را 
حاصل این همدلی دانست و گفت: علاوه بر افزایش 
تولی��د؛  محص��ولات را نی��ز ارتق��اء داده و محصول 
جدی��دی عرضه می کنیم ت��ا بخش��ی از انتظارات 

مش��تریان را تامین کنیم. مهندس مقیمی با تاکید 
بر تامین انتظارات کیفی و عملکردی مش��تریان از 
»تارا«؛ از نظارت های مس��تمر ب��ر کیفیت قطعات 
تولیدی زنجیره تامین خبر داد و خاطرنش��ان کرد: 
مش��تریان می توانند اعتب��ار و اطمینان به محصول 

داخلی را در محصول »تارا« تجربه کنند.
وی از اختص��اص س��هم 400 میلی��ارد تومان��ی 
قطعه س��ازان الب��رز از اوراق گام ایران  خ��ودرو خبر 
داد و گف��ت: توانس��ته ایم از روش های نوین مالی به 
شکل بهینه ای استفاده کنیم؛ قطعه سازان البرز نیز 
می توانند برای تامین بخش��ی از منابع مالی تولید از 

این امکان بهره مند شوند.
مدیرعام��ل گروه صنعت��ی ایران  خ��ودرو به نتیجه 
رس��یدن پروژه »ت��ارا« در بازه زمان��ی 1۳ ماهه را 
یک��ی از ویژگی های بارز و مهم آن دانس��ت و گفت: 
نس��خه اتوماتیک »تارا« نیز از تیر ماه سال آینده به 
مرحله تولید خواهد رسید. فاز اجرایی پروژه کراس 

معصومه صالحی
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اوور K۱۲۵ نی��ز به زودی کلید خواهد خورد و ظرف 
مدت یک س��ال آین��ده وارد بازار خواهد ش��د. وی 
تصریح  ک��رد: مخالفتی با واردات خ��ودرو نداریم و 
درصدد هستیم تا کیفیت محصولات را به  گونه ای 
افزایش دهیم که توان رقابت با خودروهای خارجی 
را داشته باشیم و در این راهبرد استوار خواهیم بود؛ 
چراکه تحریم ها صنعت خودروی کشور را توانمندتر 

از گذشته کرده است.
مدیرعام��ل گ��روه صنعت��ی ایران  خ��ودرو ضمن 
اع��لام برنامه تولید ۵0 هزار دس��تگاهی »تارا« در 
س��ال آین��ده؛  از هدف گذاری تولی��د ۳0 درصدی 
محص��ولات جدید و ارتقاء یافته در س��بد تولیدات 
در سال 1400 خبر داد و گفت: به فکر رضایتمندی 
تمام��ی ذینفع��ان ایران  خودرو هس��تیم.مهندس 
مقیم��ی اظهارامی��دواری کرد که سیاس��تگذاران 
و تصمیم  گیران س��بب ش��وند تا کمترین خللی به 
فرآیندهای توس��عه ای در ایران خودرو وارد نشده و 
مس��یر شکل گرفته در این مجموعه با موفقیت و با 

برداشتن گام های مستحکم تر ادامه یابد.
ایران خودرو به تولید در استان البرز رونق 

داده است
علی حدادی نماین��ده مردم س��اوجبلاغ، نظرآباد 
و طالقان در مجلس شورای  اس��لامی نیز در مراسم 
آغ��از تولید انبوه تعدادی از قطع��ات خودرو »تارا« 
در استان البرز گفت: ایران  خودرو سبب رونق تولید 
در اس��تان البرز شده اس��ت؛ به گونه ای که در حال 
حاضر فعالیت بیش از ۵8 کارگاه تولیدی در استان 
در راستای تامین نیازمندی های ایران  خودرو است. 
ما نیز با حمایت های لازم در کنار این قطعه س��ازان 
و تولیدکنن��دگان فعال و توانمند هس��تیم تا موانع 
تولی��د را کنار زده و مش��کلات را هر چه س��ریعتر 
برطرف کنیم.وی با تقدیر از مدیرعامل ایران  خودرو 
و اقداماتی که در راستای داخلی سازی تولید صورت 
گرفته اس��ت، اظهارکرد: ایران  خ��ودرو با تحقق 4۳ 
درصدی افزایش تولید طی 10 ماه امس��ال حرکت 
مطلوبی انجام داده و نوآوری  های این خودروساز در 
راس��تای تولیدملی و داخلی سازی در خور تحسین 
اس��ت. امیدواریم این ش��رکت با طی همین مسیر 
هدف افزایش ۵0 درصدی تولید را نیز محقق کند.

وی ادام��ه داد: تمام تلاش ما به عنوان نمایندگان 
ملت در مجلس شورای اسلامی حمایت همه جانبه 
از تولی��د و رفع موانع این ح��وزه با اولویت اصلاح 
قوانین اس��ت؛ اصلاحی که بتوان��د موانع تولید را 
برط��رف کند و ش��کوفایی هر چه بیش��تر تولید 
را به همراه داش��ته باش��د. قطعا باید در خصوص 
آورده  های بانکی و تسهیلاتی که بانک  ها در اختیار 
شرکت های قطعه س��از قرار می دهند؛ اصلاحاتی 
ص��ورت گیرد که ب��ا پیگی��ری از عالی ترین مقام 
وزارت اقتصاد در مس��یر اخذ تسهیلات لازم برای 

کارگاه های تولیدی هستیم.
ای��ن نماینده مجل��س یازده��م ظرفیت  های فنی 
و علمی قطعه س��ازان اس��تان البرز را بالا دانست و 
ادامه داد: با حضور در کارگاه  های تولیدی متعدد به 
جرات می  توانم بگویم که این استان از ظرفیت های 

عالی چه به لحاظ دانش و چه به لحاظ منابع انسانی 
در صنعت س��اخت قطعه برخوردار است که باید از 
این ظرفیت ه��ا به نفع تولید به��ره ببریم تا مردم، 
تولیدکنندگان و کارگ��ران نیز از نتیجه این تلاش 

جمعی بهره مند شوند.
سطح داخلی  سازی »تارا« بی  نظیر است

در همی��ن راس��تا جهانگی��ر ش��اهمرادی معاون 
هماهنگی امور اقتصادی استاندار البرز نیز در بازدید 
مدیرعامل ایران خودرو از ش��رکت های قطعه س��از 
اس��تان البرز گفت: کاری که ایران  خودرو در کشور 
انجام داده اس��ت؛ بی  تردید سبب رونق قطعه سازی 
ش��ده و پیش��رفت و ارتقاء دانش در این حوزه را به 
همراه داش��ته؛ تا جایی که اکنون صنعت خودرو و 

قطعه سازی شاهد رشد چشمگیری است.
وی با اش��اره به توانمندی واحدهای تولیدی وفنی 
این استان اظهارکرد: بیش از ۳00 واحد صنعتی و 
صنفی  در استان البرز مشغول تولید قطعات خودرو 
هستند. بسیاری از قطعه سازان این استان معتبر و در 
تراز قطعه سازان برتر کشوری هستند و برای حدود 
40 تا ۵0 هزار نیروی انس��انی اشتغالزایی کرده اند.

وی ادامه  داد: همزمان با به کارگیری تکنولوژی های 
جدید از س��وی ایران خودرو و تعداد قطعات مدرنی 
ک��ه در خودروه��ای جدید خود ب��ه کار می گیرد؛ 
واحدهای صنعتی و قطعه سازان نیز فعال تر شده و 
خود را با روش  ها و تکنولوژی های جدید هماهنگ 
خواهن��د کرد. باید همین مس��یر ادامه پیدا کند تا 
در نهایت بتوانیم با تلاش متخصصان و صنعتگران 
داخلی؛ خودروهایی در سطح استانداردهای جهانی 
تولید کنیم. وی با اشاره به حرکت درخور تحسین 
ایران خ��ودرو در تولی��د »تارا« عنوان  کرد: س��طح 
داخلی  سازی این محصول که بنا بر اعلام مدیرعامل 
ایران خودرو از طراحی پلتف��رم تا تولید آن 1۳ ماه 

زمان برده؛ بی نظیر و قابل تقدیر است.
شاهمرادی در ادامه افزود: با خروج یک طرفه آمریکا 
از برجام تمامی ش��رکای خارجی از کش��ور خارج 
شدند و یکی از نگرانی ها؛ ورشکستگی ایران خودرو 
بود، ام��ا با اقدام��ات جهادی ص��ورت گرفته؛ این 
شرکت با خودکفایی و تکیه بر توان داخلی به اقتدار 

خود بازگشته است.
وی خاطرنش��ان  ک��رد: هماهنگ��ی و همراه��ی 
قطعه س��ازان و خودروسازان در کیفیت محصولات 
تاثی��ر بس��زایی گذاش��ته و ای��ن ام��کان را فراهم 
م��ی آورد تا در آینده ای نه چندان دور حتی بتوانیم 
صادرکننده صاحب س��بک در قطع��ات خودرویی 
به کش��ورهای دیگر باش��یم. کما اینکه بسیاری از 
قطعاتی که در حال حاضر شرکت  های قطعه  سازی 
ما تولید می  کنند؛ مش��ابه قطعات خارجی اس��ت و 
توانایی علمی وفنی آنان تا جایی رش��د کرده است 
که امروز می توانند قالب ها و قطعات جدید بس��ازند 
و در مورد قطعات پیچیده نیز با مهندسی معکوس 
این قطع��ات را تولید کنند. وی با تقدیر از اقدامات 
مدیرعامل گ��روه صنعتی ایران خ��ودرو گفت: وی 
توانسته شرایط س��ختی را در این شرکت مدیریت 
کند و ما نیز در س��طح استان با حمایت از اقدامات 

قطعه س��ازان و توانایی  هایی که این صنعت دارد؛ در 
هموار کردن مسیر توسعه  یاریگر خواهیم بود.

 ایران خودرو به تنهایی »جهش تولید« را
 بر دوش کشید

مهندس آرش محبی نژاد دبیر انجمن صنایع همگن 
نیرومحرکه و قطعه سازی کشور نیز در این مراسم با 
بی��ان اینکه ایران  خودرو افزایش 4۳ درصدی تولید 
خودرو را طی ده ماهه امسال به ثبت رسانده است، 
گفت: این شرکت به تنهایی بار »جهش تولید« را بر 
دوش کش��یده است و با ادامه شرایط فعلی؛  جهش 
۵0 درصدی را تا پایان سالجاری محقق خواهد کرد.
وی با بیان اینکه جایگزینی خودروهای مونتاژی و از 
رده خ��ارج کردن خودروی 40۵ بنزینی از اقدامات 
مهم ایران خودرو در س��ال ۹۹ بوده اس��ت؛ اضافه 
ش��دن محصول »ت��ارا« در ش��رایط تحریم و ترک 
بازار ایران توسط شریک فرانسوی را دستاورد مهم 
ایران  خودرو خواند و گفت: تولید این خودرو با سطح 
بالای داخلی  سازی نش��ان از توانمندی سازندگان 

کشور دارد.  
مهندس محبی نژاد با اش��اره به ایجاد ش��فافیت در 
ارتباط ایران خودرو با قطعه س��ازان و اصلاح نسبی 
قیمت قطعات گفت: ایجاد اتاق شیش��ه ای توس��ط 
مدیرعامل این ش��رکت اعتماد و انگی��زه بالایی را 
در قطعه س��ازان ایج��اد کرده اس��ت. این ش��رکت 
علیرغم مصوبه شورای پول واعتبار مبنی بر پرداخت 
80 درصد از تس��هیلات به قطعه س��ازان در اقدامی 
حمایتی تمامی تسهیلات از محل پنج هزار میلیارد 
تومان را به صورت داوطلبانه در اختیار قطعه  سازان 
ق��رار داد.وی تصریح  ک��رد: خودروه��ای زیادی در 
پارکینگ ه��ا وجود داش��ت ک��ه ب��ا پرداخت های 
عادلان��ه ایران خودرو و تزریق منابع مالی  بس��یاری 
از آنها تکمیل و تجاری س��ازی شده است. مهندس 
محبی نژاد خاطرنش��ان کرد:  با آمادگی که در شبکه 
تامین وج��ود دارد؛ محص��ول »ت��ارا« هیچ تولید 

کسری داری نخواهد داشت.
ایران خودرو؛ صنعت قطعه سازی کشور را 

احیاء کرده است
مهندس رض��ا رضایی رئیس انجمن صنایع همگن 
نیرومحرکه و قطعه سازان اس��تان البرز هم در این 
مراس��م گفت: تولید »ت��ارا« رونق قطعه س��ازی و 
امی��دواری فع��الان این صنعت را به دنبال داش��ته 
است. وی در ادامه با تاکید بر اینکه محصول »تارا« 
از نظر ظاهری و عملکردی »مشتری  پسند« است،  
افزود: ب��ا وجود تحریم ها و جن��گ اقتصادی علیه 
کشورمان؛ قطعه سازان توانستند با اتخاذ راهبردی 
مناسب کمبود شرکای خارجی را جبران و قطعات 

موردنیاز خودروسازان را تامین کنند.
مهندس رضایی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
خواس��ت تا قوانی��ن ضدتولید را اص��لاح و فضای 
کس��ب وکار مناس��بی را ب��رای فع��الان صنع��ت 
قطعه س��ازی فراه��م کنن��د. وی ب��ا بی��ان اینکه 
خودروس��ازی در دنیا صنعتی راهبردی محس��وب 
می شود، اظهارکرد: ایران خودرو؛ صنعت قطعه سازی 

کشور را احیاء کرده است.
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دکترصالحآبادیمدیرعاملبانکتوسعهصادرات:

۱۰۰ درصد صادرکنندگان ممتاز 
مشتری بانک توسعه صادرات هستند

مدیرعامل بانک توس�عه صادرات ایران 
گفت: این بان�ک طی 9 ماهه 99 بیش از 
8 هزار و 300 میلیارد تومان تس�هیلات 

پرداخت کرده است.
دکتر علی صالح  آبادی در نشستی خبری به 
مناسبت دهه مبارک فجر با خبرنگاران که 
به صورت وبینار برگزار ش��د؛ با بیان اینکه 
بانک توسعه صادرات وظیفه اصلی خود را 
حمایت از صادرات کالا و خدمات کش��ور 
قرار داده اس��ت، تصریح کرد: بانک توسعه 
صادرات ایران برای پرداخت تس��هیلات به 
صادرکنندگان��ی که رتب��ه اعتباری خوبی 
دارن��د، معوق��ات بانکی و چک برگش��تی 
ندارن��د؛ ب��ا هیچگون��ه محدودی��ت منابع 
مالی چه ریالی و چه ارزی مواجه نیس��ت. 
وی ب��ا بیان اینکه وظیف��ه ذاتی این بانک 
حمایت از توسعه صادرات غیرنفتی است، 
اظهارداش��ت: در ح��ال حاضر ب��ا توجه به 
شرایط کشور؛ توسعه صادرات غیرنفتی از 
اهمیت ویژه تری نسبت به گذشته برخوردار 
ش��ده و علیرغم تحریم ها و مش��کلاتی که 
دش��منان ایج��اد کرده ان��د؛ ارز موردنی��از 
کش��ور از محل ص��ادرات غیرنفتی تامین 
شده است.مدیرعامل بانک توسعه صادرات 
ب��ا بیان اینکه این بانک بی��ش از هر زمان 
دیگری خود را متعهد به توس��عه صادرات 
غیرنفتی می دان��د، افزود: صادرکنندگان از 
بانک انتظار دارند تس��هیلات ارزی و ریالی 
و خدمات مالی و غیرمالی در اختیارش��ان 
قرار دهد و ما با ۳8 شعبه در سراسر کشور 
ت��لاش می کنیم که ارتب��اط منظمی را با 
بیشتر صادرکنندگان داشته باشیم.وی در 
ادامه افزود: بانک توس��عه ص��ادرات منابع 
قابل توجهی از صندوق توسعه ملی را برای 
پرداخت تسهیلات به شرکت ها و بنگاه های 
تولی��دی و صادرات  محور جذب و پرداخت 

کرده و با تمام امکانات موجود آماده است 
ت��ا بتواند در ح��وزه نقل وانتق��ال و تامین 
مالی ص��ادرات از فع��الان تجاری حمایت 
کند.مدیرعام��ل بانک توس��عه ص��ادرات 
اظهارداش��ت: ای��ن بان��ک از پیش��گامان 
استفاده از بستر بانکداری باز است و توجه 
ویژه  ای به موضوع بانکداری دیجیتال دارد.

دکتر صالح  آبادی با بیان اینکه 100 درصد 
صادرکنندگان دارای رتبه ممتاز کشوری در 
سال ۹۹ مشتری اگزیم بانک ایران هستند، 
گفت: ۹1 درصد صادرکنندگان نمونه ملی 
نیز مشتری بانک توسعه صادرات هستند. 
این مقام مسئول تصریح کرد: بانک توسعه 
صادرات ایران توانسته است با پایش ایفای 
تعه��دات مش��تریان خ��ود؛ کمترین عدم 
 رف��ع تعه��د ارزی را بین بانک ه��ا به خود

 اختصاص دهد.
اتصال مکانیزه بازار پول و سرمایه در 

بانک توسعه صادرات
دکت��ر صالح  آبادی از اتصال مکانیزه بازار پول 
و س��رمایه بر بس��تر بانکداری باز با 4۳ هزار 
تراکنش بانکی در این بانک خبر داد و گفت: 

ارزش ریال��ی این تراکنش ه��ا بالغ بر ۳000 
میلیارد ریال بوده اس��ت.وی همچنین گفت: 
در اگزیم بانک ایران به 110 مشتری در قالب 

بانکداری شرکتی خدمات ارائه می کنیم.
مدیرعامل اگزیم بانک اظهارداش��ت: یکی از 
موضوعات محوری م��ا توجه به بانکداری باز 
با توجه به ش��رایط کرونایی در کشور است؛ 
زیرا این امکان را فراهم می کند تا مش��تریان 
بدون نیاز به حضور در شعبه تمامی خدمات 
بانک��ی را از دفت��ر کار خ��ود دریافت کنند.

دکتر صالح آبادی با بی��ان اینکه ما بانکداری 
باز را با صندوق های سرمایه گذاری که طیف 
وسیعی از مشتریان را در بر  می گیرند، شروع 
کردی��م، گفت: یکی از صندوق  های وابس��ته 
ب��ه بانک به ن��ام »صندوق اندوخته توس��عه 
ص��ادرات آرمان��ی« ک��ه 4۳ هزار مش��تری 
دارد؛ بر بس��تر بانکداری ب��از فعالیت خود را 
دنبال می  کند.این مقام مسئول اعلام  کرد: از 
ابتدای سال آینده این خدمت را برای تمامی 
صندوق های سرمایه گذاری در بازار سرمایه و 
تمام ش��رکت های حقوقی که مشتری بانک 

هستند؛ تعمیم خواهیم داد.
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مدت هاست در دنیا صحبت از شکل جدیدی 
از بانکداری مطرح اس�ت؛ شکلی با بازیگران 
برجسته، تجربه مش�تری جدید و پیشرفته، 
ابزارهای جدید پرداخت و خدمات سریعتر و 

کارآمدتر در هر مکان و هر زمان.
بانک��داری دیجیتال فراتر از بانک��داری بدون کاغذ 
یا بانکداری الکترونیک اس��ت. در واقع سال هاست 
ک��ه بانکداری دیجیت��ال به نوعی وج��ود دارد، اما 
تعریف واح��دی از آن در میان بازیگران این عرصه 
در دسترس نیست. هنوز بسیاری از مباحث مطرح 
در بانکداری دیجیتال به ش��کلی قانونی در نیامده 
تا در اختیار بانک ها و اس��تفاده کنندگان از خدمات 
آنها قرار دهد. پس بدیهی اس��ت که در این شرایط 
هم بازیگران و هم مش��تریان نتوانند تجربه تمام و 
کمالی را داشته باشند، اما به نظر می  رسد با توجه به 
اس��تراتژی انتخاب شده از سوی حاکمیت مبنی بر 
اقتصاد دیجیتال و همچنین پاندمی کرونا؛ به زودی 

شاهد عملیاتی شدن بسیاری از این قوانین باشیم.
صنعت بانک��داری اکنون با رقبایی از صنایع مجاور 
و فین تک ها و اس��تارتاپ  های مالی روبه روست که 
با خلاقیت و نوآوری؛ مش��تریان را به س��مت خود 
ب��رده و زنجیره انحص��ار در ارائه خدم��ات بانکی و 
مالی به نوعی شکس��ته شده اس��ت. هر چند هنوز 
بازیگران جدید برای ارائه خدمات و توسعه و ارتباط 
با مش��تری به بانک  ها به عنوان س��وئیچ ارتباطی با 
مشتری وابسته هستند و اما امروز مشتری بسیاری 
از خدمات خود مانند پرداخت قبوض، خرید شارژ، 
انتق��ال وجه، پرداخت و بس��یاری م��وارد دیگر به 
بانک ها وابس��ته نیست.در این مس��یر که شاید آن 

را بتوان به پیس��ت دو میدانی تشبیه کرد؛ بسیاری 
از بازیگ��ران دویدن را آغ��از کرده اند، اما بانک هایی 
هس��تند که هنوز در حال گرم کردن خود هستند. 
چالش  های دنیای دیجیتال برای بدنه بانک هایی که 
مدت های زیادی بدون رقابت در حال ارائه خدمات 

بودند؛ سخت ودشوار است.
با بررسی بازیگران جدید حوزه بانکداری دیجیتال 
مش��اهده می ش��ود که بانک ایران زمی��ن از حدود 
4 س��ال پی��ش اولین گام های دیجیتالی ش��دن را 
برداشت و با ایجاد زیرس��اخت های لازم برای ارائه 
خدم��ات بانکداری دیجیتال وارد این عرصه ش��د. 
البت��ه هنوز تعاریف زیادی از بانکداری دیجیتال در 
کش��ور مطرح است و صنعت بانکداری همچنان به 
دنبال یک تعریف واحد از بانکداری دیجیتال است.

ام��ا به تازگی اولین پلتفرم بانکداری دیجیتال بانک 
ایران زمین به نام »فراز« )فناوری روز ایران زمین( به 
صورت آزمایشی ش��روع به کار کرد تا با تکمیل آن 
و نیز با دریافت تجربه مش��تریان در این خصوص به 
عنوان پلتفرم��ی تاثیرگذار در بانکداری دیجیتال از 
سوی بانک ایران زمین به صورت کامل در سال 1400 
عملیاتی شود.عبدالمجید پورسعید مدیرعامل بانک 
ایران  زمی��ن در خص��وص حرکت در مس��یر تحول 
دیجیتال و برنامه های این بانک برای س��ال 1400 
اظهارداش��ت: بانک ایران  زمین زیرساخت های لازم 
ب��رای طراحی و تولید محص��ولات و خدمات نوین 
را فراهم کرده اس��ت و این بان��ک با راه اندازی مرکز 
نوآوری ایران زمین و مشارکت فعالانه و ارائه خدمات 
بانکی متنوع به فین تک ها و شرکت های دانش بنیان 
در حال  توس��عه فعالیت های خود در مسیر نوآوری 

است.پورسعید مشارکت با استارتاپ ها و شرکت های 
فین تکی را یک معامله برد - برد دانست و یادآورشد: 
ش��رکت های فین  تکی با چالاکی و شناس��ایی نیاز 
مردم خدمات ارائه می دهند که از ارزش افزوده بالایی 
برخوردار است و مورد استقبال مردم قرار می گیرد. 
از این رو مش��ارکت و همکاری با این بازیگران جدید 
منجر به تثبیت جایگاه بانک و ارائه خدمات نوآورانه 

به مردم می شود.
مدیرعام��ل بان��ک ایران زمی��ن خاطرنش��ان کرد: 
بانکداری دیجیتال مستلزم تحول، فرهنگ سازی و 
مدرن سازی در تمام لایه های مدیریتی، فرآیندی، 
عملیاتی و فناوری اس��ت که تحقق این امر نیازمند 
گ��ذار از یک دیدگاه محصول گرا به مش��تری گرا و 
خدمت  محور است که این روند در بانک ایران زمین 
دنبال می شود. وی در ادامه افزود: پلتفرم بانکداری 
دیجیت��ال ایران  زمین به نام »ف��راز« با بهره گیری 
فن��اوری روز ایران زمی��ن ت��لاش می  کن��د ت��ا با 
پیاده  سازی بانکداری دیجیتال ضمن کمک به رشد 
و توس��عه فعالیت های اقتصادی کش��ور؛ پنجره  ای 
جدی��د از خدمات بانکی را همگام با تکنولوژی های 

روز دنیا به مردم کشورمان ارائه کند.
پورس��عید با بیان اینکه در عص��ر دیجیتال آگاهی 
از نیازهای مش��تریان ملاک تصمیم گیری در بانک 
است، گفت: بانکداری دیجیتال داده  محور است؛ از 
ای��ن رو در این بانک با تحلیل رفتارهای مش��تریان 
س��عی می ش��ود که با رویک��رد مش��تری  محوری 
خدماتی ب��ه آنها ارائه ش��ود که موردنی��از و فراتر 
از انتظ��ار مش��تریان و از ارزش اف��زوده خوبی نیز 

برخوردار باشد.

افق پیش  روی بانک ایران  زمین در 1400؛

بانکداری دیجیتال، از حرف تا واقعیت
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مدیرعام�ل بانک مس�کن آخری�ن وضعیت تامی�ن مالی و 
تسهیلاتی در طرح اقدام ملی مسکن را تشریح کرد.

محمود شایان مدیرعامل بانک مسکن با بیان اینکه یکی از مهمترین 
اولویت های بانک مسکن در بحث تامین مالی مسکن طی سالجاری 
پرداخت تسهیلات به رقم تعهد شده از تعداد واحدهای تعیین شده 
طرح اقدام ملی برای پرداخت تس��هیلات و تامین مالی از سوی این 
بانک است، گفت: روند پرداخت تسهیلات در اقدام ملی و همکاری با 
وزارت راه وشهرسازی در حال حاضر روندی رو به جلو و مثبت است.
وی اف��زود: در طرح اقدام ملی تولید مس��کن که مجموعا 400 هزار 
واحد مسکونی است؛ بیش از یک چهارم تامین مالی این طرح معادل 
140 هزار واحد از س��وی بانک مس��کن تقبل شده اس��ت. در واقع 
بانک مس��کن تقبل کرده اس��ت تا به 140 هزار واحد مس��کونی از 
مجموع 400 هزار واحد مس��کونی تعریف شده در قالب طرح اقدام 
ملی مسکن تسهیلات پرداخت کند. بنابر اعلام وی تاکنون بیش از 

۲0۲ هزار نفر در این سیستم ثبت  نام کرده  اند .
مدیرعام��ل بانک مس��کن با بیان اینکه در طرح اقدام ملی مس��کن 
بعد از واجد شرایط ش��ناخته شدن متقاضیان ابتدا متقاضی افتتاح 
حساب کرده و40 میلیون تومان به عنوان آورده اولیه واریز می کند و 
سپس بانک مسکن تسهیلات 100 میلیون تومانی پرداخت می کند، 
خاطرنشان کرد: این موضوع باعث شده است تاکنون ما رقمی بیش 
از ۵ هزار میلیارد تومان از محل سپرده ها به این طرح ها تزریق کنیم 
و از مح��ل تس��هیلات هم تاکنون بیش از ۳ ه��زار میلیارد تومان به 

پروژه های طرح اقدام ملی تزریق شده است.
ش��ایان تاکیدکرد: این طرح به خوبی شروع شده و هم اکنون نیز در 
ریل طبیعی خود افتاده است. ما هم امیدواریم بتوانیم در سال آینده 
بخشی از این واحدها را به سرانجام برسانیم و به مرحله افتتاح برسند.

وی همچنین در خصوص برنامه ش��بکه بانکی، بانک مس��کن و 
دولت برای افزایش سقف تسهیلات پرداختی به متقاضیان طرح 
اقدام ملی مس��کن توضیح داد: ما 14 هزار میلیارد تومان در این 
طرح برای پرداخت تس��هیلات به متقاضی��ان تعهد کرده  ایم که 
برای 140 هزار واحد به ازای هر واحد 100 میلیون تومان به این 
طرح تزریق کنیم، اما این امکان در حال پیش��روی اس��ت که اگر 
بانک  مرکزی هم همچنان که همیش��ه در اجرای طرح  های دولت 
در حوزه مسکن همراهی کرده، موافقت کند؛ این سقف را به 1۵0 
میلی��ون تومان افزایش دهیم که البته هن��وز این افزایش قطعی 

نشده است.

مدیرعام�ل بانک توس�عه تع�اون از پرداخت بی�ش از 718 
میلیارد ریال تسهیلات قرض  الحس�نه اشتغالزایی از سوی 
ای�ن بانک به بانوان سرپرس�ت خانوار طی 10 ماهه نخس�ت 

سالجاری خبر داد.
دکتر حجت اله مهدیان در تشریح فعالیت های حمایتی بانک توسعه 
تعاون با اشاره به اقدامات این بانک در راستای توانمندسازی و حمایت 
مالی واعتباری از بانوان سرپرست خانوار گفت: بانک توسعه تعاون به  
عنوان یک بانک توسعه ای و اجتماعی مسئولیت اجتماعی ویژه ای 
برای خود قائل اس��ت؛ بر همین اس��اس در عمل به تکالیف توسعه 
ای و حمایت��ی اهتمام ویژه ای دارد.مدیرعامل بانک توس��عه تعاون 
در ادامه افزود: در ادامه اقدامات حمایتی در راس��تای توانمندسازی 
بانوان سرپرس��ت خانوار، امس��ال در بانک توس��عه تعاون مقرر شد 
وام قرض الحس��نه با معرفی معاونت امور تع��اون وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی در مجموع به مبلغ 40 میلیارد ریال به ازای س��رانه 
هر عضو به مبلغ 100 میلیون ریال پرداخت ش��د که تاکنون اعطای 
تسهیلات به مجموع 160 تعاونی به مبلغ ۳۲.110 میلیون ریال به 
مدیریت شعب استان های عامل ابلاغ شده است.دکتر مهدیان با بیان 
اینکه توانمندسازی زنان سرپرس��ت خانوار از مهمترین برنامه های 
اش��تغال زنان است، گفت: بانک توس��عه تعاون به منظور حمایت از 
زن��ان کارآفرین به 6۵ نفر از بان��وان کارآفرین برتر منتخب مردمی 
با معرفی از س��وی معاون��ت امور زنان و خانواده ریاس��ت جمهوری 
تس��هیلات قرض الحسنه 100 میلیون ریالی اعطا کرده است.وی در 
ادامه افزود: در راس��تای تفاهمنامه منعقد شده با معاونت امور زنان 
و خانواده ریاس��ت جمهوری و به منظور توانمندس��ازی و مساعدت 
در رف��ع نیازهای اقتصادی بانوان سرپرس��ت خانوار و فراهم س��ازی 
امکان اش��تغال مولد و درآمدزا، بانک توسعه تعاون 1۷00 فقره وام 
قرض الحس��نه ۳0 میلی��ون ریالی جمعاً به مبل��غ ۵1.000 میلیون 
ریال و برای ش��رکت های تعاونی زنان در مجموع به مبلغ ۲۵0.000 
ریال با نرخ سود 1۵ درصد پرداخت می کند.مدیرعامل بانک توسعه 
تعاون همچنین اظهارداش��ت: با عنایت به م��اده 18 قانون حمایت 
و س��اماندهی مش��اغل خانگی در راس��تای حمای��ت از خانوارها و 
ایجاد اش��تغال و کارآفرینی؛ بر اساس س��همیه تعیین شده توسط 
بانک مرکزی؛ بانک توس��عه تعاون در سال ۹۹ مکلف به اعطای مبلغ 
1.000 میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه اشتغالزایی به ازای هر 
نفر به مبلغ ۵00 میلی��ون ریال بوده که تاکنون مبلغ ۷18 میلیارد 

ریال از سهیمه ابلاغی به جامعه هدف پرداخت شده است.

شایان مدیرعامل بانک مسکن تشریح کرد:

  آخرین وضعیت تامین مالی
 اقدام ملی مسکن

دکتر مهدیان مدیرعامل بانک توسعه تعاون اعلام  کرد:

 پرداخت ۱۷۰۰ فقره تسهیلات 
قرض الحسنه به بانوان سرپرست خانوار
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بانک پاسارگاد تندیس زرین 
جایزه ملی مدیریت مالی 

ایران را دریافت کرد

طبق ارزیابی   به عمل آمده توس�ط کمیته داوری یازدهمین دوره جایزه 
ملی مدیریت مالی ایران؛  بانک  پاسارگاد موفق به کسب بالاترین سطح 

جایزه یعنی تندیس زرین شد.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی بانک  پاس��ارگاد؛ در این همایش دکتر مجید قاس��می 
مدیرعامل بانک  پاسارگاد و رئیس انجمن مدیریت مالی ایران ضمن گرامیداشت یاد 
مرحوم دکتر اسلامی بیدگلی از اینکه در شرایط ناشی از کرونا این دوره از جایزه نیز 
با رعایت پروتکل های بهداشتی برگزار شد؛ ابراز خرسندی کرد.وی در ادامه با تأکید 
بر اهمیت اقتصاد مقاومتی ادامه داد: در بعد اقتصاد مقاومتی مسئولیت بسیار مهمی 
ب��ر دوش ماس��ت. عزیزان باید توجه کنند که کلمه مقاومت��ی را با کلمه تاب آوری 
اش��تباه نکنند. اقتصاد مقاومتی یک ش��عور ملی است. سیاس��ت های کلی اقتصاد 
مقاومتی با اس��تعلام نظر آگاهان، صاحبنظران، پژوهش��گران و اساتید در سراسر 
کشور تبیین شده است. این سیاست ها بنا بر تأکید مقام معظم رهبری سیاست هایی 
قابل انجام هس��تند.وی ادامه داد: در تمام قس��مت های سیاست اقتصاد مقاومتی؛ 
مدیریت مالی نقش بسیار مهمی دارد، اما یکی از بندهای مهم این سیاست؛ اصلاح 
و تقویت نظام پولی  ومالی کشور است. به ترتیبی که این ساختار در خدمت حمایت و 
تقویت بخش واقعی اقتصاد باشد.دکتر قاسمی در ادامه افزود: ما در دنیا در خصوص 
رابطه بین بخش واقعی و مالی در هنگام واگرایی اتفاقات بسیاری را شاهد هستیم. 
مانند بحران س��ال ۲00۷ دنیا که در آن تمام کانال های ورود توانمندی های مالی 
به بخش واقعی به دلیل اش��تباهاتی که رخ داد؛ مس��دود شد.وی خاطرنشان کرد: 
در اقتصاد ما رابطه بین نرخ س��ود بانکی با بخش واقعی اقتصاد؛ متأس��فانه بس��یار 
ضعیف شده است که باید تدبیری برای آن اندیشید. چگونه می توانیم سیاست های 
پولی که بخش��ی از اقتصاد کلان کشور است را در خدمت بخش واقعی قرار دهیم؛ 
به  طوری  که این سیاس��ت ها اثرگذار باش��ند؟وی افزود: در سطح بنگاه ها نیز نگاه 
حرفه ای بسیار مهم است که همین امر از اهداف برگزاری جایزه مدیریت مالی است. 
تبیین نارس��ایی ها از نگاه حرفه ای به مسائلی که در درون یک بنگاه به لحاظ مالی 
وجود دارد؛ بسیار مهم است. رابطه بخش مالی با بخش محصول که چگونه حاصل 
می ش��ود و بهره وری چگونه تعریف می شود؛ بسیار قابل توجه است.مدیرعامل بانک 
پاسارگاد تصریح  کرد: امروز دیگر بحث مدیریت مالی؛ بحث حسابداری نیست. البته 
حسابداری چه بازرگانی و چه صنعتی بخشی از بحث مدیریت مالی و جزء ابزارهایی 
است که می تواند به مدیریت مالی قدرت دهد، اما نگاه مفهومی به ابزارهای تأمین 
مالی، اینکه چه ابزاری را برای چه کاری استفاده کنیم؛ بحثی است که در مدیریت 
مالی بسیار قابل توجه است.وی تأکیدکرد: بازخورد ارزیابی هایی که بنگاه ها به  طور 
داوطلبانه در جایزه مدیریت مالی دریافت می کنند؛ بسیار مهم است. در این جایزه 
شرکت کنندگان در بخش داوری و ارزیابی؛ متخصصان حوزه مربوطه هستند. این 
ارزیابی ها که توس��ط متخصصان هر حوزه ای انجام می شود؛ در کمیته داوری مورد 

ارزیابی نهایی قرار می گیرد. 

دکترفرزینمدیرعاملبانککارآفرین:

رؤسای شعب بانک 
کارآفرین به فکر 

جانشین  پروری باشند

مدیرعامل بانک کارآفرین به رؤس�ای شعب سراسر کشور توصیه کرد که 
جانشین  پروری یکی از اولویت های کاری آنان باشد.

ب��ه گزارش روابط  عمومی بانک کارآفرین؛ دکتر محمدرضا فرزین همزمان با برگزاری 
گردهمایی رؤسای موفق شعب بانک های کشور که توسط بانک مرکزی برگزار شد؛ از 
رؤسای موفق شعب بانک کارآفرین تقدیر کرد.وی در این مراسم که به صورت آنلاین 
برگزار ش��د؛ تقدیر از رؤسای موفق ش��عب بانکی را بدعتی نو خواند و گفت: هر چند 
ک��ه این فرآیند در بانک کارآفرین هر فصل با برگزاری مجامع فصلی انجام می گیرد، 
اما انتخاب و تقدیر از رؤس��ای موفق بانکی توس��ط بانک مرکزی؛ فرآیند قابل تقدیر و 
شایسته  ای است که موجب افزایش انگیزه خدمت در بانک ها خواهد شد.دکتر فرزین 
بار اصلی برنامه ریزی  های انجام شده در ستاد بانک را بر دوش شعب خواند و افزود: در 
حقیقت تحول اصلی در شعب اتفاق می افتد. به همین دلیل از ابتدای سالجاری اصرار 
داش��تیم تا مسیر و ش��رایط بهتری برای انجام اهداف برنامه  ریزی شده در شعب اجرا 
شود. مسیری که شامل تجهیز شعب به فناوری  های روز، افزایش نیروی انسانی مجرب 
و … که همگی بسترس��از عملکرد بهتر ش��عب هس��تند؛ بودیم.وی با اشاره به ایجاد 
معاونت بانکداری شرکتی در بانک تاکید کرد: وجود بانکداری شرکتی موجب سرعت 
بخشیدن به تعاملات بین بانک و شعب شده است؛ روالی که حتی در عملکرد شعب 
نیز به خوبی قابل رؤیت اس��ت. این روال موجب شد تا به اکثر برنامه ریزی های انجام 
ش��ده در سال ۹۹ برسیم و بخشی هم که محقق نشده؛ در حال آسیب شناسی است 
تا بتوانیم با حرکتی پرش��تاب شرایط رس��یدن به آنها در سال 1400 را فراهم کنیم.
وی با اشاره به عقب  ماندگی بانک در بخش IT گفت: به خوبی می  دانیم که در بخش 
IT عقب هستیم و این کاستی حداقل برای یک دهه گذشته است، اما کارهای زیادی 
صورت گرفته اس��ت و امیدوارم بتوانیم بخش عمده  ای از این عقب ماندگی را در سال 
آینده جبران کنیم.مدیرعامل بانک کارآفرین با اشاره به لزوم استفاده از نیروی انسانی 
مجرب تاکیدکرد: از بدو ورود به بانک اعلام کردم که برای پیشرفت در همه عرصه ها 
باید از نیروی انس��انی مج��رب حمایت و حفاظت کنیم.دکت��ر فرزین تصریح کرد: به 
همین منظور طرح طبقه بندی مش��اغل با حساسیت بالا اجرا شد و در آینده نزدیک 
درجه بندی شعب نیز اجرایی خواهد شد.مدیرعامل بانک کارآفرین با اشاره به ضرورت 
ایجاد فضای رشد برای همکاران در شعب خطاب به مدیران شعب اظهارداشت: خیلی 
از مسائل در دانشگاه ها آموزش داده نمی شود. فرد با برخورد با چالش ها در محیط کار 
)ش��عب( و انجام وظایف مختلف می  تواند خود را محک بزند و تجربه به دس��ت آورد. 
این وظیفه رؤس��ای ش��عب است که برای افراد در شعب ش��رایط رقابتی ایجاد کند.
دکتر فرزین در توضیحات بیش��تر افزود: باید در شعب جانشین پروری انجام گیرد و 
در صورت جا به جایی بتوانیم از نیروهای جانش��ین حرفه  ای و کارآمد استفاده کنیم.
به گفته دکتر فرزین بانکداری مجازی یکی دیگر از طرح های بانک کارآفرین اس��ت 
که سال آینده اجرا خواهد شد.وی ابراز امیدواری  کرد: سال آینده شاهد آن باشیم که 

شعب شهرستانی بانک نیز در میان پنج شعبه برتر باشند.
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رئی�س  کل  س�لیمانی  غلامرض�ا  دکت�ر 
بیمه  مرک�زی ب�ا بیان اینکه ش�رکت های 
بیم�ه ای جدی�د بای�د ب�ه ص�ورت کاملًا 
هدفمند وارد فضای بازار کش�ور ش�وند، 
گف�ت: ش�رکت های بیمه ای اگ�ر توجیه 
خیل�ی قوی نداش�ته باش�ند؛ نمی توانند 

مجوز دریافت کنند. 
وی در ادام��ه اف��زود: هم��ه چی��ز در صنعت 
بیمه باید به س��مت افزایش ضریب نفوذ بیمه 
پی��ش رود؛ ای��ن در حالی اس��ت ک��ه افزایش 
ش��رکت های بیمه منجر به بزرگ شدن حجم 
بازار می شود که البته به موازات آن باید نوآوری 
در شرکت های موجود هم مدنظر قرار گیرد.به 
گفته دکتر سلیمانی در طرح توجیهی مرتبط با 
ایجاد یک شرکت بیمه ای جدید؛ باید تمام ابعاد 

را در نظر گرفت.

رایزنی برای کاهش عوارض مترتب بر 
صنعت بیمه را دنبال می کنیم

وی در ادامه گفت: ص��دور بیمه نامه های آنلاین 
طی چند ماه گذش��ته با اس��تقبال بیمه گذاران 
روبه رو ش��ده و برنامه  هایی در دس��ت اجراست 
که در تمامی رش��ته ها این بیمه  نامه های برخط 
را عرض��ه کنیم. همزمان با فراگیرش��دن صدور 
بیمه نامه های آنلاین تدابیری اتخاذ شده است که 
برای پرداخت خسارات هم روش های الکترونیکی 
به کار گرفته ش��ود.رئیس  کل بیمه  مرکزی برای 
تحق��ق ای��ن امر از تش��کیل کمیت��ه تخصصی 
راه اندازی س��امانه یکپارچه خسارات خبر داد و 
اظهارداشت: انش��الله این سامانه در سال 1400 
به بهره برداری می رسد و در افزایش ضریب نفوذ 

بیمه در کشور نقش مهمی را ایفا خواهد کرد.
وی ضم��ن تاکید بر این نکت��ه که صنعت بیمه 

در چارچوب قوانین  و آئین نامه ها عمل می کند، 
تصریح کرد: ش��فافیت در صنعت بیمه حرف اول 
و آخ��ر را می زند و صورت ه��ای مالی و عملکرد 
ش��رکت های بیم��ه ای از س��لامت در عرص��ه 
حاکمیت شرکتی حکایت دارد.رئیس شورایعالی 
بیمه با تشریح دستاوردهای بیمه در زمان تحریم 
خاطرنش��ان کرد: در حال حاضر هیچ ریسکی در 
کشور بیرون از ظرفیت های صنعت بیمه نیست. 
ش��رکت های بیمه برای پوش��ش تم��ام صنایع، 

خدمات و نظایر آن آمادگی کامل دارند.
66 هزار میلیارد تومان حق بیمه 

تولیدی ها طی 10 ماه
دکتر س��لیمانی حق بیمه تولیدی طی ده ماهه 
نخس��ت س��الجاری را بالغ بر 66 ه��زار میلیارد 
توم��ان اعلام کرد و اف��زود: ظرفیت های صنعت 
بیم��ه ب��ا ورود اس��تارت آپ ها و کارگزاری های 

دکترسلیمانیرئیسکلبیمهمرکزی:

 بیمه های ایرانی موفق شدند
 از تحریم ها فرصت بسازند

هیچشناور،هواپیمایاواحدصنعتیوتجاریوجودنداردکهبیمههاپوششندهند
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آنلای��ن افزایش یافت��ه و با راه ان��دازی صندوق 
بیم��ه حوادث طبیع��ی و هدف گذاری های دیگر 
صنعت؛ به زودی شاهد افزایش چشمگیر ضریب 
نفوذ بیمه خواهیم بود.وی از راه اندازی ش��عبات 
استانی شرکت های بیمه به عنوان یکی از عوامل 
تقویت ارتباط بیمه گران و بیمه گذاران نام برد و 
گفت: رویکرد ش��عب استانی پیش از انگیزه های 
اقتصادی از رویکرد فرهنگی برخوردار است و در 

راستای توسعه فرهنگ بیمه ارزیابی می شود.
دکتر سلیمانی در بخش دیگری از سخنان خود با 
تاکید بر این نکته که نمایندگان فعلی شرکت های 
بیمه عموما در بهره گیری از امکانات الکترونیکی 
در ش��رایط مطلوبی به سر می برند، اظهارداشت: 
فعالیت اس��تارت آپ ها در صنعت بیمه با سطح 
ظرفیت های بیمه گری، قدرت بازارسازی و ارائه 
طرح های نوین ارتباط معناداری دارد و طرح های 
ارائه شده باید با آنچه که در شیوه های سنتی در 

جریان است؛ تفاوت اساسی داشته باشد.
رئی��س کل بیمه  مرکزی از صنعت بیمه به عنوان 
صنعت��ی رقابت پذی��ر ی��اد کرد و گف��ت: رقابت 
ش��رکت های بیم��ه اگر ب��ا نرخ فنی و ش��رایط 
قابل قبول باش��د؛ ب��ه کاهش قیم��ت محصول 
نهایی، رونق ب��ازار و افزایش میزان رضایتمندی 
مردم منتهی خواهد ش��د.وی در همین راس��تا 
کارگزاری  های برخط را مش��مول آئین نامه ها و 
قوانین مترتب بر کارگزاری های سنتی اعلام کرد 
و اف��زود: ارائه نرخ و ش��رایط غیرفن��ی و مغایر با 
نظام بیمه ای از س��وی استارت آپ ها و همچنین 
شبکه س��نتی فروش؛ غیرقانونی است و برخورد 
نهادناظ��ر را ب��ه دنب��ال خواهد داش��ت.رئیس 
شورایعالی بیمه با تاکید بر ایجاد فضای آرام برای 
بیمه گران؛ از تلاش نهاد ناظر برای تس��هیل امر 
بیمه گری در کش��ور خبر داد.وی در ادامه افزود: 
بخش عمده ای از مأموریت های نظارتی به بخش 
خصوصی واگذار ش��ده و س��ندیکای بیمه گران، 
انجمن حرفه ای صنعت بیمه و نهادهای مش��ابه 
با بهره گی��ری از ابزار الکترونی��ک در این عرصه 

خدمت رسانی می کنند.
تشریح عملکرد سامانه سنهاب

دکتر سلیمانی با تشریح عملکرد سامانه سنهاب 
به کس��ب رتبه نخس��ت خدم��ات الکترونیکی 
بیمه  مرک��زی در بی��ن تمام��ی دس��تگاه  های 
اجرایی اش��اره  کرد و گفت: س��امانه س��نهاب به 
لح��اظ اثربخش��ی، امنیت و س��لامت اطلاعات 
ش��رایط قابل قبولی دارد و علاوه بر تسهیل امور 
بیمه گ��ری در کاهش تخلفات و تقلبات بیمه ای 
هم نقش انکارناپذی��ری را ایفا می کند.وی تنوع 
محص��ولات بیمه ای را زمینه س��از توس��عه این 
صنعت دانس��ت و اظهارداش��ت: ه��ر محصول 
جدی��د بیمه ای به زیرس��اخت کافی و س��امانه 
منحصربه فردی نیاز دارد و اگر سامانه مخصوصی 
برای آن طراحی نش��ود؛ موفق به دریافت مجوز 
نخواهد ش��د.رئیس کل بیمه مرکزی در خصوص 

راهکارهای افزایش ضری��ب نفوذ بیمه با عرضه 
بیمه نامه های جذاب در رش��ته بیمه های زندگی 
تصریح ک��رد: بیمه عمر و پس ان��داز زیرمجموعه 
بیمه های زندگی به ش��مار می رود که با در نظر 
گرفت��ن بهره من��دی از خدمات بیم��ه تکمیلی 
درمان با استقبال خوبی نیز روبه رو شده است که 
خوشبختانه حق بیمه های دریافتی از این رشته 
در بازارهای پربازده مالی قابلیت سرمایه گذاری 
دارد.وی در خصوص وضع عوارض  های جدید بر 
صنعت بیمه به اثرات مخرب فشار بر این صنعت 
اش��اره کرد و افزود: هر فرآین��دی که به افزایش 
قیمت تمام  شده محصولات بیمه ای منتهی شود؛ 
مورد تائید نهاد ناظر نیس��ت و بی تردید با وضع 
عوارض جدید فش��ارها بر فعالان بیمه مضاعف 
خواهد ش��د. دکتر س��لیمانی همچنین از ادامه 
رایزنی  ها برای کاهش یا لغو عوارض های پیشین 

بر صنعت بیمه خبر داد.
صنعت بیمه با خدمات آنلاین به 

جذابیت های جدیدی دست پیدا می کند
دکتر س��لیمانی همچنین در آئی��ن اعطای پروانه 
کارگزاری  ه��ای آنلای��ن گفت: تن��وع محصولات 
بیمه ای و امکان دسترسی آنلاین به آنها یک روش 
میانبر در توسعه صنعت بیمه به شمار می رود.وی 
افزود: صنعت بیمه مأموریت پوشش ریسک و کاهش 
هزینه  های مبادله را ب��ر عهده دارد و بهره گیری از  
فناوری های نوین انجام این مسئولیت ها را تسریع 
می کند.رئیس کل بیمه مرکزی با تبریک دهه فجر 
انقلاب اس��لامی و قدردانی از حضور دکتر س��ورنا 
س��تاری بر اهمیت تعامل صنایع کشور و فناوران 
تاکید کرد و گفت: صنعتی که در مس��یر توس��عه 
حرکت می کند؛ رفتارهای س��نتی را بر نمی تابد و 
بای��د جای خود را به رویکرده��ای نوین بدهد.وی 
از صدور ک��د یکتا برای چند رش��ته بیمه  ای خبر 
داد و خاطرنش��ان کرد: ارائه خدمات غیرحضوری 
در مراحل مختلف از صدور تا پرداخت خسارت در 
بالارفتن ضریب نفوذ بیم��ه تاثیر غیرقابل انکاری 
خواهد داش��ت.رئیس ش��ورایعالی بیمه با تشریح 
فعالیت  ها و دس��تاوردهای صنع��ت بیمه در دولت 
دوازدهم و مقایسه آن با استانداردهای بین  المللی 
اظهارداش��ت: ایران به لحاظ ضریب نفوذ بیمه در 
منطق��ه از وضعیت مطلوبی برخوردار اس��ت و در 
صورت شتاب بیشتر برای توسعه بیمه های زندگی؛ 
دستیابی به هدف گذاری ۷ درصدی دور از دسترس 
نخواهد بود.وی افزود: برای تسریع در تحول  گرایی 
و تحول در سرعت  بخشی به فرآیندهای بیمه ای به 
خدمات شرکت های دانش بنیان نیاز جدی داریم.

دکتر س��لیمانی در همین راس��تا ادامه داد: مسیر 
توزی��ع خدمات برتر از فناوری ه��ای روز می گذرد 
و صنعت بیمه برای جمع آوری داده های گس��ترده 

باید خود را به این فناوری ها تجهیز کند.
اعطای اولین مجوز فعالیت بیمه ای برای 

شرکت های استارت آپ 
رئی��س کل بیمه مرک��زی همچنین در مراس��م 

اعطا پروانه فعالیت اس��تارت  آپ های بیمه ای که 
با حض��ور معاون علمی وفن��اوری رئیس جمهور 
برگزار شد، گفت: ش��رایط صدور مجوز فعالیت 
بیمه ای برای ش��رکت های استارت  آپ تسهیل 

شده است.
وی در ادامه افزود: صنعت بیمه؛ صنعت بزرگی 
اس��ت که این صنعت در ایران کم شناخته شده 
است.وی گفت: بخش بیمه زندگی ایران نسبت 
به جهان کمتر اجرایی ش��ده که توس��عه آن در 
دس��تور کار قرار گرفته و دو ش��رکت بیمه ای به 

صورت تخصصی در این زمینه فعال شده اند.
رئی��س کل بیمه مرک��زی در ادامه اف��زود: برای 
بخ��ش بیمه نامه ه��ای ش��خص ثال��ث؛ صدور 
بیمه نامه کاغذی از دستور کار خارج شده و فقط 
برای افرادی که خود درخواست کنند؛ بیمه نامه 
کاغ��ذی ص��ادر می ش��ود.وی موض��وع امنیت 
س��ایبری در بخش های مختلف مالی و بیمه ای 
را یک��ی از دغدغه های اصلی صنعت بیمه خواند 
و گفت: بای��د امنیت اطلاعات مال��ی و بیمه ای 

افزایش پیدا کند.
دکتر س��لیمانی همچنی��ن از برنامه ریزی برای 
هماهنگ��ی میان بیمه ها خبر داد و گفت: تلاش 
می کنیم در بخش خسارت همه بیمه ها یکدیگر 
را پوش��ش دهن��د و بتوانند با متصل ش��دن به 
اطلاعات یکدیگر علاوه بر خسارت بیمه  شدگان 
خود؛ خسارت سایر بیمه ها را نیز پرداخت کنند.
دکتر ستاری: قانون نباید جلوی نوآوری را بگیرد

دکت��ر س��ورنا س��تاری مع��اون علمی وفناوری 
رئیس جمهور نیز در این مراس��م گفت: نوآوری 
می آید، بعد قانون آن نوش��ته می شود؛ بنابراین 
قان��ون نبای��د جلوی ن��وآوری را بگی��رد.وی در 
مراس��م اعطا پروان��ه فعالیت اس��تارت  آپ های 
بیم��ه ای افزود: همه  ج��ای دنیا ابت��دا عده ای با 
ن��وآوری مخالفت کردن��د، اما با گذش��ت زمان 
ن��وآوری و فوای��د آن به همه اثبات ش��د.معاون 
ش��رکت های  رئیس  جمه��ور  علمی وفن��اوری 
جابجایی مس��افر را نمونه موفق نوآوری خواند و 
گفت: ما اکنون برای استارت آپ های حمل ونقل؛ 
شیوه نامه هایی نوش��ته ایم که در کمتر کشوری 
نوشته ش��ده و وظیفه همه دستگاه های مسئول 
در آن مشخص ش��ده است.دکتر ستاری با بیان 
اینکه وام جوابگوی نیاز شرکت های نوآور نیست، 
گفت: وام برای ش��رکت هایی مناس��ب است که 
تثبیت شده و درآمد و هزینه قابل برنامه ریزی و 
پیش بینی دارند، اما شرکت هایی که می خواهند 
نوآوری کنند؛ چنی��ن قابلیتی ندارند.وی گفت: 
بسیاری از ش��رکت های نوآور ممکن است زیان 
بدهن��د، اما همان چند ش��رکتی که به موفقیت 
می رسند؛ هزینه های ش��رکت های زیان  دیده را 
جبران می کنند.دکتر ستاری همچنین با اشاره 
به ریسک س��رمایه گذاری در شرکت های نوآور 
افزود: بیمه ها می توانند نقش بسزایی در توسعه 
شرکت های استارت آپ و دانش بنیان ایجاد کنند.
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 برگزاری جلسه هم اندیشی
 شبکه فروش و مدیران ارشد در بیمه میهن

در جلس��ه هم  اندیش��ی ش��بکه ف��روش ب��ا 
مدیرعامل بیمه میهن؛ مس��ائل و چالش های 
حوزه فروش مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
به گ��زارش روابط عمومی بیمه میهن؛ در این 
جلس��ه که با رعایت شیوه نامه های بهداشتی 
و ب��ا حضور معاون��ان فنی ومال��ی، مدیر امور 
ش��عب و تعدادی از نمایندگان به نمایندگی 
از شبکه فروش بیمه میهن سراسر کشور برگزار شده بود؛ نمایندگان به بیان 
مس��ائل و چالش های پیش روی خود پرداختند و خواستار حمایت و همراهی 
مدیران ارشد و ستادی برای کاهش دغدغه ها و خواسته های شبکه فروش در 
راستای پیشبرد و بهبود امور شدند.مصطفوی در این جلسه دغدغه و تعصب 
نمایندگان را نس��بت به بیمه میهن قابل تحسین و قدردانی دانست و با بیان 
اینکه رمز موفقیت هر شرکت بیمه ای شبکه فروش قوی و توانمند آن است، 
گفت: لازمه پیش��برد امور و دس��تیابی به موفقیت؛ بهره  گی��ری از امکانات و 
ابزارهای موجود در ش��رکت و نیز ابزارهای مدرن ارتباطی اس��ت و در صورت 
عدم بهره گیری از ابزارهای موجود؛ ش��رایط ب��رای مجموعه به تهدید جدی 
تبدیل خواهد ش��د.مدیرعامل بیمه میهن ب��ا بیان اینکه بحث آی  تی در حال 
در نوردیدن مرزهای دنیاس��ت و تکنولوژی در جهان با سرعت باد در حرکت 
است؛ از شبکه فروش خواست خود را با این فضا تطبیق دهند و کسب وکارها، 
ارتباطات و بازاریابی خود را با اپلیکیش  ها و نرم  افزارهای مختلف و با استفاده 
از ابزارهای مدرن ارتباطی از جمله پلتفورم اینستاگرام در شبکه  های اجتماعی 
دنبال و پیگیری کنند.وی مقبولیت نزد مردم را یکی از امتیازهای مهم شرکت 
بیمه دانس��ت و لازمه به دس��ت آوردن مقبولیت نزد مردم را حسن تعامل و 
برخورد منطقی با ارباب   رجوع و بیمه  گذاران و خدمات  دهی س��ریع و آس��ان 
عنوان و بر انجام این مهم توس��ط شعب و شبکه فروش تأکید کرد.مدیرعامل 
بیمه میهن با بیان این مطلب که اجزای شرکت بیمه تفکیک ناپذیرند، افزود: 
باید بر این باور باشیم که تفکیک  ناپذیری؛ موجب تقویت و قوام شرکت است 
و منافع دوس��ویه ای دارد. اگر ما در ستاد همواره منافع شبکه فروش را دنبال 
کنیم و شبکه فروش نیز منافع شرکت را رصد کند؛ این باورها مستحکم تر می 

شود و موجب پیشرفت روزافزون بیمه میهن خواهد شد.

مدیرعاملبیمهکوثردرچهارمینهمایشتجلیلازنمایندگان
برترعنوانکرد:

رضایت مشتریان؛ سرمایه گذاری بلند مدت و پایدار
رضایت مشتریان؛ سرمایه گذاری بلند مدت و 
پایدار برای کس��ب وکارهای هزاره سوم است.
به گزارش روابط عمومی بیمه کوثر؛ مدیرعامل 
ای��ن ش��رکت بیم��ه در چهارمی��ن همایش 
تجلیل از نماین��دگان برتر ضمن بیان مطلب 
ف��وق گفت: ب��ا توجه به این ام��ر که رضایت 
بیمه شدگان بسترهای جذب مشتریان جدید 
را فراه��م می کند؛ همکاران ش��رکت در این زمینه طرح ام��ام جواد )ع( را از 
نهم آذرماه در تمامی اس��تان ها به منظور بررسی و جلب رضایت بیمه شدگان 
اجرایی کردند.مجید مشعلچی  فیروزآبادی نگاه استراتژیک پایدار و طولانی  مدت 
را الزامی راهبردی برای کسب وکارهای هزاره  سوم دانست و گفت: نمایندگان 
باید مشتریان را از ابتدای فروش تا پایان زمان بیمه نامه همراهی کنند و این 
همراهی باید کاملا ملموس باش��د.وی با بیان اینک��ه آموزش و بهره مندی از 
ابزارهای نوین فناوری از عوامل قوام کس��ب وکار اس��ت، اف��زود: ارائه خدمات 

غیرحضوری موجب تس��هیل در ارائه خدمات و افزایش رضایت بیمه شدگان 
می ش��ود.مدیرعامل بیمه کوثر تقویت انجمن صنفی را یکی از عوامل افزایش 
تعامل میان همکاران ستاد و اعضای شبکه فروش برشمرد و اظهارکرد: تشکیل 
نمایندگی های حقوقی با مشارکت نمایندگان حقیقی باعث افزایش تصاعدی 
فروش و اعتماد بیمه ش��دگان عمده وخرد می شود.مشعلچی فیروزآبادی گفت: 
تبعیت از قوانین بالادستی، رعایت مباحث فقهی وشرعی در هنگام عقد قرارداد 
و نیز آراس��تگی فیزیکی دفتر نمایندگان نیز از الزام های نمایندگان در عرصه 

کسب وکار است.

فروشندگان پوشاک بیشترین خسارت بیمه 
توقف کسب وکار بیمه تعاون را دریافت کردند

مدیر بیمه های مس��ئولیت و مهندس��ی بیمه 
تع��اون از اس��تان هم��دان به عن��وان کانون 
پرداخت خس��ارت بیمه نامه توقف کسب وکار 
ناش��ی از پاندم��ی کرونا خب��ر داد.به گزارش 
روابط عموم��ی بیمه تع��اون؛ محمد باباکردی 
مدیر بیمه های مس��ئولیت و مهندس��ی این 
ش��رکت بیمه با اع��لام این خب��ر گفت: این 
بیمه نامه که به نوعی مس��ئولیت اجتماعی ش��رکت بیمه تعاون نیز محسوب 
می ش��ود؛ بیش از دو هزار واحد کس��ب وکاری را تحت پوشش خود قرار داده 
اس��ت.باباکردی افزود: بر اس��اس گزارش های دریافت ش��ده تا نیمه دی ماه 
۹۹ اس��تان همدان؛ فعال ترین استان دریافت خسارت بیمه توقف کسب وکار 
ناشی از پاندمی کرونا بوده است.وی گفت: بر این اساس تاکنون نزدیک به ۲ 
میلیارد ریال خسارت به واحدهای صنفی استان همدان که از بیمه نامه توقف 
کسب وکار بیمه تعاون استفاده کرده بودند؛ پرداخت شده است.به گفته مدیر 
بیمه های مسئولیت و مهندسی بیمه تعاون در بین واحدهای کسب وکاری که 
از خدمات پرداخت خسارت بیمه تعاون استفاده کرده اند؛ فروشندگان پوشاک 
بیش��ترین فراوانی را به خود اختصاص داده اند.باباکردی اضافه  کرد: خرازی ها، 
طلافروشی ها، فروشگاه های لوازم  ورزشی، فروشگاه های کیف وکفش و قنادی ها 
به ترتیب از دیگر واحدهای کس��ب وکاری هس��تند که از خدمات بیمه توقف 

کسب وکار ناشی از پاندمی کرونا در استان همدان استفاده کرده اند.

مدیربیمههایمهندسیورشتههایخاصبیمهسامان:

بیمه تلفن همراه به بازار آمد
مدیر بیمه های مهندس��ی و رش��ته های خاص 
بیمه سامان از ارائه محصول جدید این شرکت 
با عنوان »بیمه تلفن هم��راه« به بازار خبر داد 
و گفت: گوش��ی های موبایل ام��روزه به بخش 
جدانش��دنی از زندگی و کار بس��یاری از مردم 
تبدیل شده است که با بهبود کارآیی و گسترش 
امکانات این دس�تگاه ها؛ میزان اس�تفاده از آنها 
نی��ز افزایش یافته اس���ت؛ به صورتی که به عض��وی جدایی  ناپذیر از زندگی ما 
تبدیل ش��ده اند. به گزارش روابط عمومی بیمه سامان؛ محمدرضا آقاجانی مدیر 
بیمه های مهندس��ی و رشته های خاص این شرکت بیمه در ادامه افزود: سلایق 
مردم تغییر کرده و تلفن  های هوش��مند و اینترنت تقاضاهای جدیدی س��اخته 
اس��ت؛ در همین خصوص بیمه سامان در این شرایط تلاش می کند که با ارائه 
محصولات جدید پاسخگوی این تقاضا باشد و به موازات تسهیل خرید خدمت 
و صدور بیمه نامه تلاش می کند فرآیند پرداخت خس��ارت نیز با سهولت انجام 
گیرد و رضایت حداکثری مش��تریان فراهم ش��ود.آقاجانی ب��ا بیان اینکه اخیرا 
قیمت  ه��ای تلفن  همراه در رده  های مختلف افزایش داش��ته اس��ت، افزود: اگر 
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دس��تگاه تلفن  همراه در معرض آس�یب هایی چون ضربه، آبدیدگی، آتش سوزی 
و حتی نوس��انات برق قرار گیرد؛ اس��تفاده از دس��تگاه را غیرممکن می س��ازد. 
وی گفت: این موضوع باعث ش��د تا بیمه س��امان محص��ول جامع بیمه  ای که 
ریس�ک های  احتمالی در انتظار این ابزار را پوشش دهد را طراحی و برای جلب 
رضایت جامعه به بازار عرضه کند.مدیر بیمه های مهندسی بیمه سامان با اشاره 
به اینکه پوشش بیمه موبایل  ها بخشی از نگرانی کاربران را از بین می برد، توضیح 
داد: آبدیدگی و نم زدگی، نوسانات برق و اتصال کوتاه، ضرب  خوردگی و شکستن، 
آتش س��وزی و انفجار، سیل و طوفان، س��رقت با شکست حرز تعهدات بیمه گر 
در این بیمه نامه اس��ت. آقاجانی جبران هزینه های تحمیل ش����ده هر کدام از 
این ریس��ک ها به بیمه گذار و در عین حال تنوع محصولات و س��هولت عملیات 
ص��دور را مزیت های بیمه تلفن همراه س��امان عنوان کرد و افزود: خس����ارات 
وارده تجهیزات��ی که مطابق نظر رس��می مراکز تخص�ص����ی و معتبر خدمات 
فنی تجهیزات الکترونیک قابل تعمیر نیس��تند؛ جبران خواهد شد.وی با اشاره 
ب��ه اینکه بیمه گذاران به این نکته که پوش��ش بیمه نامه فوق با مفهوم گارانتی 
متفاوت اس��ت توجه کنند، اظهارداش��ت: موارد تحت پوشش گارانتی مشمول 
بیمه نامه نمی ش��ود و بیمه نامه جایگزین گارانتی نیست؛ بلکه تکمیل کننده آن 
و مازاد پوش��ش  های آن اس��ت.آقاجانی خس��ارت کلی در اثر سرقت با شکست 
حرز را نیز جزو پوشش بیمه  نامه اعلام کرد و درباره نحوه اعلام خسارت یادآور 
ش��د: بیمه  گذاران می توانند از طریق بارگذاری فرم در سایت بیمه سامان اعلام 
خس��ارت کنند و برای ارائه وسیله آس��یب دیده در تهران به مراکز رسیدگی به 
تجهیزات الکترونیک و در شهرستان ها به شعب بیمه سامان مراجعه کنند.مدیر 
بیمه های مهندس��ی بیمه سامان گفت: در تلاش هس��تیم تا در آینده نزدیک 
برآورد خس��ارات به صورت آنلاین و بدون حضور بیمه گذار انجام شود. در حال 
حاضر و در گام اول نیز با اس��تفاده از تماس تصویری ارزیابی انجام می ش��ود. 
ضمن هماهنگی با بیمه  گذار و حضور همکاران ش��رکت در محل وی؛ دس��تگاه 
از وی تحویل گرفته ش��ده و تعمیر می  شود. آقاجانی گفت: پس از طی مراحل 
اداری و تکمی��ل م��دارک لازم که به بیمه  گذار در هنگام ص��دور بیمه نامه و از 
طریق دفترچه راهنمای اس��تفاده از خدمات بیمه   نامه به وی ارائه ش��ده است؛ 
شرکت بیمه س�امان حداکثر ۷ روز کاری پس از تکمیل پرونده مبلغ خس�ارت 

قابل پرداخت را به صورت کتبی به بیمه  گذار منعکس و پرداخت خواهد کرد.

مدیرتوسعهوراهبریبازاربیمهرازیمطرحکرد:

مدیران دیجیتال و اکوسیستم؛ همراز بیمه رازی
تح��ول دیجیتال فرص��ت دیروز، ال��زام امروز و 
رمز بقایی برای فردا اس��ت. به عبارت دیگر اگر 
این رویکرد در ش��رکت های بیمه در دستور کار 
قرار نگی��رد؛ در واقع به معنای پایان یافتن یک 
کسب وکار اس��ت.به گزارش روابط  عمومی بیمه 
رازی؛ ب��ا توجه به تغییراتی ک��ه در همه ارکان 
زندگی صورت گرفته اس��ت؛ تح��ول دیجیتال 
ب��ه  عن��وان بخش جدایی ناپذیر زندگی تبدیل  ش��ده اس��ت و افراد ی��ا هر یک از 
کسب وکارها اگر این تحول را قبول نکنند؛ بازنده میدان هستند.وهاب جوادی مدیر 
توسعه وراهبری بازار بیمه رازی با توجه به تجربه 10 ساله خود در حوزه بازاریابی 
و مارکتنیگ در صنعت بیمه؛ از فعالیت های توس��عه و راهبری بازار در بیمه رازی 
می گوی��د: بیمه رازی در پنج حوزه این بخش فعالیت دارد که یکی از این حوزه ها 
بازاریابی شرکتی B۲B اس��ت. این حوزه بیشتر بر روی مذاکرات شرکتی و تعامل 
با شخصیت های حقوقی و مناقصات متمرکز است. یکی دیگر از حوزه های فعالیت 
این شرکت بازارس��ازی است؛ عقد تفاهمنامه بیمه ای و ایجاد بازارهایی که شبکه 
فروش از آنها اس��تفاده می کنند. یکی دیگر از حوزه های موردنیاز؛ بازارداری است. 
در واقع در این حوزه به حفظ و نگهداری مشتریان ویژه خودمان پرداخته می شود.

وی در ادامه افزود: تحقیقات بازار یکی دیگر از حوزه های فعالیت ماست که در این 

حوزه به رصد رقبا، لانچ محصول، بررس��ی عملکرد شرکت، شاخص های تأثیرگذار 
در س��هم بازار و نهایتاً بازخورد نظر مش��تریان از س��رویس و خدمات بیمه رازی 
پرداخته می شود. آخرین و مهمترین حوزه فعالیت ما فروش خرد و اسمی هاست. 
در ای��ن حوزه ب��رای دو میلیون و پانصد مش��تری حقیقی خودم��ان برنامه ریزی 
می کنیم. مدیر توسعه وراهبری بازار بیمه رازی با اشاره به روندهای آینده بازاریابی 
در صنعت بیمه تصریح کرد: با دو دیدگاه می توان این روندها را نگاه کرد. اول اینکه 
خود بیمه بر اساس تغییر رفتار خود مصرف کننده و بیمه گذارها نیاز دارد که به  روز 
شود و وقتی که آن کسب وکارها دچار تحول دیجیتال می شوند؛ این تغییرات هم 
به صنعت بیمه نفوذ پیدا می کند و ما باید برای نیازها و دغدغه های جدیدی که در 

بازار ایجاد شده است؛ پوشش بیمه ای طراحی کنیم.

خیز بیمه سرمد برای افزایش سرمایه 1۰۰ درصدی
به  زودی س��رمایه ش��رکت بیمه سرمد از محل 
سود حاصله از عملیات سال ۹۹ به میزان ۵000 
میلی��ارد ریال افزایش پی��دا می کند.به گزارش 
روابط  عموم��ی بیمه س��رمد؛ مه��دی مهدوی 
مدیرعامل این شرکت بیمه در سفر یک روزه به 
استان مازندران از پروژه ساختمانی شعبه ساری 
بازدید کرد و دیداری با مدیرکل بانک صادرات 
استان داشت.مهدوی در بازدید از این پروژه گفت: پروژه ساختمانی شعبه ساری 
بیمه سرمد که با هدف سرمایه گذاری از منابع شرکت کلید زده شده؛ به سرعت 
در حال پیش��رفت است و امیدواریم که در نیمه دوم سال 1400 به بهره برداری 
برسد تا بیمه سرمد در استان مازندران هم صاحبخانه شود.مدیرعامل بیمه سرمد 
نوید افزایش س��رمایه 100 درصدی شرکت را به مدیران بانک صادرات داد. وی 
گفت: به  زودی سرمایه شرکت از محل سود حاصله از عملیات سال ۹۹ به میزان 

۵000 میلیارد ریال افزایش پیدا می کند.  

بههمراهآئینرونماییازساختمانجدید۵شعبه؛

شعبه ایثار بیمه دی افتتاح شد
تم��ام تلاش مجموعه بیمه دی ارائه محصولات 
منحصربه ف��رد و با کیفیت به هموطنان اس��ت؛ 
چراکه فلس��فه وجودی ش��رکت  های خدماتی 
مانند ش��رکت بیم��ه پیش از کس��ب درآمد و 
پیش��برد اه��داف اقتص��ادی اس��ت.به گزارش 
روابط عمومی بیمه دی؛ همزمان با افتتاح شعبه 
ایثار در خیابان سپهبدقرنی تهران از ساختمان 
جدید ش��عب شرق تهران، اردبیل، شیراز، بوش��هر و جنوب  غرب تهران با حضور 
معاونان شرکت برگزار شد.در این مراسم که به صورت وبینار برگزار شد؛ محمدرضا 
کشاورز مدیرعامل شرکت بیمه دی با اشاره به لزوم یکپارچگی شعب گفت: امروز 
بس��یار خرسندیم که از شعب ملکی ش��رکت در پنج نقطه کشور رونمایی کنیم. 
این شعب در راستای تثبیت دارایی  های شرکت و همچنین ارائه تصویر مناسب از 
برند شرکت با رعایت یکپارچگی بصری به بهره  برداری می رسند.وی افزود: به لطف 
خدای متعال توانس��تیم ش��عبه ایثار را برای تمرکز  به جهت تسهیل پاسخگویی 
و ارتقاء س��طح ارائه خدم��ات به بیمه  گذاران عمده  ای همچون بنیادش��هید امور 
ایثارگران و ش��رکت  های تابعه این نهاد افتتاح کنیم.مدیرعامل شرکت بیمه دی 
رسیدن به عنوان »پدیده محبوب مشتریان« که چشم  انداز شرکت بیمه دی است 
را ام��ری مهم تلقی کرد و افزود: تم��ام تلاش مجموعه بیمه دی ارائه محصولات 
منحصر به فرد و با کیفیت به هموطنان اس��ت؛ چراکه فلسفه وجودی شرکت های 
خدماتی مانند ش��رکت بیمه پیش از کس��ب درآمد و پیش��برد اهداف اقتصادی، 
بهبود سطح رفاه جامعه و نیل به سطح بالاتری از رفاه عمومی در کشور ایران است. 
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توس��عه اقتصادی ابعاد مختلف��ی دارد که از 
جمله می توان به توس��عه سیاس��ی، توسعه 
اجتماع��ی و توس��عه فرهنگی اش��اره کرد. 
جمع��ی از نظریه  پردازان و دانش��مندان علم 
اقتصاد بر این عقیده اند که توسعه اقتصادی 
با توس��عه در دیگر زمینه ها نه تنها بی ارتباط 
نیست که پیوندی نزدیک نیز دارد، اما توسعه 
اقتصادی چیس��ت؟ به نظر می رسد که هنوز 
تعریف جامع و مانعی از توسعه اقتصادی که 
مورد قبول هم��ه صاحبنظران باش��د؛ ارائه 

نشده است.
توس��عه )development( فرآین��د بهبود 
و اص��لاح در کیفیت زندگی م��ردم در تمام 
ابع��اد فردی و اجتماعی اس��ت که به کمک 
مجموعه ای از معیارها و ارزش ها اندازه گیری 
می شود. از نظر »مایکل  تودارو« هر کشوری 
در راه توس��عه تلاش می کند؛ چراکه توسعه 
هدفی  اس��ت که اکثر م��ردم آن را ضروری 
می دانن��د. از نظر وی توس��عه را باید جریان 
چند بعدی دانس��ت که مس��تلزم تغییرات 
اساس��ی در س��اخت اجتماعی و طرز تلقی 
عامه مردم و نهادهای مالی و تس��ریع رش��د 
اقتصادی، کاهش نابرابری و ریشه کن کردن 
فقر مطلق اس��ت. ام��روزه توس��عه همپای 
زندگی بهتر تلقی می شود و جوامع نسبت به 
گذشته از آن بیشتر منتفع می شوند؛ چراکه 
از نظر »دادلی س��یرز« توسعه جریانی چند 
بعدی اس��ت که در خود تجدید س��ازمان و 
سمت  گیری متفاوت کل نظام اقتصادی را به 
هم��راه دارد و علاوه بر بهبود در میزان تولید 
و درآمد؛ ش��امل دگرگونی های اساس��ی در 

ساختارهای نهادی- اجتماعی است.

»گون��ار میردال« در تعریف توس��عه به ابعاد 
رفاه��ی و فقرزدایی توس��عه توج��ه کرده و 
می گوید: »توسعه یعنی فرآیند دور شدن از 
توسعه  نیافتگی یعنی رهایی از چنگال فقر ...«
»بروگفیل��د« هم معتقد اس��ت ک��ه فرآیند 
عمومی موجود در این زمینه این اس��ت که 
توسعه را بر حسب پیشرفت به سوی اهداف 
رفاهی نظیر کاه��ش فقر، بیکاری و نابرابری 
تعریف کنیم. ش��اید تعریفی ک��ه هم اکنون 
مورد قبول همگان باش��د، ه��ر چند نیاز به 
تفس��یر دارد؛ تعریفی است که در آن توسعه 
اقتصادی به عنوان فراگردی معرفی می  شود 
که درآمد س��رانه واقعی یک کشور طی یک 
دوره بلندمدت افزای��ش یابد. البته این روند 
ش��روطی دارد؛ از جمله اینکه عده افراد زیر 
خط فقر مطلق افزایش نیابند و توزیع درآمد 
بسیار نابرابر نشود. با در نظر گرفتن شبکه  های 
تامین  اجتماعی برای حمای��ت از فقیرترین 
مردم و ارائه خدمات اجتماعی به جمعیت و به 
طور کلی توجه به دستورالعمل های سازمانی 
برای مقابله با دشواری  های خاص و احترام به 
حقوق سیاسی، مدنی، مردمسالاری و امنیت 

اقتصادی.
در واقع در تعریفی که از توسعه ارائه می شود؛ 
باید تفکیک رش��د و توسعه امکانپذیر باشد. 
اقتصاددانان مختلف در مورد اختلاف رش��د 
و توس��عه؛ عقاید متفاوتی دارن��د. به عنوان 
مث��ال »ش��ومپیتر« معتقد اس��ت: »رش��د 
اقتص��ادی رون��د تدریجی گس��ترش تولید 
اس��ت؛ یعنی تولید میزان بیش��تری از یک 
کالا با استفاده از ش��یوه های قبلی تولید. بر 
عکس توسعه اقتصادی فرآیندی برجسته تر 

و گسس��ت  آفرین اس��ت. توس��عه اقتصادی 
عب��ارت اس��ت از به کارگی��ری ترکیب های 
جدی از اب��زار تولید به گونه ای که ش��رایط 
تولید کالاهای موجود دگرگون و یا کالاهای 
جدیدی ارائه شود و یا منابع جدید عرضه یا 
بازارهای تازه ای گشوده یا آنکه صنعتی از نو 

سازماندهی شود.«
»جرالد میر« تفکیک توس��عه و رشد به این 
نکته اش��اره می کند که »توس��عه اقتصادی 
مستلزم چیزی بیش از رشد اقتصادی است. 
توس��عه به معنای رشد به اضافه تغییر است؛ 
لذا در فراگرد توسعه ابعاد کیفی اساسی وجود 
دارد که فراتر از رشد یا گسترش یک اقتصاد 
از طریق فراگرد س��اده توسعه است.« »میر« 
در ادام��ه بیان م��ی دارد: این تف��اوت کیفی 
)میان رشدوتوس��عه( در عملکرد بهبودیافته 
عوامل تولید و تکنیک های پیشرفته تولید و 
در مهار رو به رشد طبیعت از جانب ما ظاهر 
می شود. همچنین این تفاوت کیفی احتمالا 
در توسعه نهادها و تغییر نگرش  ها و ارزش ها 
تجلی می یابد؛ بنابراین مفهوم کامل توسعه 
بس��یار فراتر از انباش��ت ثروت و رشد درآمد 
ناخال��ص ملی و س��ایر متغیرهای وابس��ته 
به درآمد اس��ت. بدون اینکه اهمیت رش��د 
اقتصادی را نادیده بگیریم؛ باید بس��یار فراتر 

از آن بیندیشیم.
اهداف و ابزار توسعه نیازمند آزمون و بررسی 
جامع فرآیند توس��عه اس��ت. این تنها کافی 
نیس��ت که ه��دف اصلی را بیش��ینه کردن 
درآمد و یا ثروت قرار دهیم؛ چراکه همانطور 
که ارس��طو می گوید: »درآم��د و ثروت تنها 
به خاطر نیل ب��ه چیزهایی دیگر مفیدند. به 

نگاهی به استراتژی 
 دستیابی به اهداف 

توسعه اقتصادی
حسینرستمیبادی-پژوهشگر
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همی��ن دلیل نمی  توان رش��د اقتصادی را به 
خودی خود هدف نهایی توس��عه دانس��ت. 
توس��عه باید بیش��تر متوجه بهبود زندگی و 
آزادی  های مورد علاقه ما باش��د. گس��ترش 
آزادی  هایی که ما به هر دلیل آنها را ارزشمند 
می دانی��م؛ ن��ه تنها زندگ��ی ما را پ��ر بارتر 
می کند؛ بلکه این امکان را نیز فراهم می آورد 
که انسانی اجتماعی تر باشیم و اراده و علائق 
خود را بر جهانی که در آن به س��ر می بریم؛ 
عرض��ه کنی��م. بنابرای��ن الگوهای توس��عه 
اقتص��ادی بنا به ش��رایط زیس��ت  محیطی، 
س��اخت اجتماعی، بافت فرهنگی و تحولات 
تاریخی کش��ورها ش��کل ویژه، اما نه همواره 
منحصربه ف��ردی  را می طلبد. نظریه پردازان 
توس��عه اقتصادی الگوهای متفاوتی از جمله 
سیاست جایگزینی واردات، تشویق صادرات، 
خودکفایی در امر کشاورزی، ایجاد تحولات 
بنیادی در س��اختار اداری، تش��ویق صنایع 
سنگین، گس��ترش تعاونی ها و ایجاد اقتصاد 
متمرک��ز و دگرگون��ی بنیادی در س��اختار 
آموزشی و گسترش تعلیمات فنی و حرفه ای 

و یا ترکیبی از این شیوه ها را ارائه کرده اند. 
اکثر کش��ورها در انتخاب استراتژی مناسب 
س��ردرگم هس��تند و در اتخاذ سیاست های 
توس��عه و اجرای عملی برنامه ها دچار تضاد 
و تناقضن��د. در این کش��ورها ب��ه علت نبود 
ثبات سیاس��ی و تحولات پی درپی در درون 
حکومت و تغییر عقاید سیاس��ی زمامداران 
و اس��تراتژی های انتخاب ش��ده؛ ب��ه تکرار 
تغیی��ر می یابند ی��ا مخلوط و ملغم��ه ای از 
استراتژی های ناسازگار به کار گرفته می شود 
که ای��ن خود پیامدهای نامطلوب��ی دارد. به 
عن��وان مثال ب��ه دلیل اتخاذ سیاس��ت های 
ناهماهنگ؛ بس��یاری از کش��ورهای جهان 
سوم بیش از نیمی از درآمدهای ارزی خود را 
صرف بازپرداخت بدهی ها می کنند و همین 
مشکل این کشورها را به کمک  های خارجی 

وابسته کرده است. 
البت��ه همانگونه که »کیت گریفین« اش��اره 
می کند؛ هیچ کش��وری در عمل اس��تراتژی 
مش��خصی را تمام و کمال و بی چون و چرا و 
بدون تعدیل یا اصلاح به کار نگرفته است. در 
عین حال  بعضی از کشورها به گونه ای نسبتا 
معقول ب��ه الگوی خاصی از یک اس��تراتژی 
خاص نزدیک ش��ده اند که ب��ه احتمال زیاد 
مطالعه دقیق تجارب این کش��ورها می تواند 
مفید واقع شود . این امر در مورد کشوری که 
به عنوان یک الگو از آن یاد می شده و اکنون 
آن اس��تراتژی را رها کرده اس��ت؛ همانگونه 
که گاهی اوقات اتفاق افتاده و صادق خواهد 
بود؛ چون تحلیل دلایل تغییر جهت می  تواند 
مطالب زی��ادی درباره مزایا و معایب راه های 
مش��خصی از سیاست اقتصادی در اختیار ما 
بگذارد. حتی در بهترین ش��رایط واقعیت را 
درباره خودش��ان نمی گویند: نخست اینکه 
اطلاعات کافی وجود ندارد و اطلاعات موجود 
ه��م ناگزیر ناق��ص و غیرکاف��ی. دوم اینکه 
واقعیات و اطلاعات هر چه باش��ند؛ می توان 
تفاس��یر مختلفی از آنها به عمل آورد. س��وم 
اینکه شکست یک استراتژی در نیل به نتایج 
پیش بینی شده نشاندهنده نقص استراتژی 
نیست؛ بلکه می تواند نشاندهنده شکست در 
اجرای کامل و دقیق استراتژی باشد. چهارم 
عملکرد یک اقتصاد می تواند تحت س��لطه و 
متأثر از رویدادهای خارجی یا برون  زا باش��د 
که نه قاب��ل پیش بینی بوده  ان��د و نه امکان 

مقابله با آن وجود داشته است.
به عنوان مثال بعضی  ها معتقدند که توسعه 
در نیم��ه دوم قرن ۲0 آس��انتر از اواخر قرن 
1۹ اس��ت؛ چراکه جهان سوم به جای ابداع 
و اخت��راع تکنول��وژی و عل��وم می تواند آنها 
را اتخ��اذ کن��د و این کش��ورها می توانند از 
فرصت های ایجاد ش��ده در اقتصاد مبتنی بر 
تج��ارت جهانی که از یکپارچگی بیش��تری 

برخوردار اس��ت؛ بهره مند شوند و نیز قادرند 
میزان قابل توجهی سرمایه برای تامین مالی 
طرح های س��رمایه گذاری خویش وارد کنند 
و به دس��ت آورند .از س��وی دیگر کشورهای 
تازه استقلال یافته جهان سوم در صحنه بازار 
داخلی و بین المللی نسبت به توسعه  یابندگان 
اولی��ه ب��ا رقابت بیش��تری مواجهن��د.  این 
کشورها از کمبود شدید مهارت  ها و از تفاوت 
در س��طوح مه��ارت میان کش��ورهای غنی 
و فقیر که امروزه نس��بت به صد س��ال پیش 
بس��یار بیشتر است؛ ش��دیدا آسیب دیده اند 
و البته زمانی درصدد توس��عه برآمده اند که 
دوران مهاجرت آزاد بین  المللی دیری اس��ت 

به پایان رسیده است .
هنوز مبارزه برای توسعه جدی است. نزدیک 
به 80 درصد مردم جهان هنوز در کشورهای 
کمتر توس��عه یافته به سر می  برند و کمتر از 
۲0 درصد درآمد جهانی را به خود اختصاص 
می دهن��د. ۳0 درصد مردم در کش��ورهای 
کمتر توس��عه یافته در شرایط » فقر مطلق« 
به س��ر می  برند. بنابراین کاهش فقر و تقلیل 
نابرابری اقتصادی عموما از اهداف برنامه های 

توسعه به شمار می رود. 
روش های دستیابی به توسعه اقتصادی یک 
دستورالعمل مش��خص قابل تجویز برای هر 
کشوری نیست؛ بلکه استراتژی دستیابی به 
اهداف توس��عه با توجه به شرایط اجتماعی، 
اقتصادی، فرهنگی و سیاس��ی هر جامعه ای 
متفاوت اس��ت. انتخاب اس��تراتژی نادرست 
می تواند در افزایش استاندارد زندگی شکست 
بخ��ورد ی��ا گروه  های مهم جامع��ه را به فقر 
بکشاند و یا حتی مشروعیت دولت و حکومت 
را زیر سؤال ببرد؛  بنابراین انتخاب استراتژی 
درس��ت با در نظر گرفتن همه جوانب گامی 
اصلی در راس��تای دستیابی به رشد و توسعه 

اقتصادی است.
*منابع در دفتر نشریه موجود است.



54

99
ن 

هم
- ب

  5
7  

اره
شم

  -
م 

نج
ل پ

سا



55

99
ن 

هم
- ب

  5
7  

اره
شم

  -
م 

نج
ل پ

سا



56

99
ن 

هم
- ب

  5
7  

اره
شم

  -
م 

نج
ل پ

سا


